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چرا تولید و ساخت مسکن این قدر گران تمام می شود؟  

مهاجرت به سازندگان مسکن رسید

 نقش تحول دیجیتال 
در توسعه صنعت بیمه

نگاه منطقه ای و تمرکز بر 
واقعیت ها؛ شرط تحقق توسعه 

 هشدار! تشدید بازارسازی  
توسط فروشندگان؟

 معمای پول های ایران 
در خارج!

دوره دهم هیات نمایندگان اتاق ایران تقریباً با برنامه هفتم توسعه مصادف 
شــده که این تقارن، فرصت مناسبی اســت تا اتاق ایران روی آنچه برای 
توســعه یافتگی نیاز اســت، متمرکز شود. در همین راســتا یکی از هفت 
برنامه ای که از طرف هیأت رئیســه اتاق ایران در اولویت قرار گرفت، توجه 

به توسعه منطقه ای بود، نکته ای که در روند حرکت رو به توسعه...

فروردین ماه امسال قیمت دســتوری پایه محصولات پلیمری و شیمیایی 
برای معامله در بــورس کالا به نرخ دلار  ۲۸ هزار ۵۰۰ تومانی تغییر پیدا 
کرد، رقمی که پیش از آن کمی بیش از ۳۶ هزار تومان بود. شاید در ظاهر 
این چنین به نظر برسد که این اقدام باعث کاهش نرخ محصولات مادر در 

این صنعت شود ولی در عالم واقع و آن چه که در بورس کالا می گذرد...

مدت های طولانی اســت قضیه پول های مسدود شــده ایران در بانک های 
خارجی ادامه دارد و همزمان بسیاری از پروژه های زیربنایی مهم و صنایع 
انرژی کشــور به علت کمبود منابع مالی متوقف یا در شــرایط اســتهلاک 
شدید قرار دارند. هر روز شــاهد یک تحول جدید و بعضاً عجیب در مورد 

این سرمایه ملی ایران »سرگردان در خارج« هستیم...
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موانع تحقق رشد اقتصادی ۸درصدی است
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آسیب های اجتماعی جدید و متعدد در راهند

 تبعات گران 
»گـرانی خانـه«

تهیه لایحه اصلاح 
 قانون بیمه تا 

پایان سالجاری
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مشروح این گزارش را در صفحه 2 بخوانید

مفهوم برنامه و 
توسعه به سُخره 

گرفته شد
ترقی اقتصادی: فرشــاد مومنی گفت:  من قهقرای بی سابقه و چند بعدی را 

در فرایند تصویب لایحه میان مدتی به نام برنامه هفتم توسعه می بینم.
عضو هیات علمی دانشــگاه علامه طباطبایی که بنا بر اعلام خودش بیش از 
پنجاه سال اســت که در حال آموزش دیدن و آموزش دادن مبانی توسعه در 
ایران اســت، حالا احســاس خطری جدی و فوق العاده دارد. وی با حضور در 
کافه خبر خبرآنلاین، به شکلی مبسوط درباره ی کیفیت برنامه توسعه هفتم و 
مشکلات پیش روی کشور سخن گفت و تاکید کرد: من در سال 1۳9۶، وقتی 
طرف مشــورت بخش هایی از دولت وقت و مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی قرار گرفتم، اعلام کردم که ما بیش از تدوین برنامه ای برای توسعه، به 

برنامه ای برای بقا نیاز داریم.
وی گفــت: با هر متر و معیاری و در هر زمینه ی انتخابی، قیاس ایران امروز با 
ایران آن روز نشــان می دهد اوضاع و احوال مان در آن تاریخ بهتر بود. من آن 

زمان تاکید کردم که ما قادر به تدوین برنامه ی توسعه نیستیم و...
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معمای پول های ایران در خارج!
مدت های طولانی است قضیه 
پول های مســدود شده ایران 
ادامه  خارجی  بانک هــای  در 
دارد و همزمــان بســیاری از 
پروژه هــای زیربنایــی مهم و 
به علت  کشــور  انرژی  صنایع 
کمبــود منابع مالی متوقف یا 
اســتهلاک شدید  در شرایط 

قرار دارند.
تحول  یــک  شــاهد  روز  هر 
جدید و بعضاً عجیب در مورد 
این سرمایه ملی ایران »سرگردان در خارج« هستیم. در این رابطه چند 

نکته لازم به توجه جدی است.
نکته اول: چه میزان از دارایی ایران در خارج مسدود است ؟

حتی در مورد میزان دقیق دارایی ایران در خارج، شفافیت لازم وجود 
ندارد.

بــرای نمونه، دولت عراق در گزارش های رســمی خود به دولت امریکا 
رقم مطالبات مسدود شده ایران در عراق را 1۶ میلیارد دلاراعلام کرده 
ولی در کمال تعجب مســوولان دولت ایران رقم طلب را بسیار کمتر و 

11 میلیارد دلار اعلام می کنند !
نکته دوم: کاهش یک میلیارد دلاری از پول در کره جنوبی

آنگونه که اعــلام گردیده، به علت کاهش ارزش پــول کره جنوبی در 
مقابل دلار، یک میلیارد دلار از ارزش پول ایران در آن کشــور کاهش 

یافته است .
چه زمانی این کاهش شدید نرخ برابری رخ داده است ؟

آیا این تغییرات در نرخ ارز به طورمســتمر توســط بانک مرکزی ایران 
رصد نمی گردید که تا مدتی قبل رقم کل طلب ایران ۷ میلیارد دلاری 

اعلام می شد ؟
نکته سوم: 

بــا تبدیل چند ده میلیارد دلار به ســایر ارزها، آیــا دولت ایران قصد 
»تضعیف و ضربه به دلار« و اقتصاد امریکا را دارد یا اینکه این رویکرد 

صرفا به سرمایه ملی ضرر وارد می کند ؟
مضافــا اینکه با تبدیل دلار به یورو، آیا هــدف ایران تقویت یورو )هم 

پیمان امریکا( است!
نکته چهارم: 

دکتــر فرزین رییس کل بانک مرکزی صریحاً اعلام داشــته، در توافق 
اخیر، هزینه تبدیل وون به یورو توســط یک »کشور ثالث« تقبل شده 
اســت. چرا باید کشــور ایران با این ثروت و منابع، برای مبلغی ناچیز 
خود را مدیون کشوری ثالث- احتمالاً قطر- کند؟ آیا دولت سیزدهم تا 

این حد مفلس شده است؟
آیــا عزت و اعتبــار ایران به دولــت اجازه اخذ کمک مالــی ناچیز از 

دولت های خارجی را می دهد؟
نکته پنجم: 

ظاهراً برنامه ای اســت که کلیه پول های مســدود شده ایران در عراق، 
کره جنوبی و ژاپن و.. در یک حســاب در قطر متمرکز شــود و »تحت 
نظارت امریکا« از این منابع برای خرید موادغذایی و دارو استفاده شود.

این تمرکز پول ها در کشور قطر چه نفعی برای ایران دارد؟
آیــا اگر این پول درکره جنوبی باقی می ماند و از همان حســاب خرید 
از کره جنوبی یا سایر کشورها صورت می گرفت، چه تفاوتی می کرد یا 
بهتر نبود به جای تمرکز همه پول در قطر، بخشی ازآن در ترکیه و سایر 

کشورهای دارای روابط سیاسی مناسب منتقل می گردید.
آیا این حد »وابســتگی به قطر«، در راستای منافع و اعتبار ملی است؟ 
ایــن جابه جایی پول نه تنها ســودی برای ایران نخواهد داشــت بلکه 

می تواند به ضرر ایران باشد .
زیرا بعد از انتقال پول از عراق به کشــور ثالث، دولت این کشور اعلام 
خواهد کرد که طلب ایران بابت خرید گاز و برق را کاملا پرداخت کرده 
و دیگرایران توجیهی برای کاهش صادرات گاز وبرق به عراق به عنوان 

اهرم فشار نخواهد داشت.
کلام آخر اینکــه، برخلاف تبلیغات و ادعاها، دارایــی ایران هنوز آزاد 
نشــده و فقط در محل حبس جابه جایی صــورت گرفته و کماکان در 
»توقیف و اســارت« امریکا است ! و این فرصت ها است که همچون باد 

به ضرر ایران می گذرد.

کارشناس اقتصادی
رضا پاکدامن

ایـــراناقتصــاد2
دیدگاه

ترقی اقتصادی : فرشاد مومنی گفت:  من قهقرای بی سابقه و چند 
بعــدی را در فرایند تصویب لایحه میان مدتــی به نام برنامه هفتم 

توسعه می بینم.
عضو هیات علمی دانشــگاه علامه طباطبایی که بنا بر اعلام خودش 
بیش از پنجاه ســال است که در حال آموزش دیدن و آموزش دادن 
مبانی توسعه در ایران است، حالا احساس خطری جدی و فوق العاده 
دارد. وی با حضور در کافه خبر خبرآنلاین، به شکلی مبسوط درباره ی 
کیفیت برنامه توسعه هفتم و مشکلات پیش روی کشور سخن گفت 
و تاکید کرد: من در سال 1۳9۶، وقتی طرف مشورت بخش هایی از 
دولت وقت و مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی قرار گرفتم، 
اعلام کردم که ما بیش از تدوین برنامه ای برای توســعه، به برنامه ای 

برای بقا نیاز داریم.
وی گفــت: با هر متــر و معیاری و در هر زمینــه ی انتخابی، قیاس 
ایــران امروز با ایران آن روز نشــان می دهد اوضــاع و احوال مان در 
آن تاریــخ بهتر بود. من آن زمان تاکیــد کردم که ما قادر به تدوین 
برنامه ی توسعه نیستیم و اگر هم چنین کاری انجام دهیم دستاوردی 
نخواهیم داشت. البته حتی یادآوری این خاطرات برای من تلخ است 
چرا که آن روز تذکرات ما شــنیده نشــد و بعدها مرکز پژوهش های 
مجلس گزارش داد که با وجود تمدید ســه ســاله ی برنامه ی ششم 

توسعه تنها 9 درصد اهداف این برنامه محقق شده است.
وی گفت: در این وضعیت برنامه ای به نام برنامه هفتم ارائه شــده 
و متاسفانه ســندی که دولت آقای رییســی به نام برنامه هفتم 
منتشــر کرده است هم مفهوم برنامه به سخره کشیده شده و هم 

مفهوم توسعه.
مومنــی در توضیح این مطلب ادامه داد: امروزه هم تعداد بحران های 
ما زیاد شــده و هم بحران هایمان پرتعدامان چند لایه و چند وجهی 
است اما نکته اینجاست که هیچ کارشناس با صلاحیتی نمی تواند ادعا 

کند اوضاع و احوال اجتماعی، فرهنگی و بین المللی از اوضاع و احوال 
اقتصادی بهتر است. در نتیجه از هر زاویه نگاه کنیم می بینیم مسائل 

به سامان نیستند و اتفاقا عکس سامان یافتگی حرکت می کنند.
پیشروی در باتلاق

او گفت: من اســم این وضعیت را پیشروی در باتلاق گذاشته ام. حالا 
در ایــن فضا که ما به برنامه با کیفیت برای حل مســائل نیازمندیم، 

برنامه ای مانند برنامه هفتم تدوین شده که دادن هر صفتی به آن جفا 
در حق آن صفت است چرا که این سند اصلا شباهتی به برنامه ندارد.

این کارشناس اقتصادی با اشاره به اینکه انتقاد کردن به معنای مزدور 
بودن و فاســد بودن و وابسته بودن نیست، گفت: آنچه در این سند 
پیش بینی شــده من و هر کارشناس دلسوزی را بیش از پیش نگران 
می کند چرا که می بینیم نوعی واژگونه بینی و واژگونه خوانی و واژگونه 

عمل کردن در این برنامه وجود دارد که شــگفت آور اســت. طبیعی 
است همه ی این ها ما را بیش از پیش حساس می کند.

او در توضیح این مطلب ادامه داد: من نیت کســی را زیر ســئوال 
نمی برم اما در چنین شــرایطی عزیزان برای حفظ خودشــان هم 
که شده باید رویه هایشــان را تغییر بدهند، والا اتفاقات خطرناکی 

رخ می دهد.
مومنی تاکید کرد: شــفاف عرض می کنم الان نیازمند این هستیم 
واژگونه بینی و ضد توسعه ای را متوقف کنیم. اگر برنامه ی باکیفیتی 
در دســتور کار بود می شد در قالب آن سند، اراده ای سازمان یابد اما 
حتی این مجموعه تاب جلب مشارکت ظرفیت کارشناسی درون قوه 

مجریه را نیز در قیاس با پیشینیان خود ندارند.
منطق برنامه روشن نیست

مومنی گفت: این برنامه پس از ســه سال تاخیر در حالی ارائه شده 
اســت که اسناد پشــتیبان ندارد، منطق برنامه روشن نیست و این 
هولناک است. ما امروز نمی دانیم این دولت از میان انبوه مسائل حاد 
و بحرانی کدام را به رســمیت می شناسد و چه منطق رفتاری برای 

حل آن دارد.
او تاکید کرد: حداقل در دولت های قبلی ســند پشــتیبان و گزارش 
وضعیت تهیه می شد تا معلوم شود ادامه ی روندها چه پیامدی دارد 
اما امروزه در بهت و حیرت می بینیم که این اسناد را حذف کرده اند 
و ابتدا ســند لایحه را داده اند و ادعا دارند بعدا اســناد پشتیبان ارائه 
خواهد شد. تا امروز من ســندی ندیدم و مگر می شود برنامه ای که 
منطق روشــنی ندارد را بررســی و تصویب کرد و بعد ادعا داشت بر 

اساس آن می توان مشکلات را حل کرد.
وی گفت: اگر برآیند تیم کارشناسی دولت این برنامه است، باید گفت 
مشکلات پیچیده تر می شــود و من خطر بزرگی را پیش روی آینده 

کشور می بینم./ خبر انلاین

مفهوم برنامه و توسعه به سخره گرفته شد

ترقی اقتصادی : وام ودیعه مسکن 1۴۰۲، نهم خرداد با نظر نمایندگان مجلس به ۲۰۰ 
میلیــون تومان افزایش پیدا کرد، اما درحالی که تقریبا به انتهای مرداد رســیده ایم، وام 

مستاجران به دست هیچ کس نرسیده است.
به گزارش فرارو؛ دستورالعمل اجرایی تسهیلات کمک ودیعه مسکن که روی سامانه جامع 
طرح های حمایتی مســکن قرار دارد نیز هنوز به روزرسانی نشده و همان اطلاعات سال 
گذشــته را به نمایش گذاشته است. یعنی حتی اگر مستاجری از هفت خوان رستم عبور 
کرده و بتواند با ارائه اجاره نامه رسمی، کدرهگیری، ضامن و مدارک لازم، دل کارمندان 
بانک را نرم کند، در تهران نهایتا 1۰۰ میلیون تومان، در کرج، قم، تبریز، مشهد، اصفهان 
شــیراز، اهواز، کرمانشاه، رشــت و ارومیه تا ســقف ۷۰ میلیون و در سایر شهرستان ها 

۴۰میلیون وام ودیعه مسکن دریافت خواهد کرد.
افزایش وام ودیعه مســکن در آستانه تابستان امســال مطرح شد و موجی از امیدواری 
میان مســتاجران به راه انداخت. به هرحال مستاجران باید کم کم به تمدید قرارداد خود 
فکر می کردند. وام ودیعه مسکن ۲۰۰ میلیون تومانی در تهران، وام 1۵۰ میلیون تومانی 
در کلانشــهر ها و وام 1۰۰ میلیون تومانی در شهرستان ها مشکل خیلی از آن ها را حل 

می کرد.
وام ودیعه مسکن تنها دلخوشی مســتاجران نیست، چون دولت با استفاده از تجربیات 
گذشــته، امسال یک ســری تمهیدات اندیشیده تا تعداد بیشــتری از مستاجران امکان 
اســتفاده از تسهیلات ودیعه مســکن را داشته باشــند. به همین منظور ابتدا دریافت 
کدرهگیری روی ســامانه دولتی به شکل رایگان در دســترس قرار گرفت تا لازم نباشد 
مردم منت مشاوران املاک را بکشــند. سهمیه بندی پرداخت تسهیلات توسط بانک ها 
دومین ایده مطرح شــده در این زمینه به حســاب می آید و هدفش این است که نظم و 

انضباط بیشتری بر کل فرآیند حاکم باشد.
وام ودیعــه مســکن 1۴۰۲، روی کاغذ تنها یک نقطه ضعــف دارد. در خبر اولیه آمده 

بازپرداخت وام ودیعه مسکن با سود ۲۳ درصد انجام می شود که این یعنی متقاضی ناچار 
اســت بابت بازپرداخت وام ۲۰۰ میلیون تومانی، تا پنج سال ماهی پنج میلیون و ۶۰۰ 

هزار تومان قسط بدهد.
پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن 1۴۰۲، در کلانشهر ها و سایر شهر های کشور با همین 
میزان ســود، به ترتیب شامل چهار میلیون و ۲۰۰ هزار تومان و دو میلیون و ۸۰۰ هزار 
تومان قسط ماهیانه می شود. رقم اقساط سنگین است. به خصوص اینکه مستاجران علاوه 
بر پرداخت اقســاط وام ودیعه مســکن، احتمالا باید از عهده اجاره ماهیانه هم بربیایند. 
با این حال میزان مراجعات به ســامانه ثبت نام وام ودیعه مســکن نشان داد، مستاجران 
برای تامین خواسته های ریز و درشت صاحبخانه ها حاضر هستند خودشان را به زحمت 

بیندازند.
نکات امیدوارکننده درباره وام ودیعه مسکن

ثبت نام وام ودیعه مسکن در آدرس اینترنتی saman.mrud.ir انجام می شود. پس از 
تایید مدارک و تعیین شــعبه، متقاضی تازه باید به بانک مراجعه کرده و تشکیل پرونده 
بدهد. داشــتن اجاره نامه رســمی و کدرهگیری برای دریافت وام ودیعه مسکن اجباری 

است.
وام ودیعه مســکن 1۴۰۲، قرار است به آن دسته متقاضیان و مستاجران که در سال های 
قبل موفق به دریافت تسهیلات شده اند و در حال حاضر آن را تسویه کرده اند، نیز تعلق 
بگیرد. ضمن اینکه با رونمایی از سایت جدید صدور کدرهگیری رایگان، شانس دریافت 

وام ودیعه مسکن تا حد زیادی افزایش پیدا می کند.
ماجرای شــگفت انگیز گم شــدن وام مســتاجرانبانک ها همچنان مصوبه سال 1۴۰۰ و 
دو اصلاحیــه خرداد 1۴۰1 را به عنوان مبنای پرداخت وام ودیعه مســکن به رســمیت 
می شناسند. پرداخت وام ودیعه مسکن امسال باید طبق برنامه ریزی ها با نظم و انضباط 
بیشــتری پرداخت می شد. طبق قانون از زمان ارسال پیامک تایید، متقاضی ظرف مدت 
حداکثر 1۵ روز کاری مهلت دارد نسبت به تکمیل مدارک خود و ارائه ضامن درخواستی 

بانک اقدام کند.
وام ودیعه مســکن امسال توسط بانک مسکن، ملی، سپه، پست بانک، صادرات، تجارت، 
ملت، رفاه، کارآفرین، ســامان، اقتصاد نوین، پارســیان، پاسارگاد، ســینا، آینده، شهر، 
گردشگری، ایران زمین، خاورمیانه و موسســه اعتباری ملل پرداخت می شود. همه این 
بانک ها نیز موظف شده اند براساس ســهمیه بندی استانی نسبت به پرداخت تسهیلات 
ودیعه مسکن اقدام کنند تا برخلاف سال های گذشته، مشخص شود هر بانک چه میزان 
از منابع خود را به پرداخت وام ودیعه مســکن اختصاص داده است و آیا کل فرآیند وام 

مستاجران روی حساب و کتاب پیش می رود یا نه.
چرا وام ودیعه مسکن پرداخت نمی شود؟

وام ودیعه مســکن در سه ماه تابستان متقاضی بیشتری دارد. دقیقا سه ماه داغ و گرم که 
مســتاجر ها از فرصت تعطیلی مدارس استفاده می کنند و آن را به عنوان فصل جابجایی 
اجاره نشــین ها می شناسیم. تقریبا دو ماه از تابستان گذشــته و سایه بلند شهریور را از 

همین حالا می توان مشاهده کرد، اما خبری از وام ودیعه مسکن خبری نیست.
وام ودیعه مســکن ۲۰۰ میلیون تومانی بار بزرگی از روی دوش مســتاجران برمی دارد. 
بخش زیادی از آن ها با خواندن گزارش ها و اخبار منتشــر شده روی این وام حساب باز 
کرده اند و با کلی امید و آرزو سامانه جامع طرح های حمایتی مسکن را روی کامپیوتر یا 
موبایل خود باز می کنند. چیزی که جلوی رویشــان به نمایش درمی آید، غافلگیرکننده 

است.
دســتورالعمل اجرایی تسهیلات کمک ودیعه مسکن برخلاف آنچه در خبر ها می خوانیم 
همچنان براســاس مصوبه ســال 1۴۰۰ و دو اصلاحیه خرداد 1۴۰1، نوشته شده است. 
به همین خاطر بانک ها همان را به عنوان مبنای پرداخت تســهیلات به متقاضیان لحاظ 
می کنند. سقف تسهیلات ودیعه مســکن طبق ماده ۲ دستورالعمل همچنان در تهران 
1۰۰ میلیون، در سایر کلانشهر ها ۷۰ میلیون و در سایر شهرستان ها ۴۰ میلیون تومان 
درنظر گرفته شده اســت. ماده ۵ هم می گوید تسهیلات مستاجران با نرخ سود مصوب 

شورای پول و اعتبار و بازپرداخت حداکثر پنج ساله در اختیار متقاضیان قرار می گیرد.
ثبت نام وام ودیعه مســکن از کانال همین ســایت saman.mrud.ir انجام می شود و 
به روزرسانی نشدن دســتورالعمل یعنی تصمیم نمایندگان برای افزایش وام مستاجران 
هنوز رسمی نیست. اگر تصمیمی به این صورت از کانال مجلس گرفته شود، شورای پول 
و اعتبار، بانک مرکزی و وزارت اقتصاد می توانند به عنوان نهاد بالادستی با صدور بخشنامه 
و مصوبــه و ابلاغیه، تکلیف قانونی را روی دوش بانک ها بگذارند. آخرین بار یک نماینده 

مجلس در این بازه اظهارنظر کرده و گفته امیدوار است روند قانونی زودتر طی شود.
شمار زیادی از اجاره نشین ها همین آرزو را دارند و دلشان می خواهد وام ودیعه مسکن 
1۴۰۲ کــه با اصرار نمایندگان در شــهر های مختلف بــه ۲۰۰، 1۵۰ و 1۰۰ میلیون 
تومان افزایش پیدا کرده، پیش از پایان تابستان و اتمام فصل داغ جابجایی مستاجران 

پرداخت شود.

ترقی اقتصادی : مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی که با عنوان »ارزیابی لایحه برنامه 
هفتم توسعه از منظر تامین مسکن برای گروه های کم درآمد و آسیب پذیر« منتشر کرده 
از تعبیر »بحران فراگیر« تامین مســکن در جامعه کم درآمد ها و مستاجر ها استفاده کرده 
اســت. این عبارت به وضعیت تامین مسکن گرو ه های کم درآمد، فاقد مسکن و مستاجر 

اطلاق شده است.
در ابتدای این گزارش آمده است که به دلیل بحران فراگیر و چند جانبه مسکن در کشور، 
اقدامات چندگانه ای در ســطوح مختلف مدیریت در دســتور کار قرار گرفته اســت که از 
جمله آن ها می توان به برنامه نهضت ملی مســکن در سطح ملی و قرارگاه جهادی مسکن 

شهرداری تهران در پایتخت اشاره کرد.
این گزارش در شــرایطی منتشر شده که مدتی اســت، توقف آمار قیمت مسکن از سوی 
بانک مرکزی و مرکز آمار باعث هدایت »کارشناســان رسمی حوزه کشف قیمت املاک« 
به داده های غیررسمی شد. حقوقی های بازار ملک برای خرید و فروش و همچنین بانک ها 
برای پرداخت تسهیلات یا ترهین ملک، از خدمات »کارشناسان رسمی دادگستری« برای 

تعیین »قیمت پایه« یا »قیمت کارشناسی« استفاده می کنند.
برمبنای آمار های موجود، اگرچه در فاصله سال های 9۰ تا 9۵، معادل ۳ میلیون  و ۵۰۰ هزار 
واحد مسکونی به موجودی مسکونی کل کشور اضافه شده است، اما به جای اینکه به همین 
میزان از تعداد خانوار های مستاجر کاسته شود، در همین بازه زمانی، ۲ میلیون و ۵۰۰  هزار 

خانوار مستاجر به جمعیت مستاجر های کشور اضافه شده است.
بر اساس این گزارش، بحران فراگیر در نهایت منجر به تبدیل شدن اجاره نشینی به بدیل 
بی چون و چرای مالک نشــینی شــده و به دنبال آن بدیل دیگری به نام »بی خانمانی« را 
برای اجاره نشینی ایجاد کرده است. در گزارش مذکور به پدیده هایی مثل پشت بام خوابی، 

موتورخانه خوابی، ماشین خوابی و ... نیز اشاره شده است.
با توجه به این مســائل پرســش هایی در بعد اجتماعی بی خانمانی مطرح است، از جمله 
این که، آســیب های اجتماعی افزایش بی خانمانی برای جامعه ایران چه خواهد بود و این 
پیامدها را چگونه می توان کنترل کرد؟ تقی آزاد ارمکی، جامعه شــناس و اســتاد دانشگاه 

تهران در گفتگو با فرارو به این پرسش ها پاسخ داده است:
بحــران بی خانمان ها تبدیل به یک فاجعه می شــود؟!تقی آزاد ارمکی به فرارو گفت: »این 
پدیده نشــان می دهد که تغییری در ساختار زیســت اجتماعی در جامعه ایرانی رخ داده 
اســت. جامعه ما در جریان توســعه قرار گرفته و قرار بود از میزان حاشیه نشینی کم شده 

و به نرخ مرکزنشــینی افزوده شود و بعد هم ساختار نظام طبقاتی تعیین کننده باشد، این 
فرایند در حال به هم ریختن و نابودی اســت. اکنون شاهد روند معکوس هستیم، یعنی به 
علت افزایش قیمت مســکن و کاهش درآمدها، شــاهد ریزش جمعیت از مرکز به حاشیه 
هستیم. این شــرایط در تقابل با تقاضاها، آرزو ها و ارزش هایی است که افراد برای زندگی 
بهتر می خواهند. این عوامل موجب شــده اند که حاشــیه نشینی در دو دهه اخیر افزایش 

پیدا کند.«
وی افزود: »تقابل افزایش قیمت ها و کمبود درآمد ها با آمال و آرزو های مردم را می توان با 
یک مثال ساده مشاهده کرد. خانه ای که تا همین اواخر می شد با متری ۳۰۰ الی ۵۰۰ هزار 
تومان در شــهرری خریداری کرد، اکنون با چندین برابر این مبالغ قابل خریداری نیســت 
و در نتیجه ســاکنان این منطقه که از پس هزینه ها بر نمی آیند چاره ای به جز ترک محل 
سکونت خود نخواهند داشت. اکنون پرسش مهم این است، افرادی که محبور به ترک محل 
زندگی خود می شــوند، به کجا می روند؟ افراد و خانواده ها مجبورند به دنبال محل زندگی 
جدیدی باشــند که می تواند شامل کارتن خوابی، گورخوابی و یا هر یک از این هشت نوع 
محل زندگی و خواب جدیدی باشد که در گزارش مرکز پژوهش ها به آن اشاره شده است. 
اصلا نیازی به این گزارش ها هم نیست، کافیست در ساعات انتهایی شب، سری به پارک ها 

یا زیر پل ها بزنید و نرخ کارتن خوابی را مشاهده کنید.«
این جامعه شناس در ادامه گفت: »این شرایط، نتایج متعددی دارد؛ در مرحله اول، ساختار 
زیست اجتماعی را به هم ریخته و از ساختار منفعت گرایانه، توسعه گرایانه و عدالت طلبانه 
خارج کرده اســت. دوم این که این شــرایط، بر نرخ جمعیت رهــا و بلاتکلیف می افزاید؛ 
جمعیتی که با مجموعه ای از نابســامانی ها، بیماری ها و مشکلات رو به رو هستند. افرادی 
که به شــکل گروهی در یک اتاق می خوابند یا دو الی چنــد خانواده در یک خانه زندگی 
می کنند، نمی توانند اقدام به حفظ شــئونات کنند. در این شــرایط، محرم و نامحرم معنی 
ندارد و بســیاری از مشــکلات و آســیب های جدید اجتماعی رخ خواهد داد. اما از همه 
این ها بدتر، تبدیل این جمعیت به معترضین بالقوه اســت. اعتراضات حاشــیه نشینان به 
شهرنشــینان مشخص اســت، آن ها به نابرابری اجتماعی، فقر و امثالهم معترضند، اما نوع 
اعتــراض افراد بی خانمانی که توصیف کــردم متفاوت خواهد بود. احتمالا آنان در معرض 
سازماندهی مافیا هایی قرار می گیرند که می توانند بسیار خطرناک باشند. مثلا سازماندهی 

برای حمل و نقل مواد مخدر، مواد منفجره یا حتی خرابکاری در سطح شهرها.«
وی افزود: »یکی از پیامد های دیگر حضور بی خانمان ها در سطح شهر، شامل زشتی چهره 

شــهر می شود. این که در خانه را باز کنید و ببینید یک بی خانمان جلوی خانه شما چادر 
زده اســت، تصویری آزاردهنده اســت. این تصویر در مرحله اول ترحم ایجاد می کند، در 
مرحله دوم افراد را به کمک وا می دارد و در مرحله سوم، منتهی به ابراز ناراحتی و تعارض 
می شود. برخی از رانندکان تاکسی های اینترنتی نیز شب ها ماشین خوابی می کنند. با توجه 
به این که این افراد نیاز به سرویس بهداشتی و سایر خدمات روزمره دارند، با رشد شرایط 

فعلی، به زودی شاهد وضعیتی خواهیم بود که تا پیش از این نمی دیدیم.«
این اســتاد دانشگاه گفت: »دولت در قبال این شــرایط یا دست به تنبیه افراد بی خانمان 
می زند یا به زور ســعی می کند این افراد را جا به جا کند. متاســفانه در عمل، کار خاصی 
از ســوی دولت انجام نمی شود. دولت با چالش های متعدد اقتصادی مواجه است و در حل 
چنین مشکلاتی که بحران شــهری ایجاد می کند، عملا توانمند نیست. مدتی پیش، یک 
راننده اسنپ به من گفت که شب ها در محدوده بیمارستان سرخه حصار می خوابد که بین 
جمعیت گم شود و تحقیر نشود. دولت این شرایط را نمی بیند، اگر ببیند، نمی تواند کاری 
کند و اگر بخواهد اقدامی کند هم فقط بر جمع کردن این افراد متمرکز است. مشکل اصلی 
در نوع مدیریت تیم اقتصادی دولت اســت. دولت در کنترل فقر موفقیتی نداشته و جامعه 
ما فقیر شــده است. متاسفانه دولت، درک درســتی از مشکلات اجتماعی کشور نیز ندارد 
و تمامی مشــکلات را به کشور های دیگر و دشمنان نسبت می دهد. برای حل این شرایط 
دو راهکار اصلی داریم؛ راهکار نخست، تقویت اجتماعات مدنی و نهاد های بخش خصوصی 
است که در حوزه حمایت از اقشار ضعیف فعالیت می کنند. راهکار دوم، تغییر سیاست های 
مالی، پولی و اعتباری کشور است که می تواند در حوزه کاهش فقر در کشور موثر باشد.«

ترقی اقتصادی : یک اقتصاددان تاکید کرد: اگر دولت توان حل مشکل را ندارد، به قیمت ها دست نزند و انگشت در کار 
مکانیزم داوطلبانه عرضه و تقاضا نکند. چراکه با قیمت گذاری همه را در صف به حقارت می کشاند.

محمد طبیبان، اقتصادان در نشست تخصصی بررسی »پیامدهای قیمت گذاری دستوری« اظهار داشت: سابقه قیمت گذاری 
دســتوری به زمانی بازمی گردد که از خرد استفاده نکردیم. در کتب قدیمی در خصوص تعیین قیمت از سوی حکومت ها 

مطالب زیادی وجود دارد که نتیجه آنان نیز چیزی جز شکست نبوده است.
وی افزود: وقتی نان کمیاب شــد، نانوا در تنور انداخته شد. وقتی ما یاد نگرفتیم از خرد در تصمیم گیری جمعی استفاده 
کنیم، درواقع سند عقب ماندگی خود را امضا کرده ایم. طبیبیان با بیان اینکه ما به عنوان یک ملت در مساله خرد جمعی با 
مشکل مواجه هستیم، زیرا خرد جمعی چیزی است که ما را موظف می کند تا درمجموع تصمیمات خوبی بگیریم، افزود: 
قیمت گذاری دستوری از گذشته آفت بزرگی در اقتصاد ایران محسوب می شده و از زمانی که دست دولت ها به درآمدهای 

نفت و فناوری مدرن باز شد، اثر آن بدتر شد و دولت ها با سرعت بیشتری اقدام به تخریب خود کردند.
تعیین هر مدل قیمتی خارج از بازار بی معنی است

ایــن اقتصاددان بابیان اینکه کنترل قیمت بلایی عظیم در تولید اســت، گفت: هیچ نرخی جز آن نرخی که در بازار آزاد 

کشف می شود، معنا ندارد. حتی اگر بزرگ ترین دانشمندان جهان برای شما قیمت تعیین کنند، قیمت بی معناست. بازار 
اســت که باید قیمت را تعیین کند. اگر در بازار رقابتی قیمت مشخص شد و فعال اقتصادی توانست ادامه دهد، که هیچ. 

اگرنه باید کنار رود.
طبیبان تصریح کرد: نتیجه قیمت گذاری چیزی جز سوء تخصیص منابع نیست. یعنی فرد به جای رسیدن به کار و فعالیت 
باید در کوچه ها بگردد. فرد قصاب به جای کار کردن باید قاچاق کند. شهرداری هم به جای نظارت بر کیفیت، به قیمت ها 

بپردازد. قیمت گذاری دستوری نه تنها آثار اقتصادی بلکه دارای تبعات اجتماعی و سیاسی نیز است.
وی ادامه داد: اقتصاد یکی از شــعب خرد اســت. ما می توانیم به سادگی از طریق همین ابزار نظری نشان دهیم چه اثراتی 
و چه اقداماتی خواهد افتاد. بر اساس علم اقتصاد، درصورتی که سلیقه عوض نشود، با افزایش قیمت تقاضا کاهش خواهد 
داشــت و انگیزه برای تولیدکننده جهت تولید افزایش پیدا می کند. فهم این مســاله یک جادو و معجزه اســت. بر اساس 
نمودار عرضه و تقاضا، یک نقطه ای وجود دارد که تصمیم تولیدکننده و مصرف کننده بدون هیچ دستوری و خودبه خود و 

در مراوده داوطلبانه بازار، هماهنگ خواهد شد.
محمد طبیبان با اشــاره به این که مســاله فقر و توزیع درآمد و محرومیت قشــری از جامعه بسیار جدی است بیان کرد: 

صاحب نظران اقتصاد به شدت در خصوص این موضوع صحبت می کنند. اما رفع آن تنها با مکانیزم رفاهی است.
این اقتصاددان تأکید کرد: اگر دولت توان حل مشکل را ندارد، به قیمت ها دست نزند و انگشت در کار مکانیزم داوطلبانه 

عرضه و تقاضا نکند. چراکه با قیمت گذاری همه را در صف به حقارت می کشاند.
طبیبیان در ادامه گفت: فرض کنید دولت می گوید من باقیمت بازار کاری ندارم و طرفدار مستضعفان هستم و قیمتی را 
خودش مشــخص می کند؛ چه اتفاقی می افتد؟ مشخص است. در قیمت پایین تر از قیمت تعادلی، مقدار عرضه کاهش و 
میزان تقاضا افزایش خواهد یافت. در این بازار تقاضای اضافی خواهیم داشت و درنهایت در بازار با کمبود مواجه خواهیم 
بود. وی بیان کرد حتی می توان شــرکت بزرگی مانند مرسدس بنز را وارد بحران کرد؛ فرض کنید دولت بگوید خودرو ۵ 
میلیاردی را ۵۰۰ میلیون با شرایطی خاص بفروش می رسانیم. قطعا تعداد زیادی تقاضا شکل می گیرد. وقتی افراد ببینند، 
خبری از خودرو نشد، تظاهرات می کنند؛ این اتفاق واقعا افتاد. تقاضای اضافی را به سادگی می توان ایجاد کرد. توجه داشته 
باشید حتی اگر دولت قیمت را پایین نگه دارد، قیمت بازهم از سطح تعادلی بالاتر خواهد رفت چراکه قیمت ها بر اساس 

منابع مشخص می شوند. نتیجه این امر چیزی جز بازار سیاه نخواهد بود.
طبیبیان اضافه کرد: قیمت پایین  بر رفتار تولیدکننده هم اثر دارد و از کیفیت، میزان و مواردی دیگر کاســته می شــود و 

این امر به نفع مصرف کننده نیست. وقتی در اقتصاد یک بازار را خراب می کنید، بازارهای دیگر هم خراب خواهند شد.
این اقتصاددان به ســابقه قیمت گذاری در کشورهای دنیا اشاره و بیان کرد: در تاریخ گاهی قیمت گذاری انجام شده است. 
برای مثال در جنگ جهانی در انگلســتان، غذا، ســوخت و لباس، قیمت گذاری شد که تورم رخ ندهد. اما وقتی در جنگ 
قیمت کنترل می شــود، بعد از جنگ قیمت ناگهان جهش پیدا می کند. در جنگ جهانی دوم مجدداً انگلیس سیاســت 

قیمت گذاری را اعمال کرد. 

آسیب های اجتماعی جدید و متعدد در راهند

تبعات گران »گرانی خانه«

روایتی از یک جادو و معجزه در اقتصاد

 طبیبیان: اگر دولت توان حل مشکل را ندارد، به قیمت ها دست نزند

چرا تسهیلات ودیعه مسکن پرداخت نمی شود؟

ماجرای شگفت انگیز گم شدن وام مستاجران
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ترقی اقتصادی : بورس به محلی برای تامین مالی دولت و جبران کسری بودجه تبدیل شده 
و همین موضوع منجر به ایجاد تلاطم های شدید شده است. این نگاهی است که از سال 1۳99 

در بازار سرمایه ایران میان فعالان شکل گرفته است.
ناترازی مالی یا همان کسری بودجه دولت به تعبیر اقتصاددان ها یکی از ابرچالش های اقتصاد 
ایران اســت و گفته می شود که کســری بودجه 1۴۰۲ رقمی بین ۵۰۰ تا ۷۰۰ همت است. 
البته باید توجه داشت که ناترازی بودجه صرفا به سال جاری مرتبط نیست و چالشی فراتر از 
ســال های اخیر است. اما موضوعی که در سال های اخیر بیش تر مورد توجه قرار گرفته، نگاه 

دولت به بورس برای جبران این ناترازی است.
به اعتقاد کارشناسان حتی در شرایطی که نفت به بهترین شکل هم به فروش می رفت، اقتصاد 
ایران با کج کارکردی مهمی روبه رو بود. در حقیقت این نقد همواره از سوی اقتصاددان ها مطرح 
است که بودجه در ایران هیچ  زمان با نگاه به اینکه می تواند دارای یک برنامه مالی برای دولت 
باشد، طراحی و تدوین نشده است. در این شرایط تصویب آن همواره با پیش فرض دست اندازی 

به منابع بانک مرکزی بوده که نتیجه اش رشد نقدینگی و تورم فزاینده بوده است.
اما در این چند ســال اخیر چالش جدیدی هم به اقتصاد ایران راه یافته و آن تامین کســری 
بودجه دولت از بازار ســرمایه و بورس است. در واقع در سال های اخیر همواره این ظن وجود 
داشــته که بازار ســهام یکی از جیب         های دولت برای تامین  مالی  است. به طور کلی نگرش 
دولت در سال های اخیر به دلیل تورم بالا و انواع ناترازی ها به سمتی رفته است که بتواند در 

کوتاه مدت نسبت به رفع این ناترازی ها اقدام کند.
نمونه مشــخص آنکه کارشناســان از آن به عنوان یک مصداق بارز دست اندازی به بورس یاد 
می کنند، اتفاقات سال 1۳99 بود که به شکل دیگری در سال 1۴۰۲ بعد از یک دوره صعود 
قابل توجه در اواخر ســال 1۴۰1 تکرار شد. وقایعی که سبب شد، بورس به شرایط قبل از آن 

دوره بازنگردد.
ضمن آنکه به طور مداوم با انواع بخشــنامه ها و دســتورالعمل های خلق الســاعه زمینه برای 

بی اعتمادی سرمایه گذاران به بورس بیشتر مهیا شد.
در این باره فردین آقابزرگی کارشناس ارشد بازار سرمایه در گفت وگو با »جهان صنعت« اظهار 
کرد: مهم ترین علت و ریشــه این موضوع به حکمرانی دولت در اقتصاد و بورس برمی گردد. 
مستند آن قوانین و مقرراتی است که بخشی از آنها پیاده شده و بخشی دیگر اجرا نشده است. 
مانند اصل ۴۴ قانون اساسی که می گوید دولت باید به طور مرتب کوچک شود و حتی برنامه 

ششــم توسعه عنوان کرده است که تا ســال 1۴۰۰ )یعنی از سال 1۳9۵ تا 1۴۰۰( کسری 
بودجه دولت باید به صفر درصد برســد که متاسفانه شــاهد بودیم تا پایان سال 1۴۰۰ این 

ناترازی به ۵۰ درصد رسید.
 او افزود: در حال حاضر برآورد این اســت که حداقل برای ســال جاری ۷۰۰ همت کسری 
بودجه داشته باشــیم، لذا ضمن کوچک تر نشــدن دولت، هزینه های فزاینده و رو به صعود 
چاره ای در شرایطی که ما با دنیا ارتباط خاصی نداریم و سرمایه در گردش و منابع ارزی ما به 
داخل کشور وارد نمی شود، چاره ای جز دست اندازی به سود صنایع و استفاده ناصحیح از ابزار 
ارگان ها و نهادهای متولی بازار پول و بورس نیست که امروز به طور غیرکارشناسی، غیر معقول 

و ذی نفعانه استفاده می شود.
این کارشــناس ارشد بازار ســرمایه تصریح کرد: بازار پول که مشخص است در آن چاپ 
پول انجام می شــود و الان به جای چاپ پول بانک های دولتی از بانک مرکزی اســتقراض 
می کنند. بانک مرکزی غیرمســتقیم پول در اختیار دولــت می گذارد، ولی می گوید برای 

دولت پول چاپ نکرده ام.

بازار ســرمایه هم به همین ترتیب است. نسبت حجم معاملات در بازار اولیه در سال 1۳9۵ 
۴۳ درصد بوده اســت، سال 1۴۰1 در اسفند ماه این نسبت به ۳ درصد رسیده است. این به 
چه معنی است؟ به این معنی است که تمام فضای بورس تبدیل به جریانی با محوریت بازار 

ثانویه شده است.
در ضمن این آمار بدون انتشار اوراق دولت است. دولت به طور انحصاری و یکه تازانه و مطلق 
به شــکل دستوری به نهادها و بانک ها و موسســات مالی و نهادهای سرمایه گذاری اوراق را 
می فروشــد. از جمله صندوق هایــی با درآمد ثابت. علت این موضوع آن اســت که وقتی در 
حکمرانی مان برای بخش خصوصی جایگاه خاصی تعریف نشده است، مسلما هر کجا عرصه به 

دولت تنگ شود ورود خواهد کرد.
او افزود: حتی اخیرا به صندوق توســعه ملی که بر اســاس موضوع و ماهیت فعالیت جایی 
نیست که اساسا دولت بخواهد به آن دست اندازی یا از آن استقراض کند، ولی متاسفانه دولت 
با وضع قوانین و مقررات بورس را بهم می زند و بعد لایحه می برد که باید از صندوق توســعه 

ملی حمایت کنیم.
یعنی دولت عملا و غیرمستقیم از صندوق توسعه ملی برداشت می کند. با این محاسبات ریشه 

اصلی حاکمیت دولت و نحوه حکمرانی است که اصلاح قانون بازار اوراق بهادر وجود دارد.
او ادامه داد:  باید نماینده تشکل های خود انتظار و نهادهای مالی مستقل مانند اتاق بازرگانی 
کنار دولت در اتاق های فکر حضور داشته باشند تا به طور مرتب روال این گونه نباشد که یک 
تصمیم ناصحیح گرفته شــود و بعد یک عده انتقاد و اعتراض کنند که در ادامه بخشی از آن 

روند اشتباه اصلاح شود.
مثل نرخ خوراک گاز صنایع که مصداق آن همین بخشــنامه اخیر اســت، اما اگر این نهادها 
جایگاه قانونی داشته باشند شرایط متفاوت است. کانون سهامداران حقیقی در تصمیم سازی 

جایگاهی ندارد و به جای ۴۵ میلیون نفر بازیگر، این دولت است که تصمیم می گیرد.
به گزارش جهان صنعت نیوز ، ســهام عدالت مربوط به آحاد مردم اســت که آن هم دولت 
برایش تصمیم می گیرد. صندوق تثبیت و صندوق توسعه بازار هم هیات امنای آن دولت است. 
ســازمان تامین اجتماعی نهاد عمومی غیر دولتی اســت ولی وزارت کار بالادست آن است و 
مدیرعامل این نهاد را تعیین می کند و به این وسیله کمک خرج خود دولت شده است، لذا این 
حکمرانی در اقتصاد بازار سرمایه است که این اجازه را به دولت می دهد که هر زمان ناترازی 

داشته باشد جبران مافات کند.

قیمت  امســال  ماه  فروردین 
محصولات  پایــه  دســتوری 
پلیمــری و شــیمیایی برای 
معاملــه در بورس کالا به نرخ 
دلار  ۲۸ هــزار ۵۰۰ تومانــی 
که  رقمی  کــرد،  پیدا  تغییر 
پیش از آن کمی بیش از ۳۶ 

هزار تومان بود.
شاید در ظاهر این چنین به 
نظر برسد که این اقدام باعث 
کاهش نرخ محصولات مادر در 
این صنعت شود ولی در عالم واقع و آن چه که در بورس کالا می گذرد 
چیز دیگری است. بازاری به مانند بورس کالا که قیمت خرید و فروش 
کالاها براســاس رقابت شــکل می گیرد، قیمت دستوری بی اثر شده و 
عملا قیمت ها با نرخ دلار پایه بالاتر کشــف می شوند و این بار نیز به 
مانند تجربه سالیان گذشته ثابت شد قیمت گذاری دستوری هیچ گاه 

در هیچ اقتصادی پاسخ مثبت نشان نمی دهد.
به مانند سیاست شکست خورده سال ها و دهه های گذشته در بخش 
هــای دیگر اقتصاد، این بار نیز هدف دولت از سیاســت قیمت گذاری 
دستوری کاهش رشد تورم محصولات پایین دستی این صنعت بود ولی 
در عمل و براساس منطق بازار بورس در شرایط فعلی تثبیت قیمت  ها 
در نرخ پایین  امکان پذیر نخواهد بود. بنابراین آنچه کاملا مشــخص و 
مبرهن اســت بورس کالا به دلیل سازوکار عرضه  و تقاضا بستر مناسب 

و شفافی برای کشف قیمت واقعی کالاها محسوب می شود.
تغییر قیمت خوراک و مواد اولیه از ابتدای ســال جاری به  عنوان یکی 
از ریســک  های اقتصادی تولیدکنندگان را درگیــر بحران کرده و حال 
باید پرســید که آیا قیمت دستوری بر تورم ناشی از افزایش هزینه های 
تولید اثرگذار بوده یا خیر؟ و واحدهای تولیدی چگونه می توانند میزان 
تولید و اشتغال را حفظ کنند و در عین حال به فکر توسعه نیز باشند.

محصولات پتروشیمی ایران در جایگاه نخست صادرات غیرنفتی کشور 
قرار دارد. از همین رو تاثیر آن بر اقتصاد کشــور بر کســی پوشــیده 

نیست.
از ســویی دیگر در شرایطی که کشور با شدیدترین تحریم ها روبروست 
و درآمدهای حاصل از فروش نفت عمدتا به صورت غیرنقدی و در قالب 
تهاتر با اقلام مصرفی مورد نیاز کشــور دریافت می شود میزان ارزآوری 
این صنعت بسیار پر اهمیت است، به طوری که در سال گذشته چیزی 
در حدود 1۸ تا ۲۰ میلیارد دلار ارز از صادرات محصولات پتروشــیمی 

عائد کشور شد.
در حال حاضر قیمت گذاری دســتوری با انتقاد بسیاری از کارشناسان، 

تولیدکندگان و متخصصان این صنعت شده است.
همان طور که شــاهد هستیم قیمت گذاری پایه محصولات پلیمری و 
شــیمیایی برای معامله در بورس کالای ایــران با نرخ ارز ۲۸ هزار ۵۰۰ 
تومان اعلام شــده است و بسیاری از کالاها با 1۰۰، 1۳۰ و یا 19۰ درصد 
رقابت، به دســت ما که به عنوان مصرف کننده در بورس کالا هستیم 
می رســد. فکر می کنم که این موضوع به جزء تشدید بازارسازی  توسط 
فروشندگان، کمکی به زنجیره ارزش و یا مصرف کننده نهایی نمی کند.

در حال حاضر راه حل مشــخص اســت، وقتی قیمت یک کالا تعادل 
ندارد فروشــنده حاضر نخواهد بود محصولی را با قیمت ۲۸ هزار ۵۰۰ 
تومان به فروش برســاند. از سویی دیگر اگر هم فروشنده ای پیدا شود 
حتما راه صادرات به صورت مواد خام را دنبال می کند و مصرف کننده 

نهایی که در داخل کشور است از مزایای آن بهره مند نخواهد شد.

مدیر عامل تامین سرمایه تمدن: 
ایجاد اعتماد در بازار سرمایه از 

مسیر ثبات مقررات می گذرد
ترقی اقتصادی: ثبات در سیاســت گذاری های اقتصادکلان منجر به 
پیش بینی پذیر شــدن بازار ســرمایه و افزایش جلب اعتماد سرمایه 

گذاران به بازار خواهد شد . 
به گزارش مدیریت ارتباطات و رســانه شــرکت تامین ســرمایه تمدن 
، دکترعلــی بیــگ زاده مدیرعامل تامین ســرمایه تمــدن درخصوص 
نقــش بازار ســرمایه در کنتــرل نقدینگــی و مهار تــورم گفت: این 
موضوع به صورت کلی همواره مطرح بوده اســت چراکه بازار ســرمایه 
دو بخــش اصلــی بازار اولیــه و بازار ثانویه را پوشــش مــی دهد. از 
 اینــرو بحث جذب نقدینگی بــرای حوزه تولید عمدتــا در بازار اولیه 

اتفاق می افتد.
وی افزود: در بازار اولیه، این موضوع در قالب ایجاد شرکت های سهامی 
عام جدید یا افزایش ســرمایه شرکت ها پوشش داده می شود. لذا این 
دو موضوع، پوشش دهنده بحث هدایت نقدینگی به سمت بازار سرمایه 

هستند.
بیگ زاده ادامه داد: به این معنا که شــرکت ها با استفاده از راهکارهایی 
که قانون تجارت اجازه داده مثل افزایش ســرمایه از محل ســلب حق 
تقدم یا صرف سهام، افزایش سرمایه دهند و این کار به انتقال قسمتی 
از نقدینگی به ســمت بازار سرمایه کمک می کند. همچنین در عرضه 
اولیه ســهام)ipo( در بازار، سرمایه گذاران قادر خواهند بود قسمتی از 
سهام خود را عرضه و نقد کنند و این نقدینگی را به روش های مختلف 

به شرکت باز گردانده و صرف تولید نمایند.
وی اظهار کرد: بنابراین به مساله بازار اولیه باید به صورت ویژه پرداخته 
شــود تا با تامین ســرمایه از روش های مبتنی بر سهام یا مبتنی بر 
بدهی مانند انواع صکوک با نرخ های مناســب، نسبت به تامین مالی 
تولید و انتقال قسمتی از نقدینگی جامعه به سمت بازار سرمایه اقدام 

شود.
مدیرعامل شرکت تامین سرمایه تمدن درخصوص برنامه هفتم توسعه 
و رویکردهایی که می بایســت قانونگذاران برای توسعه هر چه بیشتر 
بازار ســرمایه به آن توجه داشته باشند اشاره و در ادامه عنوان کرد : از 
حیث قوانین و مقررات بازار ســرمایه نیازمند ثبــات در متغییر های 
اقتصاد کلان است که این مســاله منجر به افزایش اعتماد در سرمایه 

گذاران خواهد شد. 
بــه گفته دکتر بیــگ زاده در بحث قیمت گذاری نیــز باید با توجه به 
واقعیت های اقتصادی، نرخ ارز و شرایط صنایع کشور فرمولی مشخص 

گردد و به این فرمول پایبند بود.
وی خاطرنشــان کرد: از اینرو ایجاد اعتمــاد از دو محل ثبات مقررات 
و پیــش بینی پذیر نمودن بازار به منظور جلوگیری از ســلب اعتماد 

سرمایه گذاران قابل دستیابی است.
بیگ زاده در بخش دیگری از صحبت های خود گفت: بحث پروژه های 
ناتمام دولت در بخش های صنعتی و عمرانی، موضوعی قدیمی اســت 
و به نظر می رســد باید با ارایه یکسری مشوق های مالیاتی و تضمین 
درآمد آنها، پروژه های مذکور را توجیه پذیر کرد چون تا زمانی که نرخ 
بازده داخلی که ســرمایه گذار در سایر بخش های اقتصادی به آن می 
رسد تامین نشود سرمایه گذار بخش خصوصی به این پروژه های ناتمام 

ورود نخواهد کرد و این موضوع نیازمند مقررات گذاری است.

رئیس هیات مدیره انجمن ملی صنایع پلیمر ایران
سعید ترکمان

 هشدار! تشدید بازارسازی  
توسط فروشندگان؟
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دولت چاره ای جز دست اندازی به بورس ندارد؟!

یکه تازی فروش اوراق دولت
گزارش

ترقــی اقتصادی : تثبیت نرخ ارز هر چند با هدف کنترل تورم محبوب ترین سیاســت اقتصادی در 
ایران اســت اما اعداد و ارقام نشــان می دهد که این رویه همواره نتیجه ای جز نابودی تولید، صنایع و 

بورس به همراه نداشته است.
 تثبیت نرخ ارز را می توان محبوب ترین سیاســت اقتصادی در ایران دانست. سیاستی که در چند دهه 
گذشته اصلی ترین راهکار دولت ها برای کنترل تورم بوده و در دولت سیزدهم نیز به طور جدی دنبال 

می شــود. در حقیقت سیاستگذاران اقتصادی همواره سرکوب نرخ ارز را بر اصلاحات ساختاری ترجیح 
داده اند و به جرات می توان گفت که این رویکرد نتیجه ای جز رانت ارزی نداشــته و ریشه بسیاری از 

معضلات کنونی اقتصاد ایران است.
یکی از مهم ترین آثار اتخاذ این سیاست، عدم صرفه اقتصادی تولید و تشویق به واردات از طریق عرضه 

ارز ارزان و رانت ارزی بوده است.
آمارها نشــان می دهد از فروردین تا تیر ماه 1۴۰۲، با اختــلاف ۳۵ درصدی میانگین نرخ نیما و نرخ 
دلار آزاد، بیش از ۲۶1 هزار میلیارد تومان رانت ارزی از جیب صنایع بورســی پرداخت شــده و سال 
گذشته نیز حدود ۶9۲ هزار میلیارد تومان رانت ارزی به صنایع تحمیل شده است.بنابراین در مجموع 
از ابتدای سال 1۴۰1 تا انتهای تیر ماه 1۴۰۲ با اتخاذ این سیاست ارزی 9۵۴ هزار میلیارد تومان رانت 

از جیب صنایع و سهامداران پرداخت شده است.
این در حالی اســت که با توجه به سرکوب ارزی و همچنین تشــدید قیمت گذاری دستوری یکی از 

چالش های جدی صنایع عدم جذابیت سرمایه گذاری و مستهلک شدن زیرساخت های تولید است.
بررسی صنایع و شرکت های بورسی نشان می دهد حاشیه سود تولید نسبت به سال 1۳99، 1۲ تا 1۵ 
درصد افت داشــته و سودآوری شرکت ها به زیر ۲۰ درصد رسیده است. همچنین اگر ارزش دارایی ها 
را بــه روز کنیم، اعــداد و ارقام، نگران کننده تر می شــود؛ به گونه ای که از محــل ارزش دارایی های 
به روز شده، حاشــیه سود کمتر از ۴ درصد است، یعنی حاشیه سود واقعی تولید و برگشت سرمایه در 

تولید ۴ درصد است.
در شرایطی که نرخ سود بانکی ۲۰ درصد، تورم ۵۰ درصد و نرخ تسهیلات ۲۳ درصد باشد، طبیعتا به 

هیچ وجه سرمایه گذاری، تولید و صادرات توجیه پذیر نیست.
حسین محمدی اصل کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با »جهان صنعت نیوز« اظهار کرد: هر تفاوت 
قیمتی رانت ایجاد می کند و برنده رانت خوار و بازنده کل مردم هســتند. این صرفا بحث بازار ســرمایه 
نیســت و بازار سرمایه فقط به ما آلارم می دهد که ببینیم وضعیت اقتصادی ما چگونه است و به کدام 

سمت حرکت می کند.
او در ادامــه بیــان کرد: اکنون وضعیت اقتصــادی ما با وضع عوارض و خــوراک گاز صنایع و دیدگاه 
مســوولان، طبیعی است که به سمت کاهش ســرمایه گذاری برود و منابع به سمت دلالی سوق پیدا 
کند. طبیعتا در مورد فاصله نرخ ارز باعث شــده اســت که همه به دنبال واردات باشند و صادرات افت 
کند، در حالی که باید به دنبال صادرات باشــیم. طبیعی است در این وضعیت واردکننده برنده است و 
ارز ارزان تر دریافت می کند، اما به قیمت های بازار آزاد می فروشد و هیچ مکانیسم کنترلی هم نمی تواند 

این حجم از کالاها را نظارت کند. شاید چند کالا را بتوان در فروشگاه های زنجیره ای کنترل کرد.
تثبیت اقتصاد به جای تثبیت نرخ ارز

این اقدامات با شکســت مواجه شــده اســت. همه این موارد تجربه شده اســت و تجربه دوباره آنها 
هزینه زاست. باید از تجربه جهانی و داخل کشور استفاده کرد. سیاست تثبیت ارز شاید برای چند ماه 
به نفع کشور باشد و منافع زودگذری داشته باشد، اما در میان مدت و بلندمدت قطعا آسیب زاست. باید 
به جای تثبیت قیمت به تثبیت اقتصاد پرداخته شــود. به این معنی که شــرایط باثباتی برای اقتصاد 

کشور ایجاد کنیم.
محمودی اصل تصریح کرد: صادرکننده و تولید کننده باید متوجه شــوند که به صورت پیوســته تحت 
حمایت هســتند و اینکه سیاســتگذار باید با مشــوق های مختلف زمینه را برای رشد صادرات فراهم 
کند، وگرنه با نرخ های تثبیتی صادرات ما کور می شــود و به مرور با کمبود و افزایش قیمت ارز مواجه 

می شویم و این به هیچ وجه به نفع کشور نیست.
به هر حال باید به ســمت اســتدلال های قوی حرکت کنیم، نه اینکه به ســمت استدلال هایی که نه 
برنامه ای دارند و هیچ ابتدا و انتهایی ندارند برویم. در کل باید هر گونه رانت که زمینه فســاد را ایجاد 

و دلال پروری را تقویت می کند از بین ببریم.
گام اول برای تثبیت قیمت ها، تثبیت اقتصادی است. تثبیت اقتصادی هم با ثبات اقتصادی و دوری از 

تصمیمات خلق الساعه و ایجاد یک روند مثبت در حاشیه سود شرکت هاست.

میخکوب بورس با سرکوب ارزی

ترقی اقتصادی : یک استاد اقتصاد بیان کرد: پس از 
تحریم اگر فضا برای ســرمایه گذاری مناسب باشد، در 
میان مدت و بلندمدت بازار سرمایه اولین جایی است 
که واکنش مثبت به آن نشان می دهد و رشد و توسعه 
را در بخش تولید و سرمایه گذاری شاهد خواهیم بود.

مرتضی افقه، اســتاد اقتصاد با بیان اینکه مهمترین 
چالش اقتصاد کشــور وابســتگی شــدید اقتصاد به 
درآمدهای نفتی است به سنا گفت: مهمترین چالش 
کشــور وابستگی اقتصاد به فروش و درآمدهای نفتی 
اســت و تا زمانی که قطع وابستگی به این درآمدها 

محقق نشــود اقتصاد کشــور از آســیب جدی دور 
نخواهد شد.

وی با اشــاره بــه اینکه اغلب شــاخص های اقتصادی 
متاثر از همین موضوع اســت، ادامه داد: پس از تحریم 
اقتصادی، شــاخص های اقتصادی چون بیکاری، تورم 
میزان ســرمایه گذاری و نرخ رشد اقتصادی به شدت 
دچار مشکل شد که پیش بینی می شود با رفع تحریم 
و مراودات مالی در کوتاه مدت شرایط به حالت عادی 

باز خواهد گشت.
به گفته این اســتاد دانشــگاه؛ نرخ رشد اقتصادی 

نرخ رشــدی است که می تواند در افق زمانی تعیین 
شده اهداف سند چشم انداز را محقق کند، این نرخ 
رشــد از کمترین نوسان برخوردار است و به صورت 
پیوسته و مستمر موجبات افزایش تولید و رفاه مردم 

را فراهم می کند.
افقــه با یادآوری اینکه اگر در آینده تحریم و مشــکل 
مراودات مالی حل شود مشکلات به صورت کوتاه مدت 
حل خواهد شد، عنوان کرد: اگر تحولات عمیق سیاسی، 
اجتماعی و نگرشی نسبت به اقتصاد اتفاق نیفتد برای 

بلندمدت همچنان وابسته به نفت خواهیم بود.

وی تاکید کرد: در بلندمدت باید تحولات ســاختاری 
صورت گیرد تا اقتصاد روی چرخه درستی قرار گیرد، 
چرا که همه متغیرها از جمله بازار سرمایه متاثر از این 

موضوع است.
استاد اقتصاد خاطرنشان کرد: بازار سرمایه کشور به افق 
و چشــم انداز تولید و سرمایه گذاری وابسته است؛ چرا 
که سرمایه گذاری شاخص مهمی برای تولید محسوب 
می شود و مادامی که شرایط تحریمی حل نشود، بازار 
سرمایه هم تحت تاثیر نوسانات فصلی و سیاست های 

کوتاه مدت قرار می گیرد.

افقه گفت: پس از تحریم اگر فضا برای سرمایه گذاری 
مناسب باشــد، در میان مدت و بلندمدت بازار سرمایه 
اولین جایی است که واکنش مثبت به آن نشان داده و 

رشد خواهد کرد.

ترقی اقتصادی : یک کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه اجرای دقیق 
برنامه هفتم توسعه از نیازهای اصلی و ضروری اقتصاد کشور است، مطرح 
کرد: آنچه در برنامه هفتم توســعه برای رشد اقتصاد و بازار سرمایه نیاز 
است مدیریت درست برنامه ها از سوی سیاست گذاران اقتصادی کشور و 

حرکت بر مبنای سیاست های کلی اقتصاد است.

جلال روحی، کارشــناس بازار سرمایه درباره چشم انداز اقتصاد کشور و 
جایگاه بازار ســرمایه در برنامه هفتم توسعه به سنا، گفت: به طور کلی 
شرط لازم و اساسی برای برنامه های توسعه ای در کشور، اجرا و عملیاتی 

شدن آنها است، به نحوی که اهداف قانونگذار تامین شود.
وی با اشــاره به اینکه در برنامه ششــم توسعه شاهد عدم اجرای برخی 
برنامه ها و اهداف از پیش تعیین شــده بودیم، گفت: در برنامه پنج ساله 
هفتم توسعه کشور نزدیک به ۷۸ ماده از ۳۰۲ ماده این برنامه به مباحث 
اقتصادی مربوط است که دولت بیش از پیش برای اجرای آن باید تلاش 

کند.
روحــی در ادامه افزود: یکی از موارد مهم در برنامه هفتم توســعه بازار 

سرمایه است، به طوری که از گذشته تاکنون روی این بازار به عنوان یک 
بازار پیشرو و فعال که می تواند نقش مهمی در تامین مالی اقتصاد کشور 

ایفا کند، اشاره شده است.
این کارشــناس بازار ســرمایه گفت: یکی از موارد مهم در برنامه هفتم 
توســعه، کاهش دخالت های دولت در اقتصاد و آزاد گذاشــتن نرخ ها و 
ایجاد شــرایط رقابتی برای حوزه تولید اســت، به نحــوی که برای آن 
ضوابطی چون جلوگیری از قاچاق کالا در نظر گرفته شــده تا شکوفایی 

اقتصاد را به دنبال داشته باشد.
روحی اظهار کرد: قوانین بســیاری در خصوص رفع موانع تولید و رشد 
بازار سرمایه وجود دارد، اما آنچه طی این مدت شاهد آن هستیم، مغایر 

با اهداف از پیش تعیین شده است و با سیاست های کلی توسعه اقتصاد 
و پیش بینی پذیری آن همخوانی نداشــته و موانع زیادی برای توسعه 

سرمایه گذاری وجود دارد.
وی بیان کرد: پیش بینی پذیر نبودن اقتصاد کشور وقفه ای بزرگ برای 

سرمایه گذاری و توسعه بخش های مختلف اقتصادی است.
این کارشناس بازار ســرمایه در پایان با بیان اینکه اجرای دقیق برنامه 
هفتم توســعه از نیازهای اصلی و ضروری اقتصاد کشــور است، مطرح 
کرد: آنچه در برنامه هفتم توســعه برای رشد اقتصاد و بازار سرمایه نیاز 
است، مدیریت صحیح برنامه ها از سوی سیاست گذاران اقتصادی کشور 

و حرکت بر مبنای سیاست های کلی اقتصاد است.

ترقی اقتصادی : آمارها نشــان می دهد کــه حقیقی ها همچنان 
از بورس فراری هســتند و هر چند پیش بینی بورس کارشناسان 
حاکی از مســتعد بودن بازار برای صعود است اما در شرایط کنونی 

بازگشت به روند صعودی کمی دشوار به نظر می رسد.
به اعتقــاد کارشناســان، ریشــه این اتفاقــات بــه بی اعتمادی 
سرمایه گذاران خرد و حقیقی برمی گردد که تمایلی به آوردن پول 
جدید به بازار ســرمایه ندارند و این در شرایطی است که ارزندگی 

بازار قابل قبول است، اما سایه بی اعتمادی همچنان سنگین است.
به نظر می رسد بیش از هر چیز بازار نیازمند یک شوک سیاسی یا 
اقتصادی باشد تا روند دو-سه ماه گذشته تغییر کند. اگرچه گفته 
می شــود که بورس جای ریزش بیشــتری را ندارد، اما از آن طرف 

چندان اراده ای برای رشد بازار دیده نمی شود.
در واقع در اینجا مســوولیت مستقیم با سازمان بورس و نهادهای 
بالاتری اســت که در این مدت تقریبــا جز انفعال کنش و واکنش 
دیگری از خود بروز نداده اند، اما احتمالا آنچه در هفته آتی می تواند 
شــرایط را تا حدودی تغییر دهد دو متغیر نرخ خوراک و عوارض 

صادراتی اســت که اگر دولت در هر دو مورد از سیاست قبلی خود 
که افزایش نرخ بوده عقب نشــینی کند می توان نسبت به وضعیت 
بازار تا حــدودی امیدوار بــود در غیر این صــورت نااطمینانی ها 
همچنان سایه خود را روی بازار خواهد انداخت و تا حدودی ریزش 

حقیقی ها در هفته جاری هم کم و بیش ادامه خواهد داشت.
مســعود موفقی فعال و کارشــناس بازار ســرمایه در گفت وگو با 
»جهان صنعــت نیوز« دربــاره رخدادهای بازار ســرمایه در هفته 
گذشته و شدت گرفتن بی اعتمادی سرمایه گذاران خرد اظهار کرد: 
بورس بعد از خبرهای متناقضــی که راجع به نرخ خوراک و غیره 
پیش آمد، نیازمند یک شــوک بود که اعتماد را به سرمایه گذاران 

حقیقی برگرداند؛ شوکی که همچنان نیازمند آن است.
در حــال حاضر بحث ارزندگی بازار مطرح نیســت، چراکه از نظر 
متغیرهــای P/S و P/E در میانه تاریخی هســتیم و از این جهت 
نمی توان گفت بازار حبابی دارد که بخواهد تخلیه شود. لذا از نظر 

فاندامنتالی خیلی اصلاح شدیدی را نمی توان متصور شد.
او ادامه داد: اما اینکه چرا ســرمایه گذاران رغبت نمی کنند و شاهد 

خروج پول حقیقی از بازار هســتیم، به دلیل بی اعتمادی ای است 
که ایجاد شــده و اینکه سه سال از ســال 99 گذشته، اما شاخص 
همچنــان از آن زمان پایین تر اســت؛ یعنی به طــور میانگین با 
وجود تورمی که در بازارهای دیگر وجود داشــته، کســی سودی 
نکرده اســت. رفع این بی اعتمادی نیازمند یک شــوک است. این 
شــوک می تواند خبر اصلاح نرخ خوراک یا راحت تر شدن افزایش 
ســرمایه برای شرکت ها باشد. چون اکثر سهام بورسی ها در دست 
نهادهای مالی بزرگ اســت و آنها می توانند پول های بیشتری را از 
صندوق های درآمد ثابت وارد بازار کنند. یعنی پولی از بیرون بازار 
وارد شــود یا شاید رشد دلار بتواند محرکی شود؛ باید یکی از این 
اتفاقات رخ دهد. در غیر این صورت در کوتاه مدت خیلی امیدی به 

بازگشت اعتماد و آوردن پول های حقیقی نیست.
مصطفی صفاری کارشناس بازار سرمایه در همین باره گفت: خروج 
پول هــای حقیقی در هفته قبل به این دلیــل بود که تکلیف نرخ 
خوراک روشن نشــد و مجلس مدام وعده می داد که آن را اصلاح 
می کند، امــا دولت زیر بار این اتفاق نرفت و بــرای همین بازار با 

ابهام روبه رو شد.
در واقــع نرخ خوراک و عوارض صادراتــی هیچ کدام تعیین تکلیف 
نشدند، برای همین مشخص نشد بازار سرمایه می خواهد در نهایت 

به کدام سمت برود.
در ایــن خصوص نهادی که تعیین کننده اســت دولت اســت، نه 
مجلــس، برای همین دیدار رییس مجلس با فعالان بازار ســرمایه 
هــم چندان تاثیری در بازار ایجاد نکــرد. وضعیت هفته آینده هم 
بستگی به تعیین تکلیف این دو موضوع یعنی نرخ خوراک و عوارض 

صادراتی خواهد داشت.

بازار سرمایه کشور به افق و چشم انداز تولید و سرمایه گذاری وابسته است

بازار سرمایه؛ پیشرو در تامین مالی اقتصاد کشور

اجرای دقیق برنامه هفتم توسعه؛ نیاز ضروری اقتصاد ایران

اعتماد از بازار رفته است
بازار سهام به شوک نیاز دارد



4 دوهفته نامه اقتصادی-   فرهنگی
سال دهم-شماره 142 - نیمه دوم مرداد 1402

بازارپول4

ترقی اقتصادی : وزارت اقتصاد دســتورالعمل متنوع ســازی روش های ورود ســرمایه 
به کشــور برای ســپرده گذاری بلندمدت ارزی و ســرمایه گذاری را آماده کرد؛ جزئیات 
ســپرده گذاری بلندمدت ارزی برای اخذ اقامت پنج ساله به روش حواله و اسکناس ارز و 

نحوه ورود سرمایه به کشور در این دستورالعمل تعیین شده است.
وزارت امور اقتصادی و دارایی دستور العمل اجرایی مربوط به متنوع سازی روش های ورود 
ســرمایه به کشور برای سپرده گذاری بلندمدت ارزی و سرمایه گذاری را به استناد مصوبه 
هیات وزیران آماده کرد. بر اســاس ماده نخست این دســتورالعمل، جزئیات نحوه ورود 
ســرمایه برای ســپرده گذاری بلندمدت ارزی جهت اخذ اقامت پنج ساله به روش حواله و 

اسکناس ارز مستند به اظهارنامه ارز همراه مسافر مشخص شده است.
نحوه ورود سرمایه حداقل 1۰۰ هزار دلاری برای اخذ اقامت پنج ساله بر این اساس، بانک 
ملی ایران مجاز اســت به نیابت از بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران نسبت به انعقاد 
قرارداد سپرده گذاری ارزی ویژه در قالب افتتاح حساب ارزی به میزان حداقل 1۰۰ هزار 
دلار آمریکا و یا معادل آن به سایر ارزهای جهان روای مورد تایید بانک مرکزی جمهوری 
اســلامی ایران به صورت حواله و اسکناس برای متقاضیان اتباع خارجی اقدام و با انجام 
هماهنگی لازم با اداره خزانه داری ارزی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، حواله وارده 

را در حســاب های موردنظر اداره مذکور کارسازی و اسکناس ماخوذه را به بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران تحویل دهد.

در همین حال بانک ملی ایران در رابطه با ســپرده های ارزی با منشــأ اسکناس، مکلف 
اســت ضمن اطمینان از اصالت مســتندات ورود ارز از جمله اظهارنامه ارز همراه مسافر 
ارائه شــده توسط متقاضی، مراتب امکان خروج اصل سپرده به خارج از کشور پس از لغو 
اقامت به صورت اســکناس به همان ارز اظهارشــده با ارائه اظهارنامه یادشده پس از اخذ 
تاییدیه از وزارت کشــور و سازمان ســرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران به 

سپرده گذار اعلام کند.
ضمنا استفاده از اظهارنامه مزبور جهت خروج ارز اشخاص ثالث امکان پذیر نیست. علاوه بر 
این، بانک های برون مرزی )آف شــور( می توانند در چارچوب همین دستورالعمل با مجوز 
و تایید بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران اقدام کنند. روش های مجاز ورود ســرمایه 
در این دستورالعمل همچنین روش های مجاز ورود سرمایه جهت سرمایه گذاری موضوع 

قانون تشویق و حمایت سرمایه گذاری خارجی تعیین شده است.
ورود سرمایه نقدی از طریق بانک های خصوصی و دولتی ایرانی مجاز است؟

بر این اســاس ورود سرمایه نقدی از طریق بانک های خصوصی و دولتی ایرانی به صورت 

حواله و اســکناس با ثبت در سامانه های مورد تایید بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
از جمله نیما و سنا مجاز است.

بر اســاس تبصره این بند بانک های برون مرزی )آف شــور( می توانند در چارچوب همین 
دستورالعمل با مجوز بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و تایید سازمان سرمایه گذاری 

و کمک های اقتصادی و فنی ایران اقدام کنند.
همچنین ورود ســرمایه نقدی از طریق صرافی های بانکی و غیربانکی مجاز تحت نظارت 
بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران به صورت حواله و اسکناس با ثبت در سامانه های 

مورد تایید بانک مرکزی از جمله نیما و سنا مجاز است.
طبق اعلام وزارت اقتصاد، ورود سرمایه نقدی به صورت اسکناس باید مستند به اظهارنامه 
ارز همراه مســافر باشــد و براســاس تبصره این بند گمرک موظف است اظهارنامه ارزی 
موضوع این دســتورالعمل را بدون هیچ گونه محدودیت در کف و ســقف میزان سرمایه 

نقدی ورودی ثبت و صادر کند.
امــکان ورود ســرمایه از طریــق تهاتر با ســرمایه گذار خارجی و داخلی ورود ســرمایه 
ســرمایه گذار خارجــی موضــوع مــاده ۶ قانــون تشــویق و حمایت ســرمایه گذاری 
خارجــی از طریــق تهاتر ســرمایه با ســرمایه گذار خارجــی موضوع همــان قانون که 
قصــد خــروج منابــع حاصــل از موضــوع مــواد 1۳، 1۴ و 1۵ قانون از جمله ســود 
 اصــل ســرمایه و عوایــد حاصــل از ســرمایه را دارنــد، در ایــن دســتورالعمل مجاز 

شده است.

زمان ادغام کارت بانکی و کارت ملی اعلام شد
ترقی اقتصادی: رییس ســازمان ثبت احوال از تجمیع کارت بانک ملی ایران در کارت ملی به عنوان نخســتین گام ظرف سه ماه آینده 

خبر داد.
هاشم کارگر در تشریح روند تجمیع کارت های بانکی و خدماتی در کارت ملی هوشمند اظهارکرد: یکی از اهداف مهمی که برای تولید 
کارت های هوشمند ملی در نظر گرفته شده بود، جایگزینی کارت ملی با بسیاری کارت های بانکی و کارت های خدماتی در کشور بود 

که به دلیل عدم پوشش مناسب تاکنون بحث پیاده سازی قابلیت های موجود در این کارت جدی گرفته نشده بود.
وی افزود: از آغاز دولت سیزدهم یکی از برنامه های اصلی سازمان ثبت احوال کشور، پیاده سازی توانمندی ها و قابلیت های پیش بینی 
شده در این کارت در کشور است. لذا با جلساتی که با بانک ملی ایران برگزار شد بر اساس تفاهمنامه ای قدم های اصلی برای تحقق این 
مهم برداشته خواهد شد تا تعداد کارت هایی که نزد مردم و تعداد آن ها زیاد و بعضا آزار دهنده است به نوبت در کارت ملی تجمیع شود.

وی ادامه داد: برای این تجمیع دســتگاه های مختلف به زیرســاخت های گوناگون نیاز دارند اما با بانک ملی ایران تفاهم کردیم، ظرف 
مدت سه ماه با توجه به کارگروهی که تشکیل شده است نیازهای مربوط به این اقدام را فراهم کنیم و ضمن ایجاد زیرساخت های لازم 

این کار در مدت سه ماه انجام شود.
رییس ســازمان ثبت احوال کشــور تاکید کرد: هنگامی که این تجمیع کارت بانکی با بانک ملی ایران انجام شود برای سایر بانک ها نیز 

کارت با سهولت بیشتری به پیش می رود.
در برنامه داریم که ســایر کارت های خدماتی که توســط دستگاه های خدماتی به مردم داده می شود و مردم از خدمات آن ها بهره مند 

می شوند نیز در کارت ملی تجمیع شوند.
وی با اشــاره به اینکه برای تجمیع کارت های خدماتی نیاز به ایجاد زیرســاخت های طرفینی است، افزود: زیرساخت ها تنها مربوط به 
سازمان ثبت احوال کشور نیست و باید برخی زیرساخت ها در دستگاه های خدمت رسان ایجاد شود. لذا در برنامه داریم که گام به گام 

پیش برویم تا این پروژه موفق باشد.

صورت های مالی بانک رفاه به تصویب مجمع رسید

رشد ۳۰۸ درصدی سود خالص بانک رفاه کارگران
ترقــی اقتصادی : مجمع عمومی عــادی به طور فوق العاده بانک رفاه کارگران برگزار و صورت هــای مالی این بانک به تایید و تصویب 

مجمع رسید.
این مجمع روز شــنبه ۲۸ مــرداد ماه با حضور وزرای تعاون، کار و رفاه اجتماعی و امور اقتصــادی و دارایی، مدیرعامل و اعضای هیئت 
مدیره ســازمان تأمین اجتماعی، نمایندگان ســازمان حسابرسی و سازمان بورس و اوراق بهادار در ســالن جهاد وزارت امور اقتصادی و 

دارایی برگزار شد. 
مدیرعامل بانک رفاه کارگران در این مجمع با ارائه گزارشــی از فعالیت های این بانک گفت: شــاخص های عملکردی بانک رفاه در ســال 
گذشته از رشد بسیار خوبی برخوردار است که از جمله آن می توان به رشد سودآوری بانک به میزان ۳۰۸ درصد، افزایش سرمایه بانک از 
19۲ هزار میلیارد به ۶۶۰ هزار میلیارد ریال، افزایش نرخ کفایت سرمایه، رشد پایانه های فروشگاهی و درگاه های اینترنتی و.... اشاره کرد. 
دکتر اسماعیل للـه گانی افزود: بانک رفاه کارگران در حوزه  فناوری اطلاعات نیز تلاش  های گسترده ای داشته است و با ایجاد بستر و زمینه 
لازم، خدمات مناسبی به مشتریان ارائه می کند. پرداخت تسهیلات غیرحضوری، شروع به کار سامانه »بتا« ویژه خرید اقساطی بازنشستگان 
و مستمری بگیران تحت پوشش سازمان تأمین اجتماعی و سامانه نئوبانک )فرارفاه( بخشی از دستاوردهای این بانک در این حوزه است. 

دکتر للـــه گانی ادامه داد: خدمات بانک علاوه بر مجموعه ســازمان تأمین اجتماعی، در حوزه های مختلفی چون اشتغال زایی، طرح ها و 
پروژه های کلان اقتصادی، مددجویی، سلامت کشور و مسئولیت های اجتماعی نقش و رسالت خود را به خوبی ایفا کرده است. 

مدیرعامل بانک رفاه کارگران در پایان تصریح کرد: با افزایش ســرمایه بانک که در مراحل نهایی شدن است، شاخص های سلامت بانکی 
)شاخص کملز( رشد بسیار خوبی داشته و با رفع محدودیت های قانونی، دامنه فعالیت ها، خدمات و حمایت های بانک رفاه در حوزه های 

مختلف اقتصادی کشور گسترش خواهد یافت. 

ترقی اقتصادی: وزارت اقتصاد دســتورالعمل متنوع ســازی روش های ورود ســرمایه 
به کشــور برای ســپرده گذاری بلندمدت ارزی و ســرمایه گذاری را آماده کرد؛ جزئیات 
ســپرده گذاری بلندمدت ارزی برای اخذ اقامت پنج ساله به روش حواله و اسکناس ارز و 

نحوه ورود سرمایه به کشور در این دستورالعمل تعیین شده است.
وزارت امور اقتصادی و دارایی دســتور العمل اجرایی مربوط به متنوع ســازی روش های 
ورود ســرمایه به کشــور برای ســپرده گذاری بلندمــدت ارزی و ســرمایه گذاری را به 
اســتناد مصوبه هیــات وزیران آماده کرد. بر اســاس ماده نخســت این دســتورالعمل 
جزئیــات نحوه ورود ســرمایه برای ســپرده گذاری بلندمدت ارزی جهــت اخذ اقامت 
 پنج ســاله به روش حواله و اسکناس ارز مســتند به اظهارنامه ارز همراه مسافر مشخص 

شده است.
نحوه ورود سرمایه حداقل 1۰۰ هزار دلاری برای اخذ اقامت پنج ساله بر این اساس، بانک 
ملی ایران مجاز اســت به نیابت از بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران نسبت به انعقاد 
قرارداد سپرده گذاری ارزی ویژه در قالب افتتاح حساب ارزی به میزان حداقل 1۰۰ هزار 
دلار آمریکا و یا معادل آن به سایر ارزهای جهان روای مورد تایید بانک مرکزی جمهوری 
اســلامی ایران به صورت حواله و اسکناس برای متقاضیان اتباع خارجی اقدام و با انجام 
هماهنگی لازم بــا اداره خزانه داری ارزی بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران، حواله 
وارده را در حســاب های موردنظر اداره مذکور کارســازی و اسکناس ماخوذه را به بانک 

مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحویل دهد.
در همین حال بانک ملی ایران در رابطه با ســپرده های ارزی با منشــأ اسکناس، مکلف 
اســت ضمن اطمینان از اصالت مســتندات ورود ارز از جمله اظهارنامه ارز همراه مسافر 

ارائه شــده توسط متقاضی، مراتب امکان خروج اصل سپرده به خارج از کشور پس از لغو 
اقامت به صورت اســکناس به همان ارز اظهارشده با ارائه اظهارنامه یادشده پس از اخذ 
تاییدیه از وزارت کشــور و سازمان ســرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران به 

سپرده گذار اعلام کند.
ضمنا اســتفاده از اظهارنامه مزبور جهت خروج ارز اشــخاص ثالث امکان پذیر نیســت. 
علاوه بر این، بانک های برون مرزی )آف شور( می توانند در چارچوب همین دستورالعمل با 

مجوز و تایید بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران اقدام کنند.
روش هــای مجاز ورود ســرمایه در این دســتورالعمل همچنین روش هــای مجاز ورود 
 سرمایه جهت ســرمایه گذاری موضوع قانون تشویق و حمایت ســرمایه گذاری خارجی 

تعیین شده است.
ورود سرمایه نقدی از طریق بانک های خصوصی و دولتی ایرانی مجاز است؟

بر این اســاس ورود سرمایه نقدی از طریق بانک های خصوصی و دولتی ایرانی به صورت 
حواله و اسکناس با ثبت در سامانه های مورد تایید بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 

از جمله نیما و سنا مجاز است.
بر اســاس تبصره این بند بانک های برون مرزی )آف شــور( می توانند در چارچوب همین 
دستورالعمل با مجوز بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و تایید سازمان سرمایه گذاری 

و کمک های اقتصادی و فنی ایران اقدام کنند.
همچنین ورود ســرمایه نقدی از طریق صرافی های بانکی و غیربانکی مجاز تحت نظارت 
بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران به صورت حواله و اسکناس با ثبت در سامانه های 

مورد تایید بانک مرکزی از جمله نیما و سنا مجاز است.

طبــق اعلام وزارت اقتصاد، ورود ســرمایه نقدی به صورت اســکناس باید مســتند به 
اظهارنامه ارز همراه مسافر باشد و براساس تبصره این بند گمرک موظف است اظهارنامه 
ارزی موضوع این دستورالعمل را بدون هیچ گونه محدودیت در کف و سقف میزان سرمایه 

نقدی ورودی ثبت و صادر کند.
امــکان ورود ســرمایه از طریــق تهاتر با ســرمایه گذار خارجی و داخلی ورود ســرمایه 
ســرمایه گذار خارجی موضوع ماده ۶ قانون تشــویق و حمایت سرمایه گذاری خارجی از 
طریق تهاتر ســرمایه با ســرمایه گذار خارجی موضوع همان قانون که قصد خروج منابع 
حاصل از موضوع مواد 1۳، 1۴ و 1۵ قانون از جمله سود اصل سرمایه و عواید حاصل از 

سرمایه را دارند، در این دستورالعمل مجاز شده است.

ترقی اقتصادی : عضو شورای پول و اعتبار با بیان اینکه سپرده گذاران 
این اطمینان خاطر را داشته باشند که نه بانک »آینده« و نه هیچ بانک 
دیگری در معرض ورشکســتی نیست، گفت: انحلال موسسه مالی و 
اعتباری توســعه )توسعه ساختمان( مطرح شــده و از قبل هم این 

موسسه به سمت انحلال پیش رفته بود.
غلامرضا مرحبا عضو کمیسیون اقتصادی مجلس درباره تصمیم بانک 
مرکزی برای انحلال ســه موسسه مالی و اعتباری تا مهرماه به ایلنا، 
اظهار کرد: قانون برای بانک های زیان ده و ناســالم مراحلی را در نظر 
گرفته و اگر یک بانک، موسسه مالی و اعتباری از نظارت خارج شود 
و به سمت  عدم سلامت سوق پیدا کند و زیان آور شود، قانون مراحلی 
برای اصلاح آن پیش بینی کرده که آخرین مرحله پیش بینی شــده، 
مرحله گریز اســت به این معنا که آن بانک یا موسسه باید به سمت 

انحلال یا ادغام پیش برود.
وی ادامه داد: صحبت کردن و رســانه ای کردن انحلال موسســات 
و بانک ها اقدام مناســبی نیســت، چراکه بانک ها و موسسات بنگاه 

اقتصادی و کسب و کار هستند و نباید به آرامش ذهنی سپرده گذاران 
آســیب وارد کرد. عضو شــورای پول و اعتبار گفت: انحلال موسسه 
مالی و اعتباری توســعه )توسعه ساختمان( مطرح شده و از قبل هم 

این موسسه به ســمت انحلال پیش رفته و انحلال این موسسه 
مشــخص بود. مرحبا تاکید کرد: بانک های ناســالم 

در نظام بانکی کشــور وجــود دارند و 
موسساتی به مرحله گریز رسیده اند، 

امــا در حال حاضر بــه دلیل  عدم 
اطلاعات رسمی نمی توان درباره 

آنها صحبتی کرد.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 

با اشــاره بــه تجربه ادغــام چند 
موسســه در بانک ســپه اظهار 

کــرد: نهادهای نظامی، 
موسسات و بانک هایی 

ایجاد کردند که عملکرد موفقی نداشتند و ادغام این موسسات وابسته 
به نهادهای نظامی در بانک سپه بسیار سخت اما کار بزرگی بود، بیش 
از ۵ بانک و موسسه مالی و اعتباری نامتجانس در یک بانک قدیمی 
که زیرساخت های آن آماده نبود، ادغام کردند اما به طور نسبی نتیجه 
قابل قبولی داشت و اصل آن، اقدام درستی بود. البته مشکلاتی 
در حوزه کارکنان و گلایه هایی وجود دارد که باید به 

این موضوعات رسیدگی شود.
عضو شــورای پول و اعتبار درباره ســهم ۶۰ 
درصدی وزارت اقتصاد در حق رای بانک 
آینده، تاکید کرد: وقتی بانکی به ســمت 
 عدم ســلامت پیش مــی رود، طبق قانون 
وزارت اقتصاد می تواند بخشــی از حق رای 
را بگیرد و دربــاره مدیریت آن اعمال نظر 
کند تا آن بانک را به سمت اصلاح 

هدایت کند.

وی ادامه داد: تاکید می کنم که خوشــبختانه هیچ یک از بانک های 
خصوصی و دولتی در معرض خطر ورشکســتی نیستند. این بانک ها 
آنقدر دارایی دارند که می توانند به راحتی زیان های خود را پوشــش 
دهند و آنها را جبران کنند، بنابراین سپرده گذاران این اطمینان خاطر 
را داشــته باشند که نه بانک آینده و نه هیچ بانک دیگری در معرض 

ورشکستی نیستند.
مرحبا افزود: در بیــن بانک ها به ویژه بانک های خصوصی بانک های 
ناسالم وجود دارند که در دوره هایی به سمت اضافه برداشت رفتند یا 
در بخش هایی بنگاهداری و سرمایه گذاری کردند که خارج از رسالت 
بانکی بوده اســت و وزارت اقتصــاد می خواهد بر این بانک ها نظارت 

بیشتری داشته باشد.
این نماینده مجلس گفت: معتقدم در راستای  عدم تشویش اذهان 
ســپرده گذاران باید در اطلاع رســانی در این باره دقت بیشتری 
داشــت و نباید در رسانه ها حسن شهرت این بانک ها را مخدوش 
کرد، اما در مراجع تخصصی و پشــت درهای بســته مسائل را به 
صــورت تخصصی و با جزئیات مورد بررســی و پیگیری قرار داد 
و تصمیماتی به نفع ســپرده گذاران، سهامداران، سرمایه گذاران و 

اقتصاد کشور گرفت.

 ارائه چک الکترونیک بانک سینا 
تا پایان پاییز  

ترقی اقتصادی :  مدیرعامل بانک ســینا گفت: به منظور ســهولت در انجام 
امور مشتریان، چک الکترونیک بانک ســینا تا پایان پاییز امسال ارائه خواهد 
شد.غلامرضا فتحعلی با اشاره به تأثیرات مثبت اتفاقات جدید در قانون چک و 
راه اندازی چک های الکترونیک، به ایبنا گفت: با حذف فیزیکی چک و ارائه چک 
الکترونیک، تخلفات در حوزه قضایی، تجاری و کسب وکارها کاهش پیدا می کند.

مدیرعامل بانک سینا افزود: با توجه به مزیت ها و قابلیت های این محصول، بنا 
داریم به منظور ســهولت در انجام امور مشتریان، با استفاده از ظرفیت شرکت 
توسن، چک الکترونیک را تا پایان پاییز امسال برای مشتریان بانک سینا ارائه 
کنیم تا در کنار دیگر بانک های ارائه کننده این خدمت ارزشــمند، نقش آفرین 
باشــیم.گفتنی است بانک سینا بر اساس استراتژی و رویکرد تحولی، به دنبال 
توسعه سبد محصولات و خدمات در حوزه بانکداری دیجیتال است و ارائه چک 

الکترونیک نیز در راستای تکمیل زنجیره ارزش خدمات این بانک قرار دارد.

 صورت های مالی سال ۱۴۰۱ 
بانک کشاورزی تصویب شد

ترقی اقتصادی :  مجمع عمومی عادی ســالانه بانک کشــاورزی برگزار و 
صورت های مالی این بانک منتهی به ۲9 اســفند 1۴۰1 تصویب شد.جلســه 
مجمع عمومی عادی ســالانه بانک کشاورزی روز دوشنبه ۳۰ مرداد با حضور 
اعضــای مجمع، در محل وزارتخانه امور اقتصــادی و دارایی برگزار و طی آن، 
ضمن قدردانی از مجموعه اقدامات صورت گرفته توسط بانک کشاورزی، صورت 
های مالی بانک منتهی به ۲9 اسفند 1۴۰1 بررسی و تصویب شد.براساس این 
گزارش، فرشــید فرخ نژاد مدیرعامل بانک کشاورزی گزارشی از دستاوردهای 
بانــک به ویژه حمایت حداکثری از مقولــه امنیت غذایی و تامین مالی تولید 
محصولات کشاورزی و همچنین سایر شاخص های عملکردی مهم بانک ارائه 
داد.شایان ذکر است محمدجواد شریف زاده معاون امور بانکی، بیمه و شرکت 
های دولتی وزیر امور اقتصادی و دارایی، شاهپور علایی مقدم معاون برنامه ریزی 
و اقتصادی وزیر جهاد کشــاورزی، قربان اسکندری مدیرکل دفتر امور بانکی و 
بیمه وزارت اقتصاد، مدیرعامل بانک کشــاورزی، اعضای هیات مدیره و هیات 
عامل، نمایندگانی از سازمان برنامه و بودجه و وزارتخانه های جهاد کشاورزی، 
امور اقتصادی و دارایی، صنعت ، معدن و تجارت، راه و شهرسازی، تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی و همچنین سازمان حسابرسی نیز در این جلسه حضور داشتند.

تمدید جشنواره حساب های 
قرض الحسنه بانک ملی

ترقی اقتصادی : نظر به اســتقبال هموطنان و مشتریان گرامی از چهل و 
ســومین دوره جشنواره قرعه کشی حساب های قرض الحسنه پس انداز بانک 
ملی ایران، مهلت افتتاح و یا افزایش موجودی این حساب ها تا ۳1 شهریور ماه 
تمدید شد.با هدف ترویج سنت پسندیده قرض الحسنه و به پاس قدردانی از 
مشتریان نیک اندیش این بانک در این دوره از قرعه کشی، 1۳۰۷ فقره کمک 
هزینه خرید خودرو به ارزش یک میلیارد ریال،1۳۰۷ فقره کمک هزینه خرید 
جهیزیه هر یک به ارزش ۵۰۰ میلیون ریال برای شــرکت کنندگان در قرعه 
کشی در نظر گرفته شده است.همچنین در کنار این جوایز 1۳۰۷فقره کمک 
هزینه سفر به کربلای معلی به ارزش 1۵۰ میلیون ریال و 1۳۰۷ فقره کمک 
هزینه سفر به مشهد مقدس هر یک به ارزش 1۰۰ میلیون ریال و 1۳۰۷ فقره 
کمک هزینه تحصیلی هر یک بــه ارزش ۵۰ میلیون ریال  بخش دیگری از 
جوایز  قرعه کشی حساب های قرض الحسنه پس انداز بانک ملی ایران است.

 رونمایی از وب سایت جدید 
بانک ایران زمین

ترقی اقتصادی :  با حضور مدیرعامل، مدیران ارشد بانک ایران زمین و اصحاب 
رسانه از وب سایت جدید این بانک رونمایی شد.سید محمد حسین استاد مدیر 
امور روابط عمومی بانک ایران زمین در این مراســم ضمن اشــاره به تحولات 
چشمگیر بانک ها در حوزه ارائه سرویس های بانکداری دیجیتال، گفت: سیستم 
بانکی کشور در حال گذار از بانکداری دیجیتال به سمت بانکداری هوشمند و 
کابرد محور است.استاد وب سایت بانک ها را یکی از پلتفرم های اصلی ارتباط 
با مشــتریان خود بیان کرد و افزود: همکاران مــن در بانک ایران زمین ماه ها 
تجربیات مشــتریان و کاربران داخلی و خارجی در حوزه وب سایت های بانکی 
و نئوبانک ها را بررسی کردند و با پایش نیازها و توقعات آنان از وبسایت بانکی، 

نسخه جدید وب سایت بانک ایران زمین را طراحی و رونمایی کردند.

پرداخت ۱۳۰ هزار فقره وام 
قرض الحسنه توسط بانک صادرات

ترقــی اقتصادی :  بانک صــادرات ایران بــا پرداخت 1۳۰هــزار فقره وام 
قرض الحسنه و حمایتی در سال جاری، نقش ویژه خود در کمک و پشتیبانی 
از معیشت مردم، تشکیل خانواده، فرزندآوری، اشتغال، مسکن و درمان و سایر 
نیازهای ضروری را برجسته تر کرد. تعداد وام قرض الحسنه و تسهیلات حمایتی 
این بانک در ۵ ماه ابتدای سال جاری به 1۳۰ هزار فقره رسید که طی این مدت 
نزدیک به 1۶۸ هزار میلیارد ریال توسط بانک پرداخت شد.در این مدت بیش 
از هزاران فقره وام قرض الحســنه ازدواج، پرداخت وام قرض الحسنه فرزندآوری 
ودیعه مسکن، وام مسکن و اشــتغال زایی مددجویان کمیته امداد، بهزیستی 
بنیاد برکت، شرکت های دانش بنیان، بسیج سازندگی، مسکن روستایی، حوادث 
غیرمترقبه و سایر نیازهای ضروری توسط بانک صادرات ایران پرداخت شده که 

نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش قابل توجهی دارد.

تفاهم نامه همکاری مشترک میان 
بانک سپه و همراه اول امضا شد

ترقی اقتصادی :  تفاهم نامه همکاری مشــترک در راستای توسعه خدمات 
فناوری اطلاعات و ارتباطات، به امضای دکتر ابراهیمی مدیرعامل بانک سپه و 
دکتر اخوان بهابادی مدیرعامل همراه اول رسید.تفاهم نامه همکاری مشترک 
میان بانک سپه و شرکت همراه اول با محوریت ارائه خدمات فناورانه و هم افزایی 
در حوزه فناوری و پروژه های کلان ملی در حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات  
به امضاء طرفین رسید.مدیرعامل بانک سپه در مراسم امضای این تفاهم نامه، 
مجموعه همراه اول را به عنوان یکی از ســرمایه های کشور عنوان کرد و ابراز 
داشت: تجارب بسیار ارزنده ای در شرکت همراه اول و بانک سپه وجود دارد که 
همکاری و تعامل این دو مجموعه، فرصت بزرگی برای خدمت رسانی مطلوب تر 

به مردم عزیز کشورمان ایجاد می کند.

تسهیلات ۸۰همتی بانک مسکن 
برای طرح نهضت ملی مسکن

ترقی اقتصادی: مدیرعامل بانک مســکن با بیان اینکه قرارداد بیش از ۲۷۰ 
هزار واحد مســکونی طرح نهضت ملی مسکن در این بانک منعقد شده است، 
گفت: بانک مسکن تا نیمه مردادماه سال جاری مبلغ ۷9۵ هزار و 9۸۶ میلیارد 
ریال تسهیلات برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن پرداخت کرده است.دکتر 
سید عباس حسینی مدیرعامل بانک مسکن  با بیان اینکه تا نیمه مردادماه سال 
جاری قرارداد ۲۷۰ هزار و 1۴۵ واحد مسکونی در این بانک منعقد شده است، 
گفت: اجرای طرح نهضت ملی مســکن در ابعاد مختلف از جمله تامین مالی، 

تامین زمین و رسیدگی به پرونده متقاضیان طرح در حال انجام است.

دستورالعمل های سپرده گذاری اعلام شد

هیچ بانکی ورشکسته نیست!

ترقی اقتصادی : به علت ناترازی، منابع بانک ها قفل شــده و 
آن ها نمی توانند به بخش تولید وام دهند، بنابراین تولید در این 

شرایط ضربه می خورد.
آلبرت بغزیان، کارشــناس مســائل اقتصادی با اعلام این خبر 
گفت: منظــور از ناترازی بانک ها، ناترازی نقدینگی اســت. در 
بخش نقد ترازنامه منابع جمع آوری شده بانک ها آورده می شود 
که بانک ها از این منابع وام می دهند، ولی قســمتی از وام ها به 

بانک برگشت داده نمی شود.
بغزیــان اضافه کرد: اگر افراد وام را دریافت کرده باشــند و آن 
را پرداخــت نکنند موضوعی تحت عنــوان بدهکار بزرگ بانکی 
مطرح می شــود و تعدادی از بانک ها از این جهت ناتراز شده اند 
چون اقســاط بازگردانده نمی شود و دست بانک برای دادن وام 

محدود می شود.
این کارشناس مسائل اقتصادی با اشاره به این موضوع که گاهی 
دولت از بانک ها قرض گرفته و آن را پس نداده است، بیان کرد: 
این عامل نیز از گذشته تاکنون باعث ناترازی بانک ها شده است. 
البته قســمتی از منابع را نیز بانک ها به سمت بنگاه داری بردند 
و اقدام به خرید ملک، مستغلات و مکان های تجاری کردند، به 
نوعی پول بانک ها بلوکه شد به همین علت بانک ها دارای کفایت 

سرمایه لازم نیستند.
بغزیان تصریح کرد: نســبت کفایت سرمایه بانک ها و به عبارتی 
قســمت نقدشــونده دارایی بانک ها پایین است، به همین علت 

مجبور می شــوند از سایر بانک ها با نرخی تحت عنوان نرخ بهره 
بین بانکی قرض کنند. 

عوامل گفته شــده هزینــه وام گیرنده را بالا می بــرد، بنابراین 
باید اختیــاری به بانک مرکزی داده شــود تــا بانک ها مجبور 
 شــوند املاک خــود را بــه فــروش برســانند و بــا آن پول 

به تولید وام دهند.
وی افــزود: به علــت ناترازی، منابع بانک ها قفل شــده و آن ها 
نمی تواننــد به بخش تولیــد وام دهند، بنابرایــن تولید در این 
شرایط ضربه می خورد و اثرات خود را روی تورم نشان می دهد. 
به علت اضافه برداشــت دولت از بانک ها یــا بانک مرکزی این 
پــول صرف هزینه های جاری می شــود و با توجه به اینکه خود 
بانک ها نیز از بانک مرکزی قــرض می کنند، پایه پولی افزایش 
پیــدا می کند که این امر منجر به رشــد نقدینگی و به تبع آن 

افزایش تورم می شود.
این کارشناس مســائل اقتصادی تصریح کرد: اگر رشد ترازنامه 
بانک ها کنترل و صفر شود جلوی رشد نقدینگی گرفته می شود 

که این امر تورم را کاهش می دهد.
وی در پاســخ به این پرســش که پیشنهاد شــما برای اصلاح 
ناترازی بانک ها چیســت؟ گفت: برای اصــلاح ناترازی بانک ها 
باید اختیارات بانک مرکزی افزایش پیدا کند تا بتواند با بانک ها 
برخورد کند و به آن ها فرصتی برای اصلاح ناترازی بدهد، حتی 

بانک های ناتراز را تنبیه کند.

اخبارکوتاه

دخل و خرج دولت تعیین شد

به علت ناترازی،

قفل منابع بانک ها
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ترقی اقتصادی : وزیر امور اقتصادی و دارایی طی سخنانی در مجمع 
عمومی عادی سالیانه بیمه مرکزی جمهوری اسلامی خطاب به مدیران 
و هیئت عامل آن خواســت، متن لایحه اصلاح قانون بیمه را حداکثر تا 

پایان سالجاری تهیه کنند.
 وزیــر اقتصاد در ســخنان خود با بیان اینکه بیمــه مرکزی جمهوری 
اسلامی بعنوان نهاد محوری و تنظیم گر صنعت بیمه، در تمام موفقیت 
ها و پیشــرفت های صنعت بیمه کشور شریک است، یادآور شد: البته 
بدیهی اســت، در مواردی که صنعت بیمه دچــار نقصان و خلل های 
ساختاری ناشی از ساز و کارها و قواعد تنظیم گری است، دولت انتظار 
داشــته باشد، بیمه مرکزی نقش اصلاح گر خود را ایفا کند.خاندوزی با 
اشاره به گزارش عملکرد سال 1۴۰1 بیمه مرکزی جمهوری اسلامی در 
جلسه مجمع و نیز گزارشــات تهیه شده توسط معاونت بانکی، بیمه و 
شرکت های دولتی وزارت اقتصاد، سال گذشته را سالی موفق و پر تلاش 
برای بیمه مرکزی خواند و از همه تلاش ها و زحمات کارکنان، مدیران 

و هیئت عامل آن قدردانی کرد.
وی افــزود: در مورد بخش هایی هم کــه به گواه همکاران، تلاش های 
خوبــی صورت داده اید امــا همچنان به ثمر ننشســته، )از آیین نامه 
“سرمایه گذاری مؤسسات بیمه” گرفته تا زحماتی که در حوزه موضوع 
نظارت آنلاین کشیده شده است(، امیدواریم بتوانیم در همین شهریور 
ماه پیش رو، شــاهد تحقق آنها باشیم و مردم و بیمه گزاران و مجموعه 
صنعت از این اقدامات بهره مند شوند.وزیر اقتصاد در ادامه با بیان اینکه 
صنعت بیمه کشور بنا به دلایل مختلف، از اهداف در نظر گرفته شده در 
خصوص ضریب نفوذ بیمه در برنامه ششم توسعه، عقب مانده بود، گفت: 
گرچه هنوز از ارقام و هدفگذاری های لایحه برنامه هفتم توسعه، اطلاع 
دقیقی نداریم، اما با توجه به فاصله ما با استاندارد های متعارف دنیا در 
زمینه ضریب نفوذ بیمه، در هر حال، حرکت رو به جلو در این خصوص، 

در دستور کار آن خواهد بود.
خانــوزی گفت: در مجموع، بخشــی از دلایل عدم افزایش ضریب نفوذ 
بیمه در سال 1۴۰1 به حوزه مسایل کلان اقتصادی کشور بر میگردد و 
به آنچه در ترازنامه کلی خانوار های کشور رخ داده است، اما بخش دیگر 
آن ناشــی از عدم اجرای درست تدابیری است که باید به شکل جدی 
تری در سال پیش رو اتخاذ و دنبال شود.وی این تدابیر را از جمله شامل 
اصلاحاتی عنوان کرد که یا باید در حوزه برخی قیمت گذاری های غیر 
فنی صنعت کشــور صورت گیرد، یا مسئله افزایش تنوع محصولات در 
این حوزه و یا مجوز های جدیدی که بیمه مرکزی جمهوری اسلامی در 

حوزه تخصصی شدن شرکت های بیمه، مد نظر دارد.
خاندوزی افزود: اتفاقا سیاســت مورد تأکید خود ما هم همین است که 
بگذاریم صنعت بیمه، در حوز های تخصصی با تنوع محصولات بیشتری 
پیش برود.وزیر اقتصاد اتفاق مبارکی که در سال 1۴۰1 برای اولین بار 
در حــوزه صندوق بیمه همگانی حوادث طبیعی ســاختمان رخ داد را 
شایســته تقدیر خواند و در عین حال تأکید کــرد، این اتفاق می تواند 
ظرفیتی بسیار بیشتر از وضع موجود داشته باشد.رئیس مجمع عمومی 
بیمه مرکزی جمهوری اســلامی گفت: صنعت بیمه کشور می تواند به 
جای نظامات ســنتی جبران خســارت، از برکت صندوق بیمه حوادث 
طبیعی ساختمان استفاده کند که بعنوان نمونه شاهد بودید، در برخی 
موارد چون بلایای طبیعی شهرستان خوی و هرمزگان در سال 1۴۰1 

این صندوق فعال شد اما بهر حال، هنوز قد و قواره کار، در حد مطلوب 
ما نیست.

وی تصریح کرد: متأسفانه برخی کارشکنی ها اجازه نداده منابع صندوق 
بیمه همگانی حوادث طبیعی ساختمان که در فیش برق مصرفی مردم 
درج و از آن کسر می شود، به سرعت بیاید در منابع صندوق بنشیند و 
دســت آن را، آن گونه که دولت مد نظر دارد، برای بلایای مشابه، بازتر 
کند.خاندوزی یادآور شد: شــما رویکردهای تحول گرایانه آقای رئیس 
جمهور را می دانید؛ ما باید در حد انتظار ایشــان، کار ها را پیش ببریم 
ولی متأسفانه هنوز نتوانســته ایم انتظارات را به لحاظ سقف خسارت 

پرداختی و نیز وسعت سرزمینی تحت پوشش، برآورده کنیم.
وزیر اقتصاد گفت: من از برخی دســتگاه های اجرایی کشور گلایه دارم 
که عدم همکاری کامل آنها باعث شد، سرعت و گستردگی این خدمت 
شیرین همگانی که در روز های سخت و تلخ زندگی مردم، پس از قوع 
بلایای طبیعی، به کار آنها میآید، زایل شود.رئیس مجمع عمومی بیمه 
مرکزی جمهوری اسلامی تأکید کرد: انتظارم بعنوان رئیس مجمع این 
اســت که دوستان بیمه مرکزی، حل مشکلات در این خصوص را جزو 

تدابیر اصلی خود در 1۴۰۲ قرار بدهند.
وزیر اقتصاد در بخش دیگری از ســخنان خود بــا بیان اینکه ما دچار 
کهنگی در قوانین پایه صنعت بیمه هستیم اظهار داشت: البته صنعت 
بیمه کشور، توانسته است خودش را از طرق دیگری، متناسب با تغییر 
رویکردهــا و محصولات و فنآوری، تا حدی بــروز کند اما در هر حال، 
چارچوب قانونی قوانین پایه بیمه در کشور ما عمدتا متعلق به نیم قرن 

قبل است.
وی افزود: در این پنجاه و چند سال اتفاقات بسیار زیادی، هم در عرصه 
حکمرانی بیمه )که برای بیمه مرکزی حائز اهمیت است( و هم در عرصه 

فناوری بیمه رخ داده است.

خاندوزی خطاب به هیئت عامل بیمه مرکزی جمهوری اسلامی گفت: 
من درخواســتم از شــما این است که ظرف پنج - شــش ماه آینده با 
همفکری خود ذینفعان و صاحبنظران و متخصصین و پژوهشگران حوزه 
بیمه، متن لایحه اصلاح قانون بیمه، اعم از قانون تأسیس و سایر قوانین 
)که باید به شــکل یکپارچه و به روز تنقیح شوند( را آماده و به هیئت 
وزیران ارسال کنند تا با پیگیری های ما، آخر امسال یا اوایل سال آینده، 

این لایحه رسما به مجلس تقدیم شود.
وزیر اقتصاد در بخش دیگری از سخنان خود، شکل گیری یک شرکت 
اتکایــی بیمه در تراز نیاز های فعالان اقتصادی کشــور را از جمله مهم 
ترین مطالبات خود از بیمه مرکزی جمهوری اسلامی عنوان کرد که باید 
تا پایان امسال بطور کامل مستقر شود، البته به نحوی که تفکیک کامل 

بین شأن اجرایی و تصدی گری بیمه مرکزی در آن لحاظ شده باشد.
خاندوزی تأکید کرد: این امر، نه به شکل رونمایی صرف و اسمی، بلکه 
در “عملیات” و “اجرا” باید حتما تا پایان امســال انجام گیرد و این جزو 
تعهداتی است که ما به مجلس شورای اسلامی داده ایم. وزیر اقتصاد در 
بخش دیگری از ســخنان خود “مسئولیت پذیری” را یکی از ابعاد مهم 
مد نظر خود در مورد صنعت بیمه کشــور عنــوان کرد و گفت: در هر 
تصمیم مهمی که بیمه مرکــزی به عنوان تنظیم گر کل صنعت بیمه 
می خواهد اتخاذ کند باید شــاهد یک همدلی و یکپارچگی باشیم و در 
خواســتم این اســت که همه اعضای هیئت عامل بیمه مرکزی در این 

زمینه مسئولیت بپذیرند.
وی عنوان کرد: تصمیمات مهم را بصورت جمعی اتخاذ کنید، مسئولیت 
آن را بپذیرید و پای تصمیم تان هم بایســتید، چرا که هر گونه تزلزلی 
در نقطه مبداء، به شکل موج وار و “انتشاری” در کل صنعت تأثیر منفی 

می گذارد.
خاندوزی تصریح کرد: مســئولیت پذیری و یکپارچگی هیئت عامل در 

تصمیم گیری های اصلاحی، با توجه به اینکه در لایه اجرا، ممکن است 
با مقاومت برخی بازیگران این صنعت مواجه شود، بسیار مهم و در اتقاء 
جایگاه مدیریتی بیمه مرکزی نیز خیلی حائز اهمیت است.وزیر اقتصاد 
تجهیز بیمه مرکزی جمهوری اســلامی به ملزوماتی که امکان نظارت 
برخط آن بر فعالیت های بیمه ای، را فراهم می آورد، ضروری دانست و 
گفت: امیدواریم بتوانیم مجمع سال آینده خود را با این خبر آغاز کنیم 
که نظارت بیمه مرکزی بر شرکت های بیمه گر به حدی از بلوغ رسیده 
است که چتر نظارتی آن نه به شکل استعلامی و پسینی و کاغذی، بلکه 

به شکل برخط گسترده شده است.
وی یادآور شد: البته همزمان با این نکته باید دقت کنید که تدابیر لازم 
برای عدم نشــر و درز اطلاعات بیمه گران و بیمه گزاران نیز به موازات 
دنبال شــود و شاهد حرکت متوازن به سمت یک حکمرانی داده محور 
در صنعت بیمه کشور باشیم.وزیر اقتصاد در ادامه، عملکرد بیمه مرکزی 
جمهوری اســلامی در حوزه تعاملات خارجی در ســال 1۴۰1 را یکی 
از نقاط تمایز عملکرد آن در مقایســه با ســالیان قبل خواند و گفت: با 
توجه به رویکرد رئیس جمهور در مورد سیاست همسایگی و کشور های 
همسو برای تعاملات بین المللی، انتظار ما این است که اگر سال 1۴۰1 
ســال انعقاد تفاهم ها بوده است، سال 1۴۰۲ باید سال محقق شدن و 
پیاده کردن و خدمات و ســرویس های مشترک متقابل با کشور های 

طرف همکاری شما در صنعت بیمه باشد.
خاندوزی تأکید کرد: این پیام باید منتقل شود که صنعت بیمه کشور، 

تحریم پذیر و منزوی نیست و فعال و پر تعامل است.
وزیــر اقتصاد موضوع بیمه های زندگی و متصل نمودن این بیمه ها به 
بقیه دارایی های مالی افراد و مســئله تخصصی شدن بیمه های جدید 
را از دیگر موضوعات مورد تأکید خود در ارتباط با عملکرد صنعت بیمه 

کشور عنوان کرد.
رئیس مجمع عمومی بیمه مرکزی جمهوری اســلامی ایجاد و تقویت 
زیر ســاخت های مقابله با رفتار های ســود جویانه و تبهکارانه و فساد 
در صنعت بیمه را به عنوان یک موضوع بســیار مهم دیگر مورد تأکید 
قرار داد و گفت: یکــی از کلیدی ترین عناصری که رضایت مردم را به 
دنبال دارد کاهش تخلفات و مفاســدی است که در لایه های مختلف 
اعــم از لایه های مدیریتی، زیر ســاخت ها و حــوزه IT رخ می دهد و 

گونه بندی های متفاوت دارد.
خاندوزی گفت: انتظار مجموعه دولت و شخص رئیس جمهور این است 
که در حوزه اجرایی کشور، از جمله در صنعت بیمه در سال های آینده، 

امکان، زمینه و بستر کمتری برای بروز و ظهور فساد ببینیم.
وزیــر اقتصاد یادآور شــد، بهر حال افراد، گروه ها و شــرکت هایی که 
بخواهند از روش های متقلبانه کســب درآمد کنند همیشه بوده اند اما 
مهم این است که نقشه حکمرانی شما در صنعت بیمه، کمترین مجال 
را برای آنها باقی نگذارد.وزیــر اقتصاد در خاتمه با تأکید بر لزوم توجه 
به تأمین و ارتقای وضعیت معیشــتی کارکنان و مدیران بیمه مرکزی 
جمهوری اسلامی گفت: شما خانواده بزرگی ندارید اما کار بسیار بزرگی 
بر دوش این خانواده کوچک قرار گرفته است؛ بنابراین خیلی مهم است 
که این خانواده، انگیزه و رغبت درونی برای پیشبرد اهداف و وظایف خود 
داشته باشد و در هر موردی که احساس می کنید من می توانم کمک 

کنم، منتقل کنید تا به شکل جدی پیگیری کنم.

بازاربیمـــه

تدوین آئین نامه تاسیس فعالیت 
شرکت های فناوری بیمه 

ترقی اقتصادی : ســیصد و هفدهمین جلســه کمیســیون تخصصی 
شورای عالی بیمه با بررسی جزئیات تدوین آیین نامه تاسیس و فعالیت 
شرکت های فناوری بیمه به پایان رسید. در  جلسه کمیسیون تخصصی 
شورایعالی بیمه، جزئیات تدوین آیین نامه تاسیس و فعالیت شرکت های 
فناور بررســی شد.این آیین نامه با هدف حمایت از تولید، دانش بنیان و 
اشتغال آفرینی در دستور کار معاونت طرح و توسعه قرار گرفت تا فصلی 
نو برای حضور شرکت های فناوری در صنعت بیمه با استفاده از ظرفیت 
فضای امن آزمون گری ایجاد شــود.گفتنی است شرکت فناور بیمه ای ، 
شرکتی است که با استفاده از فناوری و نوآوری در راستای اهدافی مانند 
کاهش هزینه، کشف و پیشــگیری از تقلبات، افزایش شفافیت، سهولت 
دسترســی و افزایش منفعت بیمه گر، مطلوبیت بیمه شــده، بیمه گذار و 
ذینفــع از طریق بهبود در فرآیندهای عملیاتی بیمه گری و با اســتفاده 
از طیــف متنوعی از فناوری ها از قبیل هوش مصنوعی، اینترنت اشــیاء، 
زنجیره بلــوک یا کلان داده اقدام به ارائه خدمــت نموده یا محصولات 
جدید بیمه ای را در قالب مدل های جدید کسب وکار مانند بیمه همتا به 

همتا، مبتنی بر عملکرد و...  عرضه می کند.

پذیره نویسی عمومی حق تقدم 
استفاده نشده شرکت بیمه کوثر

ترقی اقتصادی : شــرکت بیمه کوثر در اطلاعیه ای از پذیره نویسی عمومی 
حق تقدم استفاده نشده سهام این شرکت برای افزایش سرمایه خبر داد.شرکت 
بیمه کوثر که با نماد کوثر)بکوثر( در بازار سرمایه کشور فعال است در اطلاعیه 
ای با  عنوان اعلامیه پذیره نویســی عمومی با اشاره به مجوز افزایش سرمایه 
این شــرکت با شماره  ۰1A-DPM-IOP-۲۰۴ مورخ 19 بهمن ماه 1۴۰1 
و همچنین تصمیمات مجمع عمومی فوق العاده ۶ اسفندماه همان سال اعلام 
کرد که با توجه به افزایش ســرمایهُ شرکت از مبلغ بیش از 1۶.۸۸۵ میلیارد  
ریــال به  مبلغ حدود ۲۵.۰۰۰ میلیارد ریال، تعداد ۶.۰11.۴۶۲.9۶۳  ســهم 
با توجه به حق تقدم اســتفاده شده از سوی ســهامداران فعلی و با عنایت به 
انقضای مهلت اســتفاده از حق تقدم مذکور برای تحقق افزایش سرمایه بدین 
وســیله تعداد ۶۷۰.۸۵1.۰۳۷  سهم یکهزار ریالی برای پذیره نویسی عمومی 

عرضه می شود.

پیشگامی بیمه البرز در انتقال ریسک 
صنعت بیمه

ترقی اقتصادی : در ســال های اخیــر، صنعت بیمه کشــورمان با اعمال 
تحریم های ناعادلانه تحت تاثیر قرار گرفت که یکی ازاین اثرات سوء، محدودیت 
واگذاری ریســک های بزرگ بیمه ای به شرکت های بیمه اتکایی بین المللی 
اســت.موضوعی که با روی کارآمدن دولت سیزدهم و عزم جدی دولت برای 
کاهش اثرات منفی تحریم ها مورد پیگیری قرارگرفت و راه حل آن هم چیزی 
بجز دیپلماسی اقتصادی نبود. در همین راستا رییس جمهور کشورمان با سفر 
به کشــور سوریه و باهدف تحکیم و ارتقای روابط اقتصادی دو کشور زمینه را 
برای تحرک و پویایی هر چه بیشــتر صنایع کشورمان فراهم کرد که در گام 
نخست شرکت مشترک بیمه ایرانی سوری با راهبری بیمه البرز تاسیس شد 
و هدف از اجرای آن هم حمایت از سرمایه گذاران و شرکت های ایرانی است.

مدیرعامل بیمه البرز در گفت و گو با خبرگزاری جمهوری اســلامی ایران با 
اشاره به پذیرش ریسک ۵۰۰ میلیارد دلاری توسط صنعت بیمه کشورمان و 
عدم امکان انتقال آن به شرکت های بیمه اتکایی بین المللی گفت: تاسیس این 
شرکت با سهم ۶۰ درصدی طرف ایرانی و گسترش همکاری ها با کشورهای 
خاورمیانه و حوزه خلیج فارس، نقش بســزایی در کاهش اثرات تحریم دارد و 

عملا بخشی از ریسک پذیرفته شده در داخل کشورمان منتقل می شود.

یک به توان پنج رسید
ترقی اقتصادی : بیمه مرکزی در اجرای ماده ۶ آیین نامه نحوه محاســبه 
و نظارت بر توانگری مالی موسسات بیمه، بیمه تعاون را برای پنجمین سال 
متوالی در ســطح یک توانگری مالی ارزیابی کــرد. بیمه مرکزی در اجرای 
ماده ۶ آیین نامه نحوه محاســبه و نظارت بر توانگری مالی موسسات بیمه و 
حســب بررسی و کنترل انجام شده، بر اساس صورت های مالی سال 1۴۰1 
برای پنجمین سال متوالی شرکت بیمه تعاون را در سطح یک توانگری مالی 
ارزیابی کرد.بررســی بیمه مرکزی بیانگر آن است که نسبت توانگری مالی 
شرکت بیمه تعاون برای ســال 1۴۰۲ معادل 1۴9 درصد بوده است.شایان 
ذکر است که مبنای محاسبات توانگری مالی، اطلاعات مندرج در صورت های 
مالی حسابرسی شده مصوب مجامع عمومی موسسات بیمه و مفاد آئین نامه 
۶9 اســت و اخذ سطح توانگری مالی بیانگر وضعیت با ثبات، قابل اعتماد و 
اتکا در حوزه مدیریتی شــرکت بیمه بوده است؛ بر این اساس شرکتهایی که 
طبق ماده ۷ آئین نامه سطوح توانگری در سطح »یک« توانگری قرار دارند، 
از توانایــی کافی برای ایفای تعهدات خود در مقابل بیمه گذاران و صاحبان 
حقوق آنها برخوردار بوده و بیانگر آن است که شرکت بیمه در راستای حفظ 

و توسعه توانگری مالی فعالیت کرده است.

تمرکز برخرده فروشی از اهداف بلند 
مدت شرکت بیمه دی است

ترقی اقتصــادی : مدیرعامل بیمه دی در همایش سراســری مدیران 
شــرکت که به صورت حضوری برای معاونین و مدیران ستاد و به صورت 
برخط برای مدیران شــعب سراســر کشور برگزار شــد، خرده فروشی را 
رکن مهمی در برنامه پنج ساله شرکت برشمرد.طاهر موهبتی مدیرعامل 
شرکت بیمه دی با اشــاره به برنامه های بلند مدت شرکت بیمه دی در 
سال های آینده بیان کرد: تمرکز بر خرده فروشی برای کاهش سهم بیمه 
درمان در سبد پرتفوی شــرکت یکی از اساسی ترین برنامه های تدوین 
شده در طول پنج ســال آینده خواهد بود و همکاران ستاد و شعب باید 
ضمن در نظر داشتن این مطلب، برای تحقق این هدف اهتمام ورزند.وی 
همچنین ضمن تاکید بر حوزه منابع انسانی گفت: منابع انسانی به عنوان 
ســرمایه های ارزشمند شرکت هستند که از خط قرمزهای تیم مدیریت 
بیمه دی محســوب می شــوند، به طوری که جذب و نگهداشت نیروی 
کارآمد، تحصیل کرده و متخصص به خصوصاً در شــعب سراســر کشور، 

بسیار مورد توجه خواهد بود.

بیمه ملت حامی بزرگترین المپیاد 
استعدادیابی نوجوانان دوچرخه سوار

ترقــی اقتصادی : چهارمیــن دوره المپیاد کشــوری اســتعدادیابی 
دوچرخه  ســواری بــا حمایت بیمه ملت از ۲۸ مرداد در مشــهد مقدس 
آغاز  شــد. در چهارمین المپیاد کشوری استعدادیابی نوجوانان دوچرخه 
سوار کشور که با حمایت بیمه ملت در مشهد مقدس برگزار می شود، به 
برترین نفرات، بیمه نامه مسئولیت مدنی دوچرخه سواران در قبال شخص 
ثالث با نام »راه سبز ملت« اهدا خواهد شد.چهارمین المپیاد استعدادیابی 
دوچرخه سواران نوجوان کشور به میزبانی هیات دوچرخه سواری استان 
خراسان در دو گروه ۳ روزه مخصوص پسران و دختران متولد سال های 
1۳۸۶ تا 1۳۸9 در روزهای ۲۸ مردادماه لغایت ۲ شهریورماه در بوستان 

جنگلی غدیر شهر مقدس مشهد برگزار می شود . 

ترقی اقتصادی: اولین جلسه از سلسله نشست های تخصصی صنعت بیمه با موضوع » تکافل 
و تعاون راه حل سوم کارآفرینان ایرانی« با میزبانی شرکت کارگزاری آسان بیمه ایرانیان) وابسته 
به شــرکت تامین سرمایه تمدن ( و باشگاه اســتارتاپ پتاف در سالن کنفرانس شرکت تأمین 
سرمایه تمدن و با حضور جمعی از صاحب نظران صنعت بیمه و فعالین حوزه اقتصادی و فناوری 

برگزار گردید.
در این نشســت ابتدا حمیدرضا حاجی اشرفی دبیر نشست دوشنبه های بیمه ای ضمن ارائه ی 

مقدمه ای از روند ایجاد تحولات اجتماعی و اقتصادی و رویکردهای جدیدی که در عرصه های 
بین المللی و اقتصاد ملل به وجود آمده از ضرورت پایه گذاری، ایجاد و اجرای تکافل در جوامع 

در حال توسعه مانند ایران صحبت نمودند.
در ادامه ی نشست دکتر رفتاری دبیر اندیشکده جهانی فناوری و از مدرسین حوزه ی حکمرانی 
اقتصادی در خصوص ضرورت اصلاح روش های برنامه ریزی و بهره برداری از اتدیشمندان جوان 
و لزوم  کاربردی کردن ابزارهای نوین اقتصادی ، همچون تکافل اشــاره ودر ادامه عنوان داشــت 
: برگزاری چنین نشســت هاو گفتگوها را مفید بحال فضای گفتمانی کشور به خصوص صنعت 

بیمه می باشد.
افشین ایرجی رئیس انجمن سراسری کارگزاران رسمی بیمه از فلسفه ی ایجاد چنین جلساتی 
تحت عنوان دوشــنبه های بیمــه ای قدردانی کرد و در ادامه گفت: ضرورت دارد در جلســات 
دوشــنبه های بیمه ای مباحث جدی و روز صنعت بیمه مورد بحث گذاشــته می شود و وجود 

چنین جلساتی با حضور صاحب نظران مختلف و فارغ از رویکردها ضروری به نظر می رسد .
امیر اســماعیل کاظمی از فعالین سابق صنعت بیمه و مشــاور ارتباطات و رسانه شرکت تأمین 
ســرمایه تمدن با تأکید بر ارزشــمند بودن برگزاری جلسات دوشنبه های بیمه ای در کمک به 
توسعه صنعت بیمه گفت : برگزاری نشست های تخصصی در حوزه بیمه و ارایه رویکرد های به 
روز متناســب با نیاز های صنعت بیمه از ضرورت های مغفول مانده در صنعت است که باید در 

دستور کار فعالین و تصمیم سازان و نهاد ناظر قرارگیرد . 
 وی افزود: توســعه صنعت بیمه مبتنی بر فناورهای روز از مســائلی اســت که منجر به رشد و 
تعالی بیمه خواهد شد که گام هایی در این بخش برداشته شده است که ضرورت دارد نهاد ناظر 

با حمایت از شــرکت های فعال در این حوزه ) اســتارت آپ ها ( مســیر توسعه صنعت بیمه را 
هموار تر کند . کاظمی نظیر در ادامه روند توسعه ی صنعت بیمه را به واسطه ی حضور بیمه های 
اجباری عنوان کرد و در ادامه تصریح کرد: یکی از دلایل رشــد پرتفوی صنعت بیمه به واســطه 
افزایش ضریب نفوذ بیمه نبوده بلکه تورم کالا و خدمات منجر به افزایش نرخ حق بیمه و پرتفوی 

شرکت ها شده است . 
مشاور رسانه ای و ارتباطات تامین سرمایه تمدن که در نشست هم اندیشی دوشنبه های بیمه ای 
ســخن می گفت تصریح کرد :  صنعت بیمه و صنعت بانکــداری مهمترین ارکان نظام مالی هر 
کشوری  به شمار می روند اما در ایران صنعت بیمه در مقایسه با صنعت بانکداری و بازار سرمایه 
در حوزه ســرمایه گذاری ، فرایند تجارت الکترونیک و بیمه مالکیت فکری با مشــکلاتی مواجه 
اســت که مانع از تحقق واقعی نقش بیمه در نظام مالی کشــور شده است  و عملا صنعت بیمه 

کشور در سایه صنعت بانکداری و بازار سرمایه شکل گرفته و ادامه حیات می دهد . 
  وی افزود : در حالیکه در کل دنیا صنعت بیمه پیش قراول سرمایه گذاری در تمامی نظام های 
مالی می باشد و ابتدا شرکت بیمه تأسیس شده و ذیل آن سایر نهادهای مالی و سرمایه گذاری 

تأسیس می شوند.
در پایان حمید رضا حاجی اشرفی ضمن تشکر از امیر نصیری همپا مدیرعامل شرکت کارگزاری 
آسان بیمه ایرانیان و حامیان این نشست از اعتقاد به ایجاد دگردیسی عظیم با توجه به تحولات 
صنعتی و زیســت محیطی و اجتماعی در لایه های اصلی جامعه من جمله ســطح خانواده ها 
صحبت نموده و از اثرگذاری برگزاری چنین جلسات و سعی در نشر دادن و منعکس نمودن به 

عنوان شاخصی از توسعه های فردی و تعمیم آن به توسعه های اجتماعی تأکید کردند.

ترقی اقتصادی : راهبردهــای نهادناظر صنعت بیمه در دو محور 
کمی و کیفی با هدف گسترش محصولات و خدمات اطمینان آفرین 

با جدیت دنبال خواهد شد.
 مهندس مجید بهزادپور که در مجمع عمومی عادی سالیانه سخن 
می گفت با اعلام این مطلب افزود: شــاخص های بیمه ای از رشد 
چشــمگیر و ارتقای قابل تاملی برخوردار است که با در نظر گرفتن 
فعالیت مــوازی برخی نهادهای بیمه گر در کشــور، وضعیت قابل 

قبولی را نشان می دهد.
رئیس کل بیمه مرکزی با تشــریح آمارهای عملکردی نهادناظر به 
موقعیت قابل قبول صنعت بیمه نســبت بــه منطقه، تاکید کرد و 
اظهار داشــت: در حال حاضر سهم صنعت بیمه کشور در دنیا یک 

دهم درصد است و با تمهیداتی که پیش بینی شده، سرانه بیمه در 
ایران با توجه به راه اندازی صندوق حوادث طبیعی و تمرکز بیشتر 

بر بیمه های زندگی، افزایش خواهد یافت.
مهندس بهزادپور، رشد کیفی عملکرد شرکت های بیمه را در کنار 
رشــد کمی آنان از مولفه های همگانی سازی محصولات و خدمات 
بیمه ای عنوان کرد و افزود: شــاخص های کلیدی در صنعت بیمه 
بازتعریف شده و با ابزارهایی نظیر کاهش انحصار به سمت افزایش 

سهم بخش خصوصی حرکت خواهیم کرد.
ســکاندار صنعت بیمه با قدردانی از حضور دکتر احسان خاندوزی- 
وزیــر امور اقتصادی و دارایی و همچنین رئیس مجمع  از همراهی 
صنعــت بیمه با سیاســت های دولت ســیزدهم ســخن گفت و 

خاطرنشــان کرد: در کنار تلاش برای طراحی و عرضه محصولات 
متنــوع و مورد نیاز مردم برای توســعه بیمه های تکافل هم تلاش 
می کنیم. وی از راه اندازی شرکت ملی اتکایی در آینده نزدیک خبر 
داد و گفت: در راستای کاهش تصدی گری دولت در امر بیمه گری 
نظام اتکایی تغییر کرده و اولویت را به شرکت های اتکایی خصوصی 

واگذار خواهیم کرد.
رئیس کل بیمه مرکزی در پایان به اهمیت دو موضوع فرهنگسازی 
و آموزش در صنعت بیمه اشــاره کرد و اطمینان داد که این روند با 

جدیت و شتاب بیشتری دنبال خواهد شد.
شــایان ذکر اســت که در این نشست، دکتر احســان خاندوزی - 
رئیس مجمع- بــا ابراز رضایت از عملکرد بیمه مرکزی در ســال 

گذشــته و ســال جاری از نهاد ناظر به عنــوان تنظیم گر تمامی 
معادلات بیمه ای یاد کرد و نســبت به فعالیت موثرتر این صنعت 

تحریم ناپذیر تاکید کرد.

ترقی اقتصادی : تا پایان اردیبهشــت ماه 1۴۰۲ تعداد بیمه نامه های صادره ۲.1 درصد 
و خسارات پرداختی ۸.۴ درصد افزایش یافت. نسبت خسارت نیز به ۴۰.۵ درصد رسید.

شــرکت بیمــه مرکزی، هر ماه با انتشــار چکیــده ای از آمار و ارقام مربــوط به صنعت 
بیمه کشــور، عملکرد این بخش مهم را بررســی و برای عموم منتشــر می کند. 

جدیدترین گزارشی که بیمه مرکزی در این زمینه منتشر کرده نیز 
به اردیبهشت ماه ســال جاری مربوط می شود که در آن، 

عملکرد صنعت بیمه دو ماهه ابتدایی ســال 1۴۰۲ 
بررسی شده است.

بر اســاس گزارش منتشر شــده از سوی بیمه 
مرکزی، تا پایان اردیبهشت ماه امسال مجموع 

مبلغ حق بیمه تولیدی در کشور در مقایسه با دو 
ماه ابتدایی سال گذشته با افزایش ۶9.۲ درصدی 
مواجه شده و مبلغ خسارت های پرداخت شده نیز 

۸۵.۷ درصد رشد کرده است.
به علاوه، تا پایان دومین ماه ســال جاری، بیمه درمان در 

میان همه رشــته های بیمه ای، بیشترین حق بیمه تولیدی و 
خسارت پرداختی را به خود اختصاص داده است.

طبق داده های بیمه مرکزی که بر اساس خوداظهاری شرکت های بیمه در سامانه سنهاب 
جمع آوری شــده اند، تعداد بیمه نامه های  صادر شــده تا پایان اردیبهشت ماه سال 1۴۰۲ 
با افزایش ۲.1 درصدی نســبت به دوره مشــابه ســال قبل به بیش از 9.۷ میلیون فقره 
رســید. از ســوی دیگر نیز شــرکت های بیمه در این مدت، حدود 1۰.۶ میلیون 
فقره خســارت پرداخت کرده اند که این رقم نیز با صعود ۸.۴ درصدی 

مواجه شده است.
همچنین آمار مبلغ حق بیمه های تولیدی و خسارات پرداختی 
در دو ماهــه ابتدایی ســال جاری، حاکی از آن اســت که 
ایــن ارقام به ترتیب ۴1.۵ هــزار میلیارد تومان و 1۶.۸ 
هزار میلیارد تومان ثبت شــده اند و در مقایســه با آمار 
دوره مشابه سال 1۴۰1 به ترتیب ۶9.۲ درصد و ۸۵.۷ 

درصد رشد کرده اند.
از ســوی دیگر، این گزارش نشان می دهد که در بازه 
مورد بررسی، ســهم بخش غیردولتی از حق بیمه های 
صادره معادل ۸1.9 درصد بوده و این بخش ۷۸.1 درصد 

از کل خسارت ها را پرداخت کرده است.
یکــی دیگــر از شــاخص های مهمــی کــه در ایــن گــزارش 

بررسی شــده ، نسبت خسارت اســت. این نســبت، حاصل تقســیم مبلغ خسارت های 
پرداختــی بــه حق بیمــه تولیدی اســت و نشــان می دهد کــه چند  درصــد از حق 
 بیمه   هــا بابــت خســارت ریســک ها تحت پوشــش بــه بیمه   گــذاران برگشــت داده    

شده یا خواهند شد.
بر اســاس گزارش بیمه مرکزی، نسبت خســارت در پایان اردیبهشت ماه به ۴۰.۵ درصد 
رسیده که نسبت به اردیبهشــت سال گذشته، ۳.۶ واحد درصد افزایش پیدا کرده است. 
البته رقم نســبت خســارت در این مدت نمی تواند ارزیابی خوبی از وضعیت صنعت بیمه 
داشــته باشــد، زیرا با گذشــت تنها دو ماه از ســال، حق بیمه های مربوط به برخی از 
بیمه نامه های صادره به طور کامل دریافت نشــده و این مبلغ تا پایان سال وصول خواهد 

شد.
بخش دیگری از گزارش بیمه مرکزی، آمار عملکرد رشــته های بیمه در دو ماهه اول سال 
1۴۰۲ را نشــان می دهد. بر این اســاس بخش عمده افزایــش ۶9.۲ درصدی مبلغ حق 
بیمه های تولیدی بازار متاثر از رشــد ۸۶.۵ درصدی در رشــته بیمه درمان و سهم ۴۴.۸ 

درصدی این رشته در کل پرتفوی بازار است.
بــه علاوه، افزایش ۸۵.۷ درصدی مبلغ خســارات پرداختی در بازار نیز بیشــتر به دلیل 
رشــد ۸۵.۲ درصدی این مبلغ در رشته بیمه درمان با سهم ۴۵.۴ درصدی از کل تعداد 

خسارت های پرداختی بازار بوده است.

نقش تحول دیجیتال در توسعه صنعت بیمه

رشد کیفی خدمات در دستور کار نهاد ناظر بیمه

خسارت های پرداختی صنعت بیمه  ۸۵.۷ درصد افزایش یافت

تهیه لایحه اصلاح قانون بیمه تا پایان سالجاری
اخبارکوتاه
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نگاه منطقه ای و تمرکز بر 
واقعیت ها؛ شرط تحقق توسعه 

دوره دهــم هیــات نمایندگان 
اتــاق ایــران تقریباً بــا برنامه 
هفتم توســعه مصادف شده که 
این تقــارن، فرصت مناســبی 
اســت تا اتاق ایران روی آنچه 
برای توســعه یافتگی نیاز است، 
متمرکز شــود. در همین راستا 
یکــی از هفــت برنامــه ای که 
از طــرف هیــأت رئیســه اتاق 
ایــران در اولویت قــرار گرفت 
توجه به توســعه منطقه ای بود، 
نکته ای که در روند حرکت رو به توسعه طی سال های گذشته نسبت به آن 

بی توجهی شده است.
در این بیــن توصیه بخش خصوصی به تصمیم گیرندگان این اســت که از 
تجربه ناموفق برنامه های پیشین توســعه، درس گرفته و خطاهای گذشته 
را تکرار نکنند. شــاید بتوان عمده دلیل این ناکامی ها را در عدم استفاده از 
ظرفیت های آشکار و پنهان مناطق مختلف کشور در برنامه های توسعه یافت.

آشــکار است که ســاختار برنامه ریزی متمرکز به توسعه ای همگون بر پایه 
مزیت ها و کمبودهای مناطق منتهی نمی شود و نتیجه ای جز بی تعادلی در 
توســعه ندارد. در فرآیند برنامه ریزی باید پذیرفت که همه استان ها ظرفیت 
یکســان ندارند و هرکدام از آنها مختصات جغرافیایی، قومیتی و آب وهوایی 
خاص خود را دارد. بنابراین، ارائه یک نسخه واحد برای کل کشور، با علم به 
وجود تفاوت ها، عقلایی نیســت. نمی توان در گیلان که برخوردار از منطقه 
آزاد تجاری، زمین های حاصلخیز، مناطق جنگلی، دریا، آب وهوای معتدل و 
غیره است همان نسخه پیشنهادی کرمان را پیاده کرد. باید از یکسان انگاری 

به مناطق کشور اجتناب کرد.
به دنبال آن فراهم کردن زمینه رشد همه استان ها و شهرستان ها، متناسب 
با اســتعداد و حفظ رقابت سازنده، مستلزم توجه جدی به توسعه منطقه ای 
است. همچنین بیشتر نظریه های توسعه، بر توسعه متوازن درون سرزمینی 
صحه گذارده اند. بر این اساس، تمام مناطق با تکیه بر ظرفیت های بومی خود 
باید از عدالت سرزمینی برخوردار شوند. این مهم زمانی محقق می شود که به 
یک سند توسعه منطقه ای برسیم؛ سندی که بتواند ضمن پوشش ظرفیت ها 
و توانمندی ها، اولویت های هر اســتان و منطقه را تعیین و هماهنگی قابل 
قبولی با اسناد بالادستی همچون سند آمایش سرزمین و برنامه هفتم توسعه 

داشته باشد؛ برنامه ریزی منطقه ای باید با برنامه های ملی هماهنگ باشد.
برنامه موفق، مستلزم واقع گرایی و هماهنگی است. در این خصوص باید دو 
گام اساسی برداشت. گام نخست برای عملیاتی شدن طرح توسعه منطقه ای 
شــناخت بخش های مستعد توسعه در هر اســتان است. به این منظور باید 
اولویت های توســعه بخش های تولید، بازرگانی و خدماتی استان ها از طریق 

استناد به اسناد بالادستی همچون سند آمایش سرزمین مشخص شود.
 گرچه به نظر می رســد درباره ســند آمایش ســرزمین، انتقادهایی وجود 
دارد که منشــأ آن را می توان در ناهماهنگی میــان تهیه کنندگان طرح با 
دستگاه های دولتی، اتاق ها و ... جستجو کرد. در واقع یکی از چالش های این 
بخش پراکندگی اطلاعات و آمار در دسترس برای تصمیم سازی است و باید 

ابتدا این نقص را برطرف کرد.
نظام آماری فعلی از نوع غیرمتمرکز اســت. فقــدان نظام جامع اطلاعاتی و 
بانک اطلاعات استانی، کارایی طرح های استانی و قابلیت اجرای آنها را دشوار 
می ســازد. برای پرکردن این خلأ و حذف بروکراسی، بهتر است تا جلسات 
مشــورتی بخش خصوصی با حضور هیأت رئیسه اتاق ها، نمایندگان استان 
در مجلس، اســتاندار و مدیران دولتی برگزار شود و در ارتباط با ظرفیت ها 
و توانمندی ها و اولویت های هر اســتان به جمع بندی نهایی رســید. در این 
قســمت اتاق ها می توانند از طریق کمیسیون ها و شــوراهای گفت وگو در 

معرفی ظرفیت های موجود نقش مشورتی ایفا کنند.
تهیه برنامه توســعه استانی با مشــارکت همه ارکان و دستگاه های مسئول 
شکل واقعیت به خود می گیرد. برای مثال، یکی از اولویت های استان گیلان 
در سند آمایش ســرزمین توسعه گردشگری اســت. در حالی که متولیان 
گردشــگری برای توسعه گردشــگری پزشــکی در گیلان تلاش می کنند 
متأسفانه زیرساخت های لازم برای بهره برداری مناسب از این توانمندی را در 
اختیار نداریم و سرمایه گذاری چندانی در ارتباط با پیش نیازهای لازم برای 
ارائه خدمات پزشکی با کیفیت در شهرک های صنعتی استان دیده نمی شود.

به عبارت دیگر به اندازه رونق گردشــگری پزشکی، تولید کالاهای پزشکی 
افزایش نداشــته تا بتواند یک شــبکه ارزش منسجم را در این بخش شکل 
دهد. این موارد ناشی از ناهماهنگی و نبود چشم انداز منسجم در برنامه ها و 
اولویت هاست. باید توانمندی ها را در یک ظرف بگذاریم و با مشخص کردن 
الزامات، سهم هر نهاد را در مسیر اجرا تعریف کنیم. بنابراین، گام اول تهیه 

سند توسعه استانی و تعیین الزامات اجرایی هر نهاد است.
ظرفیت شناســی منطقه ای، حلقه مفقود توسعه اســت. یکی از ضعف های 
نظــام برنامه ریزی منطقه ای رایج، عدم شناســایی، تحلیــل و به کارگیری 
عوامل کلیدی برای توسعه منطقه اســت. بدون تردید، استان هایی که در 
یــک منطقه قرار می گیرند، ظرفیت های مشــابهی دارند. می توان از تلفیق 
نقاط مشــترک اسناد توسعه اســتان های واقع در یک منطقه به یک سند 

توسعه منطقه ای رسید.
توســعه منطقه ای مســتلزم پیگیری امور از طریق تبادل افکار و تجربیات 
و تبدیــل هر منطقه به یک منطقه یادگیری اســت. به این منظور می توان 
شوراهای هماهنگی توسعه منطقه ای تشکیل داد. با اجرای طرح منطقه بندی 
هم گرایی بین رؤسای اتاق ها، استانداران و مجمع نمایندگان مناطق افزایش 
یافته و اتاق ها به واســطه آگاهی از اطلاعات منطقه ای از تجربیات یکدیگر 

مطلع می شوند.
بنابراین، گام دوم را می توان ترســیم نقشــه راه توســعه منطقه ای و تبادل 
تجربه های موفق با عنوان بنچ مارکینگ دانســت. بــه این ترتیب، می توان 
بــا پایش نتایــج اجرای برنامه هــا در هر بخــش، کاســتی ها را رصد و با 
 بهره گیــری از راهبردهای اثربخش ســایر اتاق ها، به توســعه منطقه ای و 

ملی شتاب بخشید.

سراســری  اتحادیه  مدیرعامل   : اقتصادی  ترقی 
تولیدکنندگان دام سبک گفت: دام زنده ی ایران به 
عمان، کویت و عراق از مرز خشــکی و دریا قاچاق 

می شود.
افشــین صــدر دادرس در گفتگو بــا خبرآنلاین 
دربــاره ی دلایل بالا بودن قیمت گوشــت در بازار 
گفت: متاســفانه آمار دقیقــی از میزان قاچاق دام 
زنده ی ایرانی وجود ندارد اما شنیده ها حاکی از آن 
اســت که روزانه حتی تا پنج هزار راس دام زنده از 

ایران قاچاق می شود.
وی با تاکید بر اینکه این آمار نه قابل تایید اســت 
نه قابل رد و باید بررســی دربــاره ی میزان قاچاق 
صورت گیرد، ادامــه داد: قاچاقچیان به قیمت روز 
و به صورت نقدی دام زنده را خریداری می کنند و 
به صورت غیرقانونی خارج می کنند و طبیعی است 
ادامه ی این روند تهدیدی جدی برای بازار گوشت 

خواهد بود.
او در پاســخ به این ســئوال که گرانی قیمت چه 
تاثیــری بر میزان مصرف گوشــت و شــرایط این 

صنعت به جا گذاشــته اســت، گفت: این وضعیت 
قابل پیش بینــی بود و ما بارها نســبت به عواقب 
سیاست های اتخاذ شده هشدار دادیم اما متاسفانه 
روندی طی شد که ســرانجامش جز گرانی چیزی 

دیگر نبود.
او با اشاره به رکود در این صنعت همزمان با کاهش 
مصرف گوشت در کشورگفت:  اگر به آمار تولید دام 
سبک مراجعه کنید، می بینید حجم تولید در کنار 
تعداد بره های متولد شــده در سال 1۴۰۲ کاهش 
یافته اســت. همزمان با این شــرایط آمارها نشان 
می دهد کشتار دام در سال 99 و 1۴۰۰ و 1۴۰1 با 

روال غیر منطقی افزیش یافته است.
دادرس با اشــاره به تعطیلی برخی دامداری ها در 
یک ســال اخیر گفت: این طور نیســت که گرانی 
گوشــت رونقی به کسب و کار دامداران داده باشد. 
ما حتی شــاهد تعطیلی برخی دامداری ها هستیم. 
درعین حال که فاصله ی قیمت از مبدا تولید تا بازار 
بسیار زیاد است و این تفاوت عجیب قیمت نشان از 

عدم نظارت دقیق و کافی دارد.

این فعال اقتصادی با اشــاره بــه اینکه قیمت پس 
از حــذف ارز ترجیحــی قیمــت نهاده هــا ۶ تا ۷ 
برابــر افزایش یافــت، گفت: در چنین شــرایطی 
هیچ حمایتــی از دامداران صــورت نگرفت. حتی 
گفتند بــه ازای هــر راس گوســفند پانصد هزار 
تومــان کمــک هزینــه می دهند اما ایــن رقم به 
۳9۰ هــزار تومــان کاهــش یافــت و در نهایت 
نیــز تنها ۲۵ درصــد دامداران ایــن رقم را جذب 
 کردنــد و تخصیص این اعتبار در ســال جاری نیز 

تداوم نیافت.
او به مشــکلاتی که از زمان راه اندازی ســامانه ی 
بــازارگاه رخ داد نیز اشــاره کرد و افــزود: از زمان 
راه اندازی این ســامانه مشــکلات ما اغاز شد چرا 
کــه در از ابتدا برای پرواربندی و دام مولد ســبک 
سهمیه در نظر نگرفتند و حتی مرکز پژوهش های 
مجلس نیز در فرودین ســال گذشــته گزارشی در 
خصوص افول صنعت دام سبک منتشر کرد اما این 

روند اصلاح نشد.
او در توضیح مشکلات رخ داده در صنعت دامپروری 

گفت: در اثر تصمیماتی که گرفته شد دامدار سبک 
مجبور شد نهاده را با قیمت بالاتر از بازار آزاد تهیه 
کنــد و در نتیجه هزینه ی تولیــد افزایش یافت و 
از ســوی دیگر به دلیل کمبود نقدینگی به تدریج 
ذامــداران وارد فاز حذف دام های ســبک شــدند 
و گله هــا نیز کوچک شــد. در مرحله ی بعد وقتی 
سرمایه ها تمام شــد برخی مجلور شدند مولدها را 

نیز کشتار کردند. طبیعی است با کشتار دام مولد، 
افزایش قیمت گوشت گریزناپذیر باشد.

او به افزایش ســه باره هزینه حمل و نقل از ســال 
گذشته تا کنون اشــاره کرد و گفت: همه ی این ها 
سبب شده است هزینه تولید بسیار بالا برود اما باز 
هم نبود نظارت دقیق فاصله قیمت عجیبی را بین 

قیمت دام زنده و گوشت رقم زده است.

صنعتو
تجارت 6

رئیس اتاق رشت
قاسم رضائیان

 سرانه مصرف ایرانیان کاهش یافت

قاچاق دام زنده ایرانی به این کشورهای عربی

ترقی اقتصادی : عملکرد رشد اقتصادی در برنامه هفتم متفاوت از 
برنامه پنجم و ششــم نخواهد بود؛ اگرچه ممکن است اقتصاد ایران 
به طور موقت، یک یا دو ســال رشد اقتصادی را تجربه کند اما این 

تفاوتی در جایگاه اقتصادی کشور ایجاد نخواهد کرد.
مرکز پژوهش های اتاق ایــران در ادامه ارزیابی لایحه برنامه هفتم 
توسعه، موضوع »رشد اقتصادی« را از نگاه بخش خصوصی ارزیابی 
کرد. در ابتدای این گزارش درباره اهمیت رشــد اقتصادی توضیح 
داده شــده که برای اقتصاددانان به حدی اســت که سایر مسائل 
اقتصادی در مرتبه های بعدی اهمیــت قرار می گیرند؛ چون بدون 
رشد اقتصادی دباره هیچ موضوع دیگری نمی توان سیاست گذاری 
دقیق و مثمرثمری داشــت. حتی در مورد موضوع پراهمیتی مثل 
توزیــع درآمد و فقر، بدون رشــد اقتصادی به عنوان شــرط لازم 
نمی توان توزیع درآمد را برابرتر و فقر را کمتر کرد. تا زمانی که رشد 
اقتصادی شکل نگیرد، توزیع درآمدی مطرح نمی شود که اختلافی 

بر سر زمان و نحوه سیاست گذاری آن مطرح باشد.
بــا وجود نقدهایی که بر هدفگذاری رشــد اقتصادی به عنوان تنها 
هدف اقتصاد کلان یا تلقی آن از به عنوان توسعه اقتصادی می شود 
تجــارب دو دهه اخیر به ویژه در کشــورهایی همچون چین  کره 
جنوبی، هند، ترکیه و برزیل و ... نشــان می دهد دستیابی به رشد 
اقتصادی پایدار در دوره ای بلند مدت از یکسو انعکاسی از اصلاحات 
عمیق نهادی همچون بهبود حکمرانی و ایجاد ظرفیت های جذب 
و انباشــت سرمایه )مالی، انسانی و خلاق( است و هم یک ضرورت 
اجتناب ناپذیر برای نوســازی زیرساختهای سخت و نرم توسعه در 
بلند مدت است.رشد پایدار، مســتمر و فراگیر یک ضرورت ناگزیر 
برای کاهش فقر و نابرابری، مشارکت اقتصادی همه مردم و مناطق 

و دستیابی به رقابت پذیری اقتصادی در سطح جهانی است.
از طرفی با تمرکز بر بحث رشد اقتصادی ایران و جایگاه آن در برنامه 
هفتم و حتی برنامه های توسعه پیشین، ناخودآگاه این سوال ها در 
ذهن ایجاد می شود: مگر عملکرد رشد اقتصادی ما چگونه بوده که 
این موضوع را اینقدر بااهمیت کرده و جایگاه نخســت برنامه های 
توسعه را به خود اختصاص داده است؟ و اینکه علت عملکرد ضعیف 
چه بوده و چه باید کرد؟ آیا لایحه برنامه هفتم توانسته است رویکرد 
مناسبی به مقوله رشد اقتصادی داشته باشد و عملکرد قابل قبولی 
پس از اجرای آن حاصل شــود؟ این ها ســوالاتی است که در این 

نوشتار به آن پرداخته می شود.
در ادامه گزارش آمده: عملکرد رشد اقتصادی ایران برای چهار دهه 
اخیر چندان قابل دفاع نیســت، به خصوص برای دهه اخیر. سطح 
درآمد سرانه کشور برای سال ۲۰۲1 به میزان تنها ۳.۴ درصد بالاتر 
از سال 19۷9 شده است. به عبارتی در طول ۴۲ سال تولید سرانه 
کشور تنها ۳.۴ درصد رشد داشته که به معنای متوسط رشد سالانه 
۰/۰۸ درصدی می شــود. این در حالی است که در اکثر برنامه های 
توسعه رشد اقتصادی ۸ درصدی هدف گذاری شده، اما واقعیت این 
بوده که تنها یک صدم از هدف گذاری ۸ درصدی سالانه تحقق یافته 
است! البته از سال 199۴ روند رو به رشدی برای درآمد سرانه آغاز 
می شــود که متاسفانه با شروع تحریم ها از سال ۲۰11 روند نزولی 
آغاز می شود. هرچند در دوره مذاکرات قبل و دوره خود برجام رشد 
اقتصادی تا حدودی مثبت می شــود اما دوباره و با خروج آمریکا از 
برجام و شروع تحریم ها روند نزولی درآمد سرانه مجدد آغاز می شود.

وقتی صحبت از متغیرهای اقتصادی می شــود باید نگاهی نســبی 
بر آن داشــت: به طور قطع اگر کشــور دیگری جــز ایران بر روی 
کره زمیــن نبود، آنگاه ایران پیشــرفته ترین و مرفه ترین کشــور 
می بود، اما مقایســه تجربه رشد اقتصادی کشــور با سایر کشورها 
عقب ماندگی های هولناک را نمایــش می دهد. در حالی که درآمد 
سرانه ایران طی ۴۲ سال گذشته تقریباً ثابت مانده است کشورهای 
دیگر ســرعت پیشرفت قابل توجهی داشــته اند. نمونه بارز آن کره 
جنوبی اســت. این وضعیت برای ترکیه، چین و بســیاری دیگر از 

کشورها نیز مصداق دارد.
با تحلیل تطبیقی درآمد سرانه و نرخ رشد اقتصادی مشخص می شود 
که مســئله ایران صرفا ثابت ماندن درآمدسرانه و سطح رفاه نیست 

بلکه عقب ماندگی های قابل توجه نسبت به سایر کشورها به خصوص 
کشورهای در حال گذار و پیشرفته است. به عبارت صحیح تر مسئله 
شــکاف در حال بزرگ شدن سطح رفاه کشــور با کشورهای دیگر 
اســت: در حالی که درآمد سرانه ایران، ترکیه و کره جنوبی در سال 
19۷9 در کانال ۴ هزار دلار )و حتی برای ایران کمی بیشتر از ترکیه 
و کره جنوبی بوده( و بــرای چین کمتر از 1۰۰۰ دلار بوده،  اما در 
سال ۲۰۲1 درآمد سرانه ایران تنها ۴۰درصد ترکیه، 1۶ درصد کره 

جنوبی و ۴۷ درصد چین شده است.
در جمع بندی عملکرد رشــد اقتصادی کشــور عنوان شده: نه تنها 
سطح درآمد سرانه در طول بیش از چهار دهه رشدی نداشته است 
بلکه دائم شــکاف با سایر کشورها بیشتر و بیشتر شده است یعنی 
حتی اگر ســطح رفاهی را ثابت در نظر بگیریم، در مقایسه با سایر 
کشورها بسیار عقب مانده ایم. اکنون سوال این است که آموزه های 
الگوهای رشد اقتصادی در خصوص علت کم رشدی و عقب ماندگی 
ایران از دیگر کشورها چیست؟ و اینکه آیا در برنامه هفتم نرخ رشد 
اقتصادی مبتنی بر الگوهای مرســوم تعیین شــده است؟ در ادامه 

گزارش به این پرسش ها پاسح دادهخ شده است.
برای درک آنچه برای رشد اقتصادی ایران اتفاق افتاده و همچنین 
آنچه در برنامه هفتم توســعه آمده اســت و نقد منصفانه آن باید 
درک عمیقی از مدل ها و الگوهای نظری رشد اقتصادی داشت اما 
به طور خلاصه اتفاق نظر جدی در این الگوها این اســت که عامل 
اصلی تفاوت در رشــد اقتصادی کشورها سرمایه مالی یا نیروی کار 
)همگن( نیست بلکه پیشرفت فنی، انباشت دانش و ظرفیت جذب 
و بکارگیری آن، ویژگی های ســرمایه انســانی و ... توضیح دهنده 
اختلاف رشد در کشورها هستند. به اختصار مهم ترین مولفه های 

مورد نظر در این الگوها مورد اشاره قرار می گیرد.
فعالیت های اقتصادی در دو گروه »فعالیت های ســرمایه گذاری« و 
»فعالیت هــای انحرافی و رانت جویی« جای می گیرند و قواعد بازی 
مشخص می کنند که فعالین اقتصادی منابع خود را به کدام سمت 
و ســو ببرند و روی کدام حوزه ســرمایه گذاری کنند. اگر نهادها و 
سیاســت ها فعالیت های واسطه گری، سفته بازی، رانت جویی، فساد 
و ... را تشویق کنند و در مقابل برای تولید، انباشت دانش، انباشت 
سرمایه  انسانی ارزش قائل نشوند و حتی مانع آن ها شوند، در نهایت 
ســرمایه ها به ســمت فعالیت های انحرافی و رانت جویی سوق پیدا 

می کنند که نتیجه آن چیزی جز عقب ماندگی اقتصادی نیست.
فعالیت های انحرافی و رانت جویی در همه کشورها حتی کشورهای 
پیشرفته وجود دارد اما سهم و وزن آن ها در اقتصاد بسیار متفاوت 
اســت. در کشــورهای در حال توسعه ســرمایه ها عموماً به سمت 
دلالی و واســطه گری در بازار دارایی ها به خصوص مســکن، طلا و 
دلار روانه می شــود. علت آن اســت که به دلایل شرایط خاص به 

خصوص بی ثباتی های حاکم بر این کشورها، بالاترین بازدهی ها در 
این حوزه ها کسب می شود، و در طرف مقابل تولید، انباشت دانش 
و تکنولوژی و انباشت ســرمایه انسانی چنان ارج و قربی نداشته و 
حتی برای آن مانع تراشی نیز می شود. نتیجه این شرایط چیزی جز 
عملکرد ضعیف رشــد اقتصادی و عقب ماندگی اقتصادی و رفاهی 

نخواهد بود.
در ادامه گزارش تجربه رشــد اقتصادی ایران برررسی شده است: با 
توجه به اینکه عملکرد اقتصادی ایران به میزان زیادی از درآمدهای 
نفتی و تحریم های اقتصادی متاثر بوده است، در ادامه بحث دیدگاه 
نویســنده در خصوص ارتباط رشد اقتصادی با این دو مقوله تبیین 
می شــود. به علاوه، با توجه به تاثیرپذیری کیفیت رشد اقتصادی 
از عوامل نهادی ، در مورد مســائلی مانند کیفیت حکمرانی، ثبات 

اقتصادی و استراتژی های صنعتی و تجاری نیز بحث خواهد شد
اقتصــاد ایران در طول قرن اخیر با نفت زیســته و وابســتگی های 
شدیدی به درآمدهای حاصل از آن در حوزه های مختلف اقتصادی 
شــکل گرفته است. از همین روی در بســیاری از تحلیل ها وقتی 
در خصوص علت شــرایط فعلی کشور سوال می شود، انگشت ها به 
ســمت نفت اشــاره می رود. اینکه اقتصاد ایران در ابعاد مختلف به 
نفت وابســته است برکسی پوشیده نیســت اما آیا خود نفت مانع 
پیشرفت شده است؟ در این نگارش به هیچ وجه رأی بر علت بودن 
نفت داده نمی شود؛ شاهد ماجرا اینکه کشورهایی نفتی وجود دارند 
که عملکردهای قابل قبول و حتی درخشانی را ثبت کرده اند و اگر 
قرار بود نفت مانع پیشرفت اینها باشد عملکرد اینها نیز می بایست 

مأیوس کننده بود.
درآمد سرانه نروژ با افزایش 1۰1 درصدی از ۳۸۴۳۴ دلار در سال 
19۷9 به ۷۷۵1۳ دلار در سال ۲۰۲1 افزایش یافته است و اگر قرار 
بود نفت مانع رشــد اقتصادی پایدار باشد چنین عملکرد اقتصادی 
قابل ثبت نبود. به طور قطع اســتفاده کارا و مدیریت شده از نفت، 
آن را به یک موهبت الهی تبدیل خواهد کرد که نه تنها مانع رشد 
نخواهد بود بلکه کمک کننده رشــد خواهد شــد. باید دقت داشت 
حتی آمریکا یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان نفت است، اما نفت 
مانعی برای رشد پایدار و توسعه آن نشده است جز ایران و عراق با 
پایین ترین درآمد ســرانه ها برای سال ۲۰۲1،  سایر کشورها درآمد 

سرانه های قابل توجهی را تجربه کرده اند.
در عمل شواهدی از کشورهای برخوردار و نابرخوردار از نفت وجود 
دارند که عملکرد اقتصادی متفاوتی را تجربه کرده اند. کشــورهایی 
وجود دارند که نفت دارند و تجربه قابل قبولی در رشــد اقتصادی 
نداشــته اند، مانند ایران، عراق، سوریه؛ در عوض کشورهایی وجود 
دارند که نفت دارند و تجربه های موفقی در رشد اقتصادی داشته اند، 
مانند امارات متحده عربی و قطر. همچنین، کشورهایی وجود دارند 

که نفــت ندارند و عملکرد قابل دفاعی ندارند، مانند افغانســتان و 
پاکستان؛ و کشــورهایی وجود دارند که نفت ندارند اما تجربه های 
نســبتاً موفقی بوده اند، مانند ترکیه. پس نفت نه مانع رشد است و 
نه عامل رشــد. بنابراین علت عقب ماندگی های اقتصاد ایران را باید 

در جای دیگر جست و تقلیل مسئله به نفت، ساده انگارانه است.
بعد از نفت، مســئله مهم دیگر اقتصاد ایــران تحریم و تنش های 
سیاســی اســت. می توان ادعا کرد یکی از مهم ترین موانع رشد و 
توسعه اقتصاد ایران وارد شدن به نزاع ها و تنش های سیاسی است. 
اگر جمع سال های جنگ تحمیلی )۶۸-1۳۵9( و تحریم اقتصادی 
)1۴۰۲-1۳9۰( را در نظــر بگیریم حدود نیمی از چهار دهه اخیر 
ایران درگیر نزاع ها و تنش های سیاســی بوده است. بی ثباتی های 
سیاســی ناشــی از این نزاع ها و تنش های سیاسی شوک های قابل 

توجه منفی به اقتصاد ایران وارد کرده است.
از ســال ۲۰11 که تحریم های بین المللی بر اقتصاد کشور تحمیل 
می شود، روند نزولی درآمد ســرانه شروع می شود و از قله ۵۴۵1 
دلار در ســال ۲۰11 به ۴991 دلار در سال ۲۰1۵ کاهش می یابد. 
توافــق اولیه در خصوص پرونده هســته ای و مطرح شــدن برجام 
روند درآمد ســرانه را صعودی می کند، اما مجدد با خروج یکجانبه 
آمریکا از برجام روند نزولی آغاز می شود. برای محاسبه هزینه های 
تحریم کافی اســت مقایسه ای بین آنچه هستیم و آنچه در صورت 
ادامه مسیر می بودیم، داشته باشیم. اگر اقتصاد ایران متوسط رشد 
۳/1درصدی سال های ۲۰11-1999 را ادامه می داد، در سال ۲۰۲1 
باید درآمد سرانه ۷۳9۷ دلاری را تجربه می کرد که ۳۸ درصد بالاتر 
از رقم فعلی درآمد ســرانه می بود. البته اگر مســیر رشد اقتصادی 
ســال های ۲۰۰۷-1999 ادامه داده می شد و اقتصاد رشد متوسط 
۴/۲ درصدی را ادامه می داد، درآمد ســرانه فعلی ایران 9۳۰۸ دلار 

می بود که ۷۴ درصد بیشتر از رقم فعلی است.
بنابراین تنش ها و نزاع های سیاســی هزینه دارد و نمی توان تجربه 
موفقی در خصوص رشد و توسعه اقتصادی در شرایط بی ثباتی های 
سیاســی داشت. مسئله اصلی این است که به فرض برداشته شدن 
تحریم های اقتصادی باز هم نمی توان مسیر رشد پایداری را تضمین 
نمود و امید داشــت که عملکرد کشــورهایی مثل امارات متحده 
عربی یا کره جنوبی در کشــور تجربه شــود. براساس مبانی نظری 
رشــد اقتصادی، چارچوب نهادی ناکارآمد )که مانع تولید،  انباشت 
دانش و انباشت سرمایه انسانی است( عامل اصلی عقب ماندگی های 
اقتصادی کشــور اســت. عموم قواعد بازی در کشــور برضد تولید  
دانش، سرمایه انسانی، خلاقیت و نوآوری است و تحت این شرایط 
تحقق رشد اقتصادی بالا و پایدار خیالی بیش نیست. اگر بخواهیم 
شــاخص حکمرانی خوب را به عنوان یک نماینده از کیفیت نهادی 
در نظر بگیریم، تفاوت عملکرد ایران با کشورهای پیشرفته و در حال 
گذار مشهود خواهد بود. نمودار 1۰ نشان  می دهد عموم کشورهایی 
کــه پیش تر به عنوان تجربه های موفق از آن ها نام بردیم به مراتب 

وضعیت حکمرانی مناسب تری نسبت به ایران داشته اند.
همچنین مسئله مهم دیگری که در همان چارچوب نهادگرایی قابل 
تفســیر است، بی ثباتی تقریباً همیشگی اقتصاد ایران است. اقتصاد 
ایران بنا به دلایل مختلف همواره شاهد تورم های بالا و جهش های 

ارزی بوده است.
 اما چــرا اقتصاد ایران دائــم تورم های بالا و جهش هــای ارزی را 
تجربه کرده اســت. در اینجا دوباره باید انگشــت اشاره را به سمت 
قواعد بازی سیاســت گذاری پولی، سیاست گذاری مالی به خصوص 
سیاست گذاری مالیاتی، سیاست های ارزی و تجاری و از همه مهم تر 
قواعد بازی سیاســی به خصوص در حــوزه بین المللی و مدیریت 
تنش های سیاسی نشــانه رفت. تورم ایران نتیجه تعامل مجموعه 
سیاســت های حوزه های فوق اســت و تقلیل آن به نقدینگی ما را 
دچار خطای محاســباتی می کند. بنابراین نهادها جدای از اینکه از 
کانال های مختلف مانع تولید می شوند،  از طریق ایجاد بی ثباتی های 
قیمتی کفه ترازو را در سمت دلالی و  واسطه گری سنگین می کنند 
بنیه های تولید را از بین می برند و سرمایه های را روانه بازار دارایی ها 

و واسطه گری  چندلایه می کنند.

مرکز پژوهش های اتاق ایران بررسی کرد

موانع تحقق رشد اقتصادی ۸درصدی است
دیدگاه

ترقی اقتصادی : این روزها حکایت هایی از خروج ســرمایه گذاران و انبوه ســازان از تولید 
مسکن به شغل دیگری شنیده می شود و یا این که صحبت های درگوشی، حکایت از مهاجرت 
سازندگان مسکن و خروج ســرمایه گذاران از کشور است. چندی پیش ایرج رهبر، رییس 
انجمن انبوه ســازان نسبت به این موضوع هشــدار داد که مهاجرت سرمایه گذاران مسکن 
مخصوصا به کشور ترکیه در یکی دو سال اخیر شروع شده است. وی، دلیل اصلی مهاجرت 
سازندگان ایرانی را تنگنای اقتصادی و عدم رسیدگی به تعهدات و قراردادهایی دانست که 
با آن ها بسته می شود. داود بیگی نژاد، نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک نیز چندی پیش 
خبر از افزایش مهاجرت سازندگان مسکن به ترکیه داد. او هم دلیل مهاجرت سازندگان را 
نامناســب بودن شرایط آنها در کشور عنوان کرد و گفت: در کشورمان شرایطی ایجاد شده 
که سازنده به هدف مالی خود دست پیدا نمی کند. بیگی نژاد در همین رابطه، در کافه خبر 
خبرگزاری خبرآنلاین توضیح داد: هزینه تولید مسکن به حدی سنگین شده که دیگر تولید 
مســکن از توان افراد یا چند نفر خارج شده اســت. به اعتقاد او، ما باید شرایطی را فراهم 
کنیم که تولید مســکن افزایش یابد، اما سلســله تصمیماتی که در گذشته وجود داشته 
انگیزه تولیدکنندگان بخش ساختمان را از بین برده است. آنچه در ادامه می خوانید، مشروح 

کافه خبر خبرگزاری خبرآنلاین با داود بیگی نژاد است.
 برخی روایت های میدانی حاکی از آن است که سازندگان در حال خروج از بازار 
مسکن هستند. شما هم یک چنین موضوعی را قبول دارید؟ آیا سازندگان در حال 

مهاجرت به بخش های دیگر شغلی هستند؟
در رابطه با این که سازندگان از این شغل خارج شده اند، باید بگویم که در چند سال اخیر این 
موضوع شدت بیشتری پیدا کرده است. در واقع کسانی که قبلا وارد بحث تولید مسکن شده 
بودند، امروز نیســتند. چند عامل در این موضوع دخیل بوده که سازندگان از تولید مسکن 
خارج شده اند. شاید اصلی ترین موضوع این باشد که هزینه های تولید مسکن سنگین شده 
است و دیگر، تولید مسکن از توان افراد یا چند نفر خارج شده است. در حال حاضر هزینه ها 
با چند سال قبل خیلی متفاوت شده است. شما دقت کنید، نهایت این هزینه ها در قیمت 
تمام شده تاثیر دارد. اما این که چرا افراد در حالی که یک ساختمان گران ساخته می شود 
در بخش ساخت وســاز مسکن باقی نمی مانند، باید گفت به همان نسبت که هزینه تولید 
مســکن افزایش پیدا می کند، وزن قیمتی هم سنگین تر می شود. در این شرایط، به همان 
نسبت خواهان و درخواست کننده و مراجعه کننده برای خرید مسکن کمتر می شود. یعنی 

خواب سرمایه برای تولیدکننده افزایش پیدا می کند. حالا ما صرفا در جهت تولید صحبت 
کردیم، اما شما می دانید که اگر برای یک ساختمانی بخواهیم شرایط تولید را فراهم کنیم 
مدت زمان طولانی ای می بایست در شهرداری برای گرفتن پروانه ساختمانی طی کنیم. این 
مدت زمانی که طول می کشد تا سرمایه گذار به عنوان سازنده وارد بحث تولید شود و بتواند 
در نهایت سرمایه و سود خود را استخراج کند، طولانی شده است. چند سالی هم هست که 
هیچ مشــوق بانکی تاثیرگذاری نداریم تا کسی که می خواهد یک واحد آپارتمانی را بخرد، 
بتواند از تسهیلات بانکی استفاده کند. از سوی دیگر، بعضا در برخی مناطق و در یک مقطع 
زمانی، وام ها بی تاثیر شده است. یعنی چه وام را بگیرید و چه نگیرید، تاثیری ندارد، چراکه 

دردی را از شما دوا نمی کند.
 یک نکته ای که وجود دارد، این اســت که مهاجرت سازندگان در حالی اتفاق 
می افتد که کشورهایی چون عراق، ترکیه و کشــورهای اطراف ایران، خواهان 
سازندگان ایرانی هستند و مهاجرت به کشورهای اطراف هم اتفاق می افتد. شما 

شواهدی درباره این موضوع مشاهده کرده اید؟
متاســفانه جامعه آماری ما بسیار ضعیف است. یعنی ما الان نمی دانیم چه تعداد سازنده در 
چند ســال قبل داشتیم و چه تعداد الان نداریم. وقتی این اطلاعات را نداریم، بنابراین امروز 
نمی توانیم با قطعیت صحبت کنیم. فقط آنچه که ما می توانیم عنوان کنیم، مشاهدات بصری 
است. ما می دیدیم که فلان فرد، خانه می ساخته و امروز نمی سازد. یا این که برای مثال، ۵۰ نفر 
را قبلا در حوزه ساخت وساز می شناختم که از این تعداد، ۲۰ نفر دیگر ساختمان نمی سازند. 

اما این که ما یک مجموعه اطلاعات رسمی را داشته باشیم که نسبت به سال قبل چه تعداد 
سازنده از صنعت ساختمان خارج شده اند، نداریم. اما ما باید بدانیم که اگر شرایط برای تسهیل 
تولید و بازگشــت سرمایه برای کسانی که در هر صنعتی فعالیت می کند، ایجاد نشود، از آن 
حوزه خارج می شوند. قطع به یقین یک تاجر و صنعتگر به دنبال سود هستند و اگر سود در 

این منطقه جغرافیایی به دست نیاید، بنابراین منطقه جغرافیایی اش را تغییر می دهد.
 در حال حاضر گزارش هایی از ماجرای فروش دلاری مسکن در برخی از مناطق 
تهران شنیده می شــود. آیا این موضوع در حال رخ دادن است و این که دلار به 

عنوان پول نقل و انتقال برای مسکن تبدیل شده است؟
مــا اصلا بحثی به عنوان خرید دلاری و قیمت های دلاری نمی توانیم داشــته باشــیم. در 
قراردادهایی که به مشاوران املاک داده شده، فقط وجه رایج کشور که ریال است را می توان 
ثبت کرد. پس امکان این که ما در قراردادها بخواهیم وجهی خارج از ریال ثبت کنیم، وجود 
ندارد. اما به دلیل نوســاناتی که اخیرا در موضوع دلار شاهد بودیم، یک عده از کارشناسان 
قیمت دلاری برای مســکن تعیین کردند. یعنی گفتند در فلان سال، قیمت یک مترمربع 
در یک منطقه برای مثال 1۰۰ دلار بوده است. حالا 1۰۰ دلار آن زمان چقدر بوده و امروز 
چقدر شــده است. در این شرایط، متاسفانه به اشتباه این برداشت می شود و فکر می کنند 
مشــاور املاک می تواند ثبت دلاری داشته باشــد؛ در صورتی که اصلا قراردادهایی که در 
ســامانه کدرهگیری ثبت می شود، فقط وجه رایج کشــور که همان ریال است را می توان 

ثبت کرد.

چرا تولید و ساخت مسکن این قدر گران تمام می شود؟
مهاجرت به سازندگان مسکن رسید
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رقی اقتصادی : نرخ تــورم مصرف کننده در ژاپن 
در ماه جولای نســبت به ماه قبل از آن تحت تاثیر 
کاهش قیمــت انرژی، افــت کرد. مقامــات بانک 
مرکــزی ژاپن پیش بینی کرده  اند کــه نرخ تورم تا 
مــارس ۲۰۲۴ به پایین تــر از ۲ درصد هدفگذاری 

شده برسد.
نرخ تورم اصلی که قیمت غذا و انرژی در آن لحاظ 
نمی شــود، در ماه جولای نسبت به ماه پیش از آن 
۰٫۲ درصــد کاهش  یافتــه و از ۳٫۳ درصد به ۳٫1 
درصد رســیده است. آمارهای جدید اقتصادی ژاپن 
در راســتای پیش بینی های اقتصاددانان بوده است. 

باوجود کاهشی شــدن روند تورم، این شانزدهمین 
ماه متوالی است که نرخ تورم از ۲ درصد تعیین شده 

بانک مرکزی فراتر رفته است.
نرخ تورم ســرفصل که شــامل قیمت انرژی و غذا 
می شود، نسبت به ماه گذشــته در ژاپن روی ۳٫۳ 
درصــد ثابت باقی مانده اســت. اقتصاددانان اما باور 
دارند نرخ تورم قیمت مواد غذایی بسیار انعطاف پذیر 
بــوده و در برابر محرک های خارجــی نظیر خروج 
روســیه از قرارداد غلات اوکراین آسیب پذیر خواهد 
بود. بااین همه افزایش نرخ هتل ها و خدمات مربوط 
به سفر و سرگرمی در فصل تابستان باعث شده نرخ 

این تورم بدون در نظر گرفتن قیمت غذا و انرژی در 
ماه جولای ۰٫1 درصد شتاب بگیرد.

بانــک مرکــزی ژاپن این شــاخص تورمــی را از 
نزدیک تحــت نظــر دارد و به تمرکــز اصلی این 
بانک در جلســات تعیین سیاســت های پولی ژاپن 
تبدیل شــده اســت. ازاین رو اقتصاددانان باور دارند 
بانک مرکزی ژاپن بــرای اینکه بخواهد تغییری در 
سیاست پولی کنونی خود ایجاد کند باید مدارک و 
شــواهدی قدرتمند از افزایش میزان تقاضا در میان 

مصرف کنندگان در دست داشته باشد.
بانک مرکزی ژاپن ماه گذشــته اعــلام کرد اجازه 
می دهــد بــازده اوراق قرضه دولتی بــا تاریخ های 
طولانی تا 1 درصد افزایش پیدا کند، به بیانی دیگر 
سیاست کنترل منحنی بازدهی خود را کاهش داد؛ 
امــا رئیس جدید بانک مرکزی ژاپن نســبت به لغو 
سریع سیاســت کنترل منحنی بازده هشدار داد به 
ایــن دلیل که باور دارد افزایــش قیمت ها در ژاپن 
ناشــی از افزایش تقاضای مصرف کننده نیســت و 
کاهش هزینــه کالاهای وارداتــی منجر به کاهش 

تقاضا خواهد شد.
دیگر آمارهای جدید اقتصادی ژاپن نشــان می دهد 
اقتصاد این کشور در ۳ ماهه دوم سال با نرخ سالانه 
۶ درصد رشــد کرده است، روندی که بازتاب دهنده 
بازگشت گردشگران خارجی به دلیل کاهش ارزش 

ین در برابر دلار و یورو و نه به دلیل تقویت تقاضای 
داخلی ژاپن ایجادشده است.

مقامات بانک مرکزی ژاپن در آخرین جلســه خود 
پیش بینی کرده  اند که نرخ تورم در نیمه دوم ســال 
مالی منتهی به مارس ۲۰۲۴ به پایین تر از ۲ درصد 
تعیین شــده بانک مرکزی خواهد رســید. به گفته 
اقتصاددانان کاهش شــدید قیمت کالاهای وارداتی 

در مــاه جولای به این معنی اســت کــه نرخ تورم 
مواد غذایی آغاز به کاهشــی شدن خواهد کرد اما 
این احتمال هــم وجود دارد که به دلیل کند بودن 
روند افزایش درآمــد نیروهای کار و کاهش مخارج 
مصرف کننده به دلیل کاهــش یافتن میزان درآمد 
شــهروندان، بانک مرکزی ژاپن به منظور مهار تورم 
سیاست پولی کنونی خود را بدون تغییر حفظ کند.

ترقی اقتصادی : نرخ بهره وام مســکن در ایالات متحده هفته گذشته به بالاترین 
ســطح در بیش از دو دهه گذشته رسید و خرید خانه را برای خریداران بالقوه بیش 

از پیش دشوار کرد.
طبق گفته فردی مک، متوســط نرخ وام ۳۰ ساله مســکن در هفته منتهی به 1۷ 

آگوست به ۷.۰9 درصد افزایش یافت که بالاترین نرخ از آپریل ۲۰۰۲ بوده است.
همراه با افزایش شدید نرخ بهره فدرال رزرو، نرخ های وام مسکن تقریبا ۴ واحد درصد 
از ابتدای سال ۲۰۲۲ افزایش یافته و این تهدیدی است که خریداران بالقوه بیشتری 
را از بــازار خارج می کند، به خصوص که اجاره بهای بالا و ســایر هزینه های زندگی 

پس انداز را برای پیش پرداخت به شکل قابل توجهی دشوار می کند.
با دشــوارتر کــردن کارها، نرخ بالای وام مســکن تنها بر روی تقاضــای بازار تاثیر 
نمی گذارد. عرضه نیز همزمان محدود می شــود. چرا که فروشندگان احتمالی برای 
اجتناب از گرفتن وام مســکن جدید با نرخی بسیار بالاتر از وام فعلی خود، از فروش 
خانه منصرف می شــوند. این به نوبه خود قیمت مسکن را بالا نگهداشته یا حداقل از 
انعکاس کامل نرخ های وام مسکن به میزان قابل توجهی در مقایسه با دو سال گذشته 

باز داشته است.
بــا این حال، همچنان امیدی به آرامش برای خریداران مســکن وجود دارد، چرا که 
این بازار معمولا در پاییز با تغییراتی روبرو می شــود. سابرینا اسپیانو، مدیر داده های 
اقتصادی در وبسایت اجاره و فروش مسکن ریلتور دات کام خاطرنشان کرد:  در حالی 

فصل پاییز پیش روی ماســت که معمولا بهترین زمان برای خرید خانه اســت و در 
نتیجه بارقه ای از خوش بینی ظاهر می شود. به نظر می رسد که اگر روند فعلی کاهش 
شــکاف ادامه یابد، خانه های تازه فهرست شده بیشتری نسبت به پایین ترین رکورد 
پاییز و زمســتان گذشته در دسترس خواهد بود. با این حال، توجه به این نکته مهم 
اســت که عرضه خانه های تازه فهرست شــده و موجودی کلی برای فروش محدود 

خواهد ماند.

ترقی اقتصادی : اقتصاددانــان باور دارند مکزیک بار 
دیگر توانسته است جایگاه خود را به عنوان شریک اصلی 
تجاری آمریکا تثبیت کند و گواه این موفقیت، میلیاردها 
دلار تجارتی است که در ماه های اول سال جاری میان 

دو کشور ردوبدل شده است.
تنها طی ۴ ماه اول سال جاری، مکزیک و آمریکا بالغ بر 
 ۲۶۳ میلیارد دلار با یکدیگر تبادل تجاری داشــته اند. 
تجــارت با مکزیک 1۵٫۴ درصــد از کالاهای صادراتی 
و وارداتی آمریکا را تشــکیل می دهد، درحالی که سهم 
کانادا در تجارت با آمریکا 1۵٫۲ و سهم چین 1۲ درصد 

بوده است.
چین به مدت ۲ دهه گذشــته خود را با تاروپود اقتصاد 
آمریکا درهم تنیده است؛ اما حتی در شرایطی که جهان 
درحال دور شــدن از دوران همه گیری اســت،  توانایی 

مکزیک در جایگزینی چین به عنوان شریک اول تجاری 
آمریکا نشــانه ای آشــکار از این است که چطور آشوب 
اقتصاد جهانی که در ســال ۲۰۲۰ رخ داد به بازتعریف 

اقتصاد جهانی ادامه می دهد.
به گفته اقتصاددانان، بذرهای اولیه این تغییرات توسط 
دولت دونالد ترامپ و با وضع تعرفه های اقتصادی روی 
کالاهای چینــی، امضای قرارداد تجاری میان مکزیک، 
کانادا و آمریکا و به روزرسانی جزئی قرارداد نفتا کاشته 
شدند. این تغییرات همچنین نشان از آن دارند که تمایل 
کشورها برون سپاری به نزدیک افزایش یافته است، یعنی 
کشــورها زنجیره های تأمین کالاهای حیاتی خود را به 
کشورهایی می آورند که ازنظر فیزیکی و سیاسی به آن ها 
نزدیک ترند. برون سپاری به نزدیک در دوران همه گیری 
به دلیل محدودیت  های تردد و افزایش هزینه حمل ونقل 

رواج زیــادی پیــدا کرد و افزایش تنش های سیاســی 
میان آمریکا و چین باعث شــد بسیاری از شرکت های 
آمریکایــی بزرگ به این روند متمایل شــوند. به گفته 
اقتصاددانان درحال حاضــر ۴۰ درصد از وارداتی که از 
مکزیک انجام می گیرند، ساخته آمریکا هستند، به بیانی 
دیگر ۴۰ درصد از قطعاتی که در تولید محصول نهایی 
استفاده می شوند تولید آمریکا هستند. به صورت متوسط 
۲۵ درصد از واردات آمریکایی و تنها ۴ درصد از واردات 

چین تولید آمریکا هستند.
حتــی باوجود تلاش ها و وعده هایی کــه دولت آمریکا 
و چین در راســتای بهبود روابط سیاســی داده اند، به 
نظر می آید ســطح تجارت میان مکزیــک و آمریکا در 
قدرتمندترین حالت ممکن قرار دارد و ظاهراً قرار است 

به این روند ادامه دهد.

بینالملل

با کاهش قیمت انرژی

نرخ تورم اصلی در ژاپن کاهشی شد

با افزایش نرخ بهره فدرال رزرو؛

نرخ بهره وام مسکن به بالاترین سطح از سال ۲۰۰۲ رسید

مکزیک به جای چین

بزرگ ترین شریک تجاری جدید آمریکا کیست؟

ترقی اقتصادی :  در حالی که چین در معرض خطر رکود طولانی مدت 
قرار دارد و با بحران مارپیچ دارایی که ثبات مالی را تهدید می کند مواجه 
است نگرانی فزاینده ای در مورد این که چرا رهبران آن کشور برای احیای 

دومین اقتصاد بزرگ جهان عجله ندارند وجود دارد.
به گــزارش فرارو به نقــل از رویترز؛ حتی در کشــوری کــه به تصمیم 
گیری های غیر شــفاف و طولانی شهرت دارد سرمایه گذاران، تحلیل گران 
و دیپلمات ها به نشــانه هایی اشــاره می کنند که به نظر می رسد پکن در 
اجرای سیاست های جسورانه مورد نیاز برای حمایت از بهبودی بیمار پس 

از کووید مردد است.
این صرفا یک مشکل اقتصادی نیست بلکه یک مشکل ژئوپولیتیکی است. 
»جو بایدن« رئیس جمهور ایالات متحده که با چین بر سر مسائل مهمی 
مانند تایوان، جزیره دموکراتیکی که پکن ادعا می کند متعلق به آن کشور 
اســت اختلاف دارد هفته گذشته چین را به دلیل مشکلات اقتصادی آن 
یک »بمب ساعتی« خواند. بایدن گفت: »این خوب نیست، زیرا وقتی افراد 

بد مشکلاتی دارند کار های بدی انجام می دهند«.
پس چرا واکنش چین تا این اندازه ملایم بوده است؟

دیدگاه چندین ناظر مســائل چین مبتنی بر این استدلال است که تمرکز 
»شی جین پینگ« رئیس جمهور چین بر امنیت ملی محدودیت و مانعی 
بر سر راه اقدامات اقتصادی است و همین رویکرد باعث شده پولی را پکن 
نیازمند جذب آن اســت از خود دور کند و باعــث ایجاد هراس در میان 

سرمایه گذاران خارجی شده است.
مشــکل اصلی امسال این اســت که رهبری چین دستورالعمل های مبهم 
و ســطح بالایی را بــه مقام های چینی داده تا توســعه اقتصــادی را در 
مقابل امنیت ملــی متعادل کنند. اگر مقام هــای حکومت چین مطمئن 
نباشــند که رهبری از آنان چه می خواهد انجام دهند احتمالا هر اقدامی 
را تــا زمانی کــه اطلاعات بیش تری دریافت کنند بــه تعویق می اندازند. 
 نتیجه آن فلج شــدن سیاستگذاری اســت حتی اگر هزینه های زیادی را 

به همراه داشته باشد.
برخی دیگر می گویند تردید ریشه ای حزب کمونیست نسبت به اقداماتی 
کــه می تواند قدرت را از دولت به بخش خصوصی منتقل کند و دولتی که 
با وفاداران شی جین پینگ تشکیل شده ممکن است بحث سیاستگذاری 
را خفه کند و واکنش دولت را متوقف کند. مطمئنا تغییر در چین می تواند 
زمان بر باشــد همان گونه که با اصرار آن کشور در حفظ محدودیت های 
مضر اقتصادی کووید صفر در بخش عمده ســال گذشــته نشان داده شد 
علیرغــم آن که در همان بازه زمانی ســایر نقاط جهان در حال باز کردن 

فضای خود و کنار گذاشــتن مقررات سخت گیرانه در مورد کووید - 19 
بودند.

چین در گذشــته عزم به موقع نشان داده اســت و به طور جامع به مهار 
نگرانی های مرتبط با رشــد در طول بحــران مالی جهانی ۲۰۰۸ و ۲۰۰9 
میلادی و ترس از خروج سرمایه در سال ۲۰1۵ میلادی پاسخ داده است. 
اقتصاددانــان می گویند که چین به اقداماتی برای تقویت مصرف و اعتماد 
تجاری نیاز دارد ماننــد کاهش مالیات یا کوپن های مصرفی با این وجود، 
آنان معتقدند برخلاف موارد پیشین هیچ راه حل سریعی برای رفع مشکل 

فعلی چین وجود ندارد.
چین به انتقاد از واکنش خود پاســخ داده است. »وانگ ونبین« سخنگوی 
وزارت خارجــه چین روز چهارشــنبه به رســانه ها گفت:»تعداد کمی از 
سیاســتمداران و رســانه های غربی مشــکلات موقت موجــود در بهبود 

اقتصادی چین را تشــدید می کنند و بزرگ جلوه داده اند«. او گفت:»آنان 
در نهایت توســط واقعیت ســیلی خواهند خورد«. اظهارات وانگ پس از 
آن بیان شــد که داده های ضعیف فعالیت اقتصادی در روز ســه شــنبه 
نگرانی هایــی را در مورد این که چین به ســمت رکــود و افول اقتصادی 

عمیق تر و طولانی تری پیش می رود افزایش داد.
شکاف ادراک

دولت چین هم چنین انتشار داده های مربوط به بیکاری جوانان را به حالت 
تعلیق درآورده اســت موردی که به گفته تحلیلگران تا حدی نشانه ای از 
ســرکوب های نظارتی بر کارفرمایان بزرگ در بخش های فناوری، آموزش 
املاک و مســتغلات و مالی است. شورای دولتی چین روز پنجشنبه بدون 
ارائه جزئیات اعلام کرد که محیط را برای شــرکت های خصوصی »بهینه« 
می کنــد و تلاش بیش تری برای جذب ســرمایه گــذاری خارجی انجام 

خواهد داد.
بــه گفته مقام هــای حکومتی چین بخش خصوصــی ۶۰ درصد از تولید 
ناخالص داخلی و ۸۰ درصد از اشــتغال شــهری آن کشــور را تشــکیل 
می دهد. دیپلمات ها در چین می گویند بین مقام هایی که خواســتار جذب 
سرمایه گذاری هستند و سرکوب گسترده امنیت ملی که اعتماد تجاری را 
تضعیف می کند گسست فزاینده ای وجود دارد. یکی از نمونه های آن قانون 
ضد جاسوســی اخیر همراه با یورش به برخی شرکت های مشاوره خارجی 

بود که موجی از نگرانی را در جامعه تجاری خارجی در چین ایجاد کرد.
به گفته همــان دیپلمات مقام هــای وزارت بازرگانی چین مــاه ژوئیه با 
بازرگانان خارجی جلســه ملاقاتی داشتند و اشــاره کردند که این قانون 
تضمین هایی را برای شرکت های فعال در چین ارائه می دهد و نباید باعث 
نگرانی آنان شود. این دیپلمات اشــاره کرد که با این وجود این اطمینان 
خاطر دادن تنها نشــانه ای از وجود شــکاف قابــل در ادراک بین دولت و 

شرکت های خارجی بود.
»لی اسمیت« که پیش تر در وزارت بازرگانی امریکا در مورد سیاست های 
تجــاری موثر بر تجــارت با چین کار کــرده می گوید:»آن چــه مردم از 
مقام های چینی واقعا می شــنوند این است که ما برای تجارت باز هستیم، 

اما صرفا با شرایط خود«.
»شو چنگگان« محقق مرکز اقتصاد و موسسات چین در دانشگاه استنفورد 
می گوید:»ممکن اســت دلایل عمیق تری وجود داشــته باشد که رهبران 
چیــن در انجام اقداماتــی برای تقویت اعتماد بــه بخش خصوصی عجله 
نمی کنند. هراس همیشــگی حزب کمونیســت چین این اســت که اگر 
ســرمایه داری و اقتصاد خصوصی به اندازه کافی قوی شوند ممکن است 

آن حزب سرنگون شود«.
شو اشــاره می کند که چنین تفکری در دوره زمامداری شی که در طول 
یک دهه در قدرت بودن خود مخالفت ها را خنثی کرده و پس از کســب 
ســومین دوره ریاست جمهوری در ســال گذشته دولت اش را با وفاداران 

نزدیک به خود تشکیل داده آشکار بوده است.
یک روز پس از انتشــار داده های وحشتناک در هفته جاری مجله رسمی 
ارگان حزب کمونیســت چین متن ســخنرانی شی جین پینگ را منتشر 
کرد که او در آن نســبت به مدل های اقتصادی سرمایه داری غربی هشدار 
داده اســت. او در آن سخنرانی که در ماه فوریه ایراد شد هیچ اشاره ای به 
عدم تعادل ســاختاری یا نحوه حل آن نکرده بود. شــو می گوید: »ممکن 
است پیام شی این بوده باشد که همه ما مجبور هستیم برای مدت زمانی 

طولانی با اقتصادی با پویایی کم تر زندگی کنیم«.

ترقی اقتصادی : موسسه فیچ اعلام کرد که تورم، افزایش نرخ بهره همچنان 
ریسک های اعتباری اصلی هستند .

موسســه رتبه بندی فیچ اظهار کرد که تورم و افزایش نرخ های بهره همچنان 
مهم ترین موارد نظارتی برای ریسک های اعتباری جهانی هستند.

در این گزارش آمده اســت: »تصویر کلان زیربنایی اعتبارات جهانی از ابتدای 
سال بهبود یافته است، اگرچه شــرایط سخت تر وام دهی و سیاست تندروانه 

بانک مرکزی بر دورنمای کاهش چرخه ای تاکید دارد«.
خطرات همچنین شامل املاک تجاری و افزایش چالش ها برای بهبودی اقتصاد 

چین پس از کروناست.
همچنین »خطرهای اصلی بلندمدت و اضطراری نیز بدون تغییر هســتند و 
بر تغییرات آب و هوا، چالش های جمعیتی، درگیری های سایبری و گسترش 

سریع هوش مصنوعی به عنوان یک اخلالگر فناوری تمرکز دارند«.

رکورد جدید در نزول ارزهای دیجیتال

قیمت بیت کوین به پایین ترین 
مقدار در ۲ ماه اخیر رسید

ترقــی اقتصادی : ارزش بیت کوین به عنــوان برترین ارز دیجیتال جهان در 
روزهای گذشته به واسطه ایجاد موجی از احساسات ریسک هراسی در بازارهای 

جهانی به پایین ترین حد خود طی ۲ ماه گذشته رسید.
پنجشنبه هفته گذشــته، بیت کوین با سقوط ۷٫۲ درصدی به بالاترین افت 
یک روزه خود از نوامبر ۲۰۲۲ یعنی از زمان ســقوط صرافی FTX رســید، . 
پس ازآن، در روز جمعه و طی ســاعات دادوستد بازارهای آسیایی قیمت بیت 
کوین به ۲۶ هزار و 1۷۲ دلار، یعنی به پایین ترین حد خود طی ۲ ماه گذشته 

رسید.
بازارهای جهانی به تازگی دچار موجی از فروش افراطی شده است، به طوری که 
شاخص های اصلی وال استریت روز پنجشنبه با افتی محسوس بسته شدند و 
سهام آســیایی به دلیل نگرانی نسبت به اقتصاد چین و ترس از افزایش نرخ 
بهره در آمریکا و افزایش هزینه استقراض برای سومین هفته متوالی به سمت 

ضرر دهی پیش رفت.
اتــر، دومین رمز ارز برتر جهان که مدت هــا روی 1۶۸۵.۲۰ ثابت باقی مانده 
بود هم طی روزهای اخیر کاهش قابل توجهی را تجربه کرده اســت. بعضی از 
تحلیل گران افت شدید قیمت رمز ارزها را به گزارش اخیر وال استریت ژورنال 
درباره فروش دارایی های بیت کوینی ایلان ماســک مالک اسپیس ایکس به 
ارزش ۳۷۳ میلیون دلار نسبت می دهند. ماسک در میان علاقه مندان به رمز 
ارز در جهان نفوذ و تأثیرگذاری زیادی دارد و پیش ازاین هم قیمت بیت کوین 
تحت تأثیر تولیت های او قرارگرفته بود. علاوه بر این، تشدید فشار فروش ناشی 

از ریسک هراسی به کاهش شدید قیمت رمز ارزها کمک زیادی کرده است.
قیمت بیت کوین در ماه های اخیر، پس از بهبود از سقوط شدیدی که در سال 
۲۰۲۲ به واسطه فروپاشی شرکت های رمز ارز مختلف تجربه کرده بود، نزدیک 

به ۳۰ هزار دلار در نوسان بوده است.

بزرگترین خطرات اعتباری جهان 
اعلام شد

رویترز گزارش می دهد

چرا چین برای اصلاح اقتصاد بیمار خود عجله ای ندارد؟
گزارش
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برای  ویتنام  جنگ  اقتصادی:  ترقی 
آمریکا ۵۸ هزار کشــته و برای ویتنام 
نیز رقمی فراتر از دو میلیون کشــته 
برجای گذاشت... تعداد بمب هایی که 
آمریــکا در طول جنگ بر ســر مردم 
ویتنــام ریخت بیــش از دو برابر کل 
بمب هــای جنگ جهانــی دوم بود... 
این کتاب واقعیاتــی از نقش و تأثیر 
دیپلماســی، پیچیدگی  و تضاد منافع 
بین گروه های سیاســی و باندهای قــدرت در تعامل با کشــورها و چگونگی اصرار و 
پیگیری سیاســت های ایالات متحده در قبال کشورهای هدف از مسیرهای گوناگون 

توسط دیپلمات های آمریکایی را به نمایش می گذارد.
 Nothing Is Impossible:[ »چــاپ اول کتاب »هیچ چیز غیرممکــن نیســت
 Ted[ خاطرات تد اوســیوس ]America's Reconciliation with Vietnam

osius[ سفیر سابق آمریکا در ویتنام با ترجمه علیرضا قاسمی منتشر شد.
نســخه اصلی این کتاب با زیر عنوان »چگونه ویتنام با آمریکا آشــتی کرد؟« در سال 

۲۰۲1 منتشر شده است.
تد اوسیوس )19۶1 -( دیپلمات و سفیر سابق آمریکا در ویتنام است که در این کتاب 
از روند ۲۰ ســاله ی دیپلماسی، صلح و برقراری روابط اقتصادی سیاسی کلان بین دو 

کشور نوشته است.
این کتاب در 1۲ فصل: گورســتان بیِن هووا، دوستی غیر محتمل، زمانی برای التیام و 
زمانی برای ســاختن، داستان پیت پیترسون، داود و جالوت، پیامدهای جنگ، به افکار 
غیر قابل تصور بیاندیش، دیپلماسی از طریق دوچرخه سواری؛ چین و مشارکت ترانس 

پاسیفیک، حزب کمونیست و گودالها و ریشه های درختان منتشر شده است.
علیرضا قاســمی، دیپلمات و کارشناس روابط بین الملل که این کتاب را ترجمه کرده 

است در بخشی از مقدمه کتاب آورده است:
جنگ ویتنام که از ســال 19۵۵ آغاز گردید را شــاید بتوان یکــی از طولانی ترین و 
خونبارترین جنگ های تاریخ معاصر و در واقع نبرد نیابتی بین دو بلوک قدرت جهانی 
وقت یعنی آمریکا و شــوروی در صحنه ویتنام با هدف پیشگیری از توسعه کمونیسم 

قلمداد نمود.
مردم دو کشور و بویژه ویتنام خسارات و رنج های بسیار زیادی را در این جنگ متحمل 
شــدند. جنگ ویتنام برای آمریکا ۵۸ هزار کشــته و برای ویتنام نیز رقمی فراتر از دو 
میلیون کشــته برجای گذاشــت و هزاران میلیارد دلار نیز خسارت مادی و معنوی بر 
دو کشــور تحمیل نمود. تعداد بمب هایی که آمریکا در طول جنگ بر سر مردم ویتنام 
ریخت بیش از دو برابر کل بمب های اســتفاده شــده در جنگ جهانی دوم بوده است. 
آثار عامل نارنجی - ســلاح شــیمیایی - که از سوی آمریکا علیه مردم ویتنام استفاده 
شد کماکان باقی است و هنوز منجر به تولد کودکان ناقص الخلقه در ویتنام می گردد.

فراموش نمودن گذشــته تلخ و آثار زیان بار جنگ، بــرای رهبران، مردم و بازماندگان 
قربانیان جنگ کاری بســیار سخت و طاقت فرســا بوده است. رویکرد دولت آمریکا در 
جهت گســترش حضور در منطقه جنوب شرق آســیا و تقابل با چین در دوره پس از 
ســقوط شوروی از یکسو و تلاش رهبران ویتنام برای افزایش جایگاه جهانی خویش با 
هدف بهبود اقتصاد و معیشت مردم این کشور، نقش سیاستمداران و بهره گیری از ابزار 
دیپلماسی در زدودن آثار جنگ و تلاش برای به فراموشی سپردن گذشته دردناک دو 
کشــور در این نبرد طولانی را برجسته نمود. نهایتاً این رویکرد موجب شد تا آمریکا و 
ویتنام در سال 199۵ با برقراری روابط دیپلماتیک، گام در مسیر صلح و آشتی نهند.

کتاب حاضر بــه بخش هایی از نبرد ویتنام، ریشــه ها و چگونگی تداوم و پایان جنگ 
تا صلح و آشــتی بین دو کشــور از دیدگاه تد اوســیوس دیپلمات پر سابقه آمریکا در 
جنوب شرق آسیا و ســفیر این کشور در ویتنام )۲۰1۵ تا ۲۰1۸( و به صورت خاطره 

نگاری موضوعی پرداخته است.
فارغ از برخی تعارفات و تمجیدهایی که از زبان ســفیر ایالات متحده ذکر شــده، این 
کتاب واقعیاتی از نقش و تأثیر دیپلماسی در تسهیل و تغییر نگاه شهروندان دو کشور 
پیچیدگی  و تضاد منافع بین گروه های سیاســی و باندهای قــدرت در قبال اقدامات 
سیاســی و دیپلماتیک در تعامل با کشــورها و چگونگی اصرار و پیگیری سیاست های 
ایالات متحده در قبال کشــورهای هدف از مســیرهای گوناگون توسط دیپلمات های 

آمریکایی را به نمایش می گذارد.
چاپ اول کتاب »هیچ چیز غیرممکن نیست« اثر تد اوسیوس در ۳۳۶ صفحه رقعی و 

با قیمت ۲۲۰هزار تومان توسط انتشارات میراث اهل قلم منتشر شده است.

رونمایی از ترجمه فرانسوی سفرنامه 
»برادران امیدوار«

ترقی اقتصادی : ترجمه فرانســوی »سفرنامه برادران امیدوار« درحالی که حدود یک 
سال از درگذشت عبدالله امیدوار می گذرد، رونمایی شد.

بنــا بر اعلام روابط عمومی مجموعه تاریخی ـ فرهنگی ســعدآباد، رونمایی از ترجمه 
 ، )Jean-louis Ozsvath(فرانسوی این کتاب ســفرنامه با حضور ژان لویی اوزوات

مترجم کتاب و عیسی امیدوار برگزار شد.  
عیســی امیدوار در این مراسم به بیان دلایل و نحوه ســفر 1۰ ساله خود به دور دنیا 
پرداخت و در ادامه مترجم فرانسوی سفرنامه برادران امیدوار با اشاره و تاکید بر شعار 
جهانی این دو برادر با عنوان »همه متفاوت، همه خویشــاوند« که با هدف گســترش 
صلح و دوســتی میان تمام ملت ها و فرهنگ هاست، نحوه آشنایی و علاقه خود به سفر 

این دو برادر و سفرنامه ایشان را روایت کرد.
 مترجم فرانســوی سفرنامه برادران امیدوار گفت: در یکی از سفرهای خود به ایران و 
بازدید از موزه برادران امیدوار با سفر اولین جهانگردان ایرانی آشنا شدم که بسیار مورد 
توجهم قرار گرفت. در نتیجه پس از بازگشت به فرانسه تصمیم گرفتم کتاب سفرنامه 

این دو برادر را به زبان فرانسوی ترجمه کنم.  
انگیزه این مترجم با بازگشــت به ایران و ملاقات با عیســی امیدوار و همچنین ســفر 
به شــیلی و ملاقات با عبدالله امیدوار بیش از پیش شــده و در نهایت در سال ۲۰۲1 
میلادی با همکاری مشترک دو ناشــر فرانسوی و بلژیکی ترجمه فرانسوی این کتاب 

منتشر می شود.
او اظهــار کرد: هم اکنون در ایران و فرانســه جلســات ســفرنامه خوانی این کتاب در 

کتابخانه ها و نشست های تخصصی سفر و گردشگری مورد بحث و بررسی است.  
سیدحســین علوی ـ مدیر مجموعه تاریخی ســعدآباد ـ نیز در این مراسم بیان کرد: 
باعث افتخار اســت در کنار بزرگ مرد سفر هســتم و موزه برادران امیدوار که اولین و 
تنها موزه گردشگری ایران است،  می تواند پایه و اساسی برای توسعه گردشگری کشور 
باشد و سفرنامه برادران امیدوار بخشی از هویت مستند صلح دوستی و اشاعه فرهنگ 

ملی و بین المللی در حمایت از توسعه گردشگری کشور به شمار می رود.
به گزارش ایســنا، عیسی و عبدالله امیدوار از پیشــگامان جهانگردی معاصر در ایران 
هســتند که به سرزمین های ناشــناخته در قاره آمریکا، آفریقا و قطب جنوب و شمال 
قدم گذاشتند. سفر کم نظیر این دو برادر ماجراجو از سال 1۳۳۳ خورشیدی آغاز شد. 
 cc آن ها نخست یک سفر هفت ســاله با موتورسیکلت »ماچلس« انگلیسی به قدرت
۵۰۰ که روی گلگیر چرخ جلوی آن شعار »همه متفاوت، همه خویشاوند« نوشته شده 
بود، داشتند و بعد هم یک سفر سه ساله را با اتومبیل سیتروئن دو سیلندر که هنگام 

بازگشت از سفر اول، شرکت سیتروئن فرانسه آن را هدیه داد، انجام دادند.
عبدالله امیدوار در پایان این ماجراجویی کاوشگرایانۀ 1۰ ساله در قاره  سیاه، جنوبگان 
)قطب جنوب(، آســیا، قطب شمال، اروپا، آمریکا و اســترالیا، در کشور شیلی ساکن 
شــد و به حرفه ســینما پرداخت، از او به عنوان یکی از نمادهای سینمای شیلی یاد 
می شــد. عبدالله امیدوار بامداد ۲۴ تیرماه 1۴۰1 در ســن ۸9 سالگی در کشور شیلی 
درگذشــت. عیسی امیدوار پس از پایان آن سفرها به ایران برگشت و همین جا ماندگار 
شد. او گاهی در موزه برادران امیدوار در کاخ سعدآباد با گردشگران و دوستداران سفر 

دیدارهایی دارد.

آد   م های  خوشبخت کتاب 
می خوانند    و قهوه می خورند   

 هیچ چیز غیرممکن نیست کافهکتاب
ترقی اقتصادی : یکی از افســوس های من هنوز هم در یا چگونه ویتنام با آمریکا آشتی کرد

این آخر عمر این اســت که ای  کاش به جای شــعر، یک 
اتفاقی می افتاد و من دنبال موسیقی می رفتم. شاید کمتر 
کســی باور کند ولی من وقتی یک ساز تنها را می شنوم 
همراه این ساز، هزار آهنگ به عنوان هارمونی و کنترباس 

و کنترپوان و غیره در ذهنم ساخته می شود...«
این ها را زنده یاد هوشنگ ابتهاج )ه . الف. سایه( می گوید 
شــاعر بزرگ ایرانی که اتفاقا در موســیقی معاصر ایران 
نیز ســهمی بســزا دارد. او علاوه بر ســابقه همنشینی با 
موسیقی دانان بزرگ معاصر، آرشیوداری و ضبط خصوصی 
موســیقی یکی از موثرترین مدیران موسیقی در رادیوی 

ملی ایران محسوب می شد.
19 مردادماه ســالروز در گذشت این »پیر پرنیان اندیش« 
اســت که در سن 9۴ سالگی در کلن آلمان از دنیا رفت و 

پیکرش را در باغ محتشم کاشان به خاک سپردند.
»گل های تازه« ای که سایه در باغ موسیقی کاشت

برنامــه »گل ها« یکی از برنامه های مطرح و بســیار مهم 
رادیوی ملی ایران محســوب می شــد. این برنامه در آغاز 
با نــام »گل های جاویدان« به ابتکار داوود پیرنیا در رادیو 
تهران آغاز شد. برنامه های دیگری نیز به نام های »گل های 
رنگارنگ«، »یک شــاخه گل«، »برگ ســبز«، »گل های 

صحرایی« بعد از 1۳۳۴ به این مجموعه افزوده شد.
در طول 11 ســال ریاســت و نظــارت پیرنیا بــر تولید 
مجموعه »گل ها« ۵ دســته برنامه در این مجموعه تهیه 

شــد. گل های جاویدان )1۵۷ برنامه(، گل های رنگارنگ 
)۴۸1 برنامه(، برگ ســبز )۴۸1 برنامه(، یک شــاخه گل 
)۴۶۵ برنامــه( و گل های صحرایی )۶۴ برنامه( هر یک از 
این مجموعه ها شامل آثار برگزیده شاعران کهن و معاصر 

زبان پارسی و دکلمه شــعر در آن ها با موسیقی و اجرای 
آهنگ و تفســیر جامع و کامل اســتادان فن همراه بود و 
دکلمه کنندگان بنامی هم در زمینه اشــعار در آن حضور 
داشتند. همچنین موسیقی کهن و بومی ایرانی نیز در این 

مجموعه ها به چشم می خورد.
اما پس از کناره گیری پیرنیا از فعالیت در رادیو در ســال 
1۳۴۶ و چند سال بی ثباتی در سال 1۳۵1 برنامه دیگری 
با نام »گل های تازه« با مدیریت هوشــنگ ابتهاج پخش 

شد.
هرچند که درباره مدیریــت ابتهاج در آن زمان انتقاداتی 
هم وجود داشــت امــا نمی توان منکــر تاثیرگذاری دوره 

مدیریتی او شد.
سایه و عشقی که به موسیقی ناکام ماند

هوشــنگ ابتهاج جایی درباره علاقه اش به موسیقی گفته 
اســت: »یکی از افســوس های من هنوز هم در این آخر 
عمر این اســت کــه ای  کاش به جای شــعر، یک اتفاقی 
می افتاد و من دنبال موسیقی می رفتم. شاید کمتر کسی 
باور کند؛ ولی من وقتی یک ســاز تنها را می شنوم، همراه 
این ســاز، هزار آهنگ به عنوان هارمونــی و کنترباس و 
کنترپوان و غیره در ذهنم ساخته می شود. اصلا مایعی که 
در ذهن من اســت بیشتر به موسیقی کشش دارد. چیزی 
که برایم خیلــی اهمیت دارد و هنر بزرگی هم هســت، 
موســیقی است. خیلی خالص تر از شــعر است. شعر یک 
مقدار به تفاهم من و شما سر کلمات هم بستگی دارد؛ اما 
موســیقی به این تفاهم هم احتیاج ندارد. اگر موسیقی با 
زبان خودش حرف بزند همه اقوام و ملل می توانند حسش 
کنند. محتاج ترجمه نیســت. خیلی مستقیم تر با عواطف 

انسانی ارتباط برقرار کرده است.«

ای کاش به جای شعردنبال موسیقی می رفتم!

مهسا بهادری: »طاقچه« به عنوان یک استارتاپ و جشنواره فیلم کوتاه به عنوان 
یک رویداد فرهنگی، هر دو کارشــان بخاطر مســئله حجاب دچار اختلال شــد. 
هنرمندانی که کشــف حجاب کردند هم محکوم به داشتن اختلال روانی شدند، 
رفتارها و برخوردهای سلبی که حسین آخانی در یادداشتش از آن به عنوان دلیل 
مهاجرت جوانان یاد می کند چرا که برخی اوقات مجازات ها با شــیوه »همه برای 
یکی« اعمال می شــود به فرض اگر فردی جرمی را مرتکب می شود منطقی است 
که خودش تاوان آن را پس بدهد اما در یک مورد مشابه که برای طاقچه رخ داد، 
به انضمام فرد، افرادی که در طاقچه مشــغول فعالیت بودند و حتی کســانی که 
می توانســتند با هزینه پایین تر کتابی را بخوانند، این موقعیت را از دست دادند، 
خوشبختانه این اپلیکیشن دوباره در دسترس قرار گرفت؛ اما ماجرا باز هم از یک 
عکس شروع شــد، عکس بی حجاب از یکی از کارکنان پلتفرم »طاقچه« منتشر 
شــد، این ماجرا انتقاد برخی را بر انگیخت بعد از آن انتشــارات مختلف به نوبت 
تصمیم به قطع همکاری بــا این پلتفرم گرفتند تا در نهایت روابط عمومی مرکز 
توســعه فرهنگ و هنر در فضای مجازی اعلام کرد »طاقچه از وزارت ارشاد مجوز 
فعالیت ندارد و بر اساس اسناد بالادستی و در راستای »ساماندهی سکوهای نشر 
کتاب دیجیتال« از فعالیتش ممانعت به عمل آمده اســت.« این یعنی مرگ یک 

کسب و کار!
ســاعتی پس از این موضوع این اپلیکیشــن از دسترس خارج شد که انتقادهایی را 
به همراه داشــت؛ از روح الله دهقانی فیروزآبادی، معــاون علمی و فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور تا عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات که 
اعلام کرد: »شــخص رییس جمهور مخالف توقف جریان خدمت رســانی فناورانه و 
نوآورانه در بسترهای بومی اســت. راه برخورد با کارکنان متخلف یک سکو، بستن 
آن ســکو نیست. رئیس جمهور در این زمینه به مراجع مسئول تذکر داده اند. پیگیر 

حل موضوع هستم.«
در نهایت شامگاه گذشــته در خبری به نقل از مهدی سموعی، رئیس مرکز روابط 
عمومی و اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی اعلام شد: »پیرو تعهد قضایی 
شــرکت »خدمات هوشــمند ایده طلایی هاتف معاصر«، مالک سکوی طاقچه به 
دادســتانی مبنی بر رعایت مقررات جاری کشور و دریافت مجوزهای لازم از وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی، با موافقت این وزارتخانه مقرر شــد که کارگروه تعیین 
مصادیق محتوای مجرمانه نســبت به رفع مسدودسازی آن اقدام کند.« حالا امروز 

)یازدهم مردادماه( دسترسی به این اپلیکیشن امکان پذیر شده است.
بــه بهانه نوع برخــورد با اتفاقاتی که در عرصه فرهنگی و هنــر رخ می دهد و نوع 

مواجهه مســئولین با آن به گفت وگو با حسن کیا، وکیل دادگستری پرداختیم که 
در ادامه می خوانید.

اساسا رفتارهای تند و سلبی در عرصه فرهنگ و هنر و با هنرمندان چه 
نتایجی به دنبال دارد؟

این نوع رفتارها که برخی از آن ها به شــکل پلمب مجتمع های تجاری ظهور و بروز 
پیدا کرده و حالا هم »دیجی کالا« و »طاقچه« پلمب شــده است که همه آن ها هم 
بخاطــر بدحجابی و بی حجابی برخی از کارکنانش بوده اســت.ما در حقوق کیفری 
اصلی داریم موســوم به اصل »شخصی بودن مجازات « یعنی هر فردی بایستی بابت 
خطایی که انجام داده و وفق قانون جرم بوده ، خودش مجازات و کیفر شــود ، نکته 
من این اســت که اگر هم شخصی بدحجابی یا بی حجابی می کند که مطابق قانون 
جرم است و قانون گذار می تواند با آن برخورد کند، باید با خود آن فرد برخورد قانونی 
شــود و خطای یک شــخص را نمی توانیم به دیگران تســری دهیم. بنابراین هرجا 
کــه می بینیم بخاطر فعل یا ترک فعل یــک فرد چه طاقچه چه اوپال و چه جاهای 
دیگر، کل مجموعه بســته و پلمب می شود و به این خاطر افراد زیادی مه در آن جا 
مشغول به کار هستند و کسب درآمد می کنند بیکار و تنبیه می شوند . این مصداق 
تسری مجازات یک فرد به همه مجموعه و دیگران است و باعث می شود که بخاطر 
حرکت یک فرد عده زیادی به همراه خانواده هایشــان آســیب ببینند و این خلاف 

اصول کیفری است.
الان هم سیاست های کیفری به سمتی رفته که می خواهد جرم زدایی کند و از تورم 
جرائم بکاهد و ما تا جایی که ممکن است امور را جرم ندانیم مگر فعل یا ترک فعلی 
که به معنای واقعی به جامعه آســیب برســاند. اول از همه ما باید در جرم انگاری ها 
دقت کنیم، به طور مثال همین لایحه جدید عفاف و حجاب که آمده و وارد مجلس 
شده، باعث اعتراض همه شده به این خاطر است که این لایحه با اصول حقوق کیفری 

و سیاست های کیفری پذیرفته شده منطبق نیست و بازدارندگی ایجاد نمی کند.
آیا جرم با این موارد بهبود بخشیده می شود؟

اگر هدف اصلاح باشــد، این برخورد و نحوه مجازات سنگین مالی و حبس مواردی 
اســت که در جرائم جنایی می بینیم و نکته بعد اینکه این ماجرا در اجرا چگونه باید 
اجرا شود؟ آیا این قوانین سنگین عملا و بدون هزینه قابل اجرا هستند؟ ما در سال 
1۳۷۳ و حدود سی سال پیش قانونی داشتیم تحت عنوان منع استفاده از تجهیزات 
ماهواره، ســی سال از آن قانون گذشت، آیا واقعا آن اجرا شد؟ زمانی که علی جنتی 
که در دوره یازدهم وزیر ارشــاد بود، اعلام کردند که در شهر تهران بالای ۷۰ درصد 
مردم ماهواره دارند، این یعنی این قانون شکســت خورده اســت. قانون باید با بستر 

جامعه هماهنگ باشد نه اینکه به صورتی وضع شود که کسی از آن پیروی نکند.
فیلم ســینمایی »نهنگ عنبر« که ساخته شــد، بچه های دهه هفتاد و هشتاد فکر 
می کردند فقط یک کمدی است؛ اما این ماجرا دقیقا اتفاقی بود که در دهه شصت رخ 
داد و الان کسی باور نمی کند که در آن زمان داشتن ویدیو و کاست، پوشیدن آستین 
کوتاه، خوردن معجون و... جرم بود؛ اما شرایط تغییر کرد در دوره قاجار زنان با روبنده 
بیرون می آمدند اما الان شرایط تغییر کرده است باید به جامعه خودمان آشنا باشیم.

اگر فرهنگ و هنر آسیب ببیند چه اتفاقی رخ می دهد؟
بخش فرهنگ در جامعه بسیار تاثیر گذار است شما اگر بخواهید عوامل فرهنگی در 
حوزه کتاب، فیلم، تئاتر و نمایش را نگاه کنیم، می بینیم که هربار هنرمندان محدود 
شــدند جامعه آسیب دیده اســت. فراموش نکنیم چه کسانی خوراک فکری تولید 
می کنند، جامعه را به سمت جلو می برند و اندیشه تولید می کنند این کار هنرمندان 
و روشنفکران است و زمان که جلوی این افراد گرفته شود، جامعه آسیب آن را خواهد 
دید کما اینکه مشــابه این اتفاقات و تندروی ها در دهه شصت رخ داد و بسیاری از 
چهره های شــاخص ما مثل بهرام بیضایی و سوسن تسلیمی از کشور خارج شدند و 
این نشان می دهد که در کشور فضا بسته شده و امکان اینکه هنرمندان بتوانند کار 
فرهنگی انجام دهد از آن ها گرفته می شود. در مواجهه با »طاقچه« هم شاید می شد 
با یک تذکر و هشدار و جریمه کوچک این قانون را یادآوری کرد برخوردهای سلبی 
اساسا پاسخگو نیست، مجازات همیشــه آخرین راه حل است مجازات برای کسی 
اســت که قانون شکنی بزرگی انجام داده و جامعه را به خطر انداخته است. ما نباید 
برای هرچیزی جرم انگاری کنیم و برای هرچیزی هم مجازات سنگین تعریف کنیم. 
حکومت یکســری چهار چوب دارد که باید حفظ شــود اما راه حلش تورم قوانین و 
مجازات های سنگین نیست. این گونه ممکن است کسانی که می خواهند بمانند هم 
ناچار به خروج بشــوند، نخبگان ما در حال مهاجرت هستند، چرا باید کار به اینجا 

برسد؟ چرا باید فردی که خودمان پرورشش دادیم از کشور برود؟
 خبر آنلاین 

ایرنا: معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی با 
بیان اینکه کارخانه های تولیــد کاغذ با افزایش هزینه تولید 
مواجه هســتند، گفت: ســازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان قیمت پیشــنهادی را اعلام کرده است و برای 
نهایی شــدن قیمت منتظر تشکیل جلسه برای تنظیم بازار 

هستیم.
یاســر احمدوند با اعلام اینکه شــرایط تولید کاغذ در ایران 
نســبت به سال گذشــته بهتر اســت، درباره اقدامات اخیر 
کارخانه هــای تولید کاغذ به خبرنگار کتــاب ایرنا گفت: در 
کارخانــه تولید کاغذ مازندران هم طبق اعلام مدیرعامل این 
کارخانه، افزایش جدی در تولید کاغذ شــکل گرفته اســت. 

کاغذ ایرانی مانند سابق در اختیار ناشران قرار می گیرد.
معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی با اشــاره 
به افزایش قیمتی که در تمام بخش هــای بازار اتفاق افتاده 

اســت، ادامــه داد: در کارخانه های تولید کاغــذ با افزایش 
هزینه تولید مواجه بودیم. ســازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان قیمت پیشــنهادی را اعلام کرده اســت و 
برای نهایی شــدن قیمت منتظر تشکیل جلسه برای تنظیم 
بازار هســتیم. به گفته او مذاکرات میان کارخانه تولید کاغذ 

مازنــدران و وزرات آموزش و پرورش 
در حال انجام اســت. تلاش برای 
تامین کل نیاز به کاغذ برای کتاب 

درسی توسط این کارخانه ادامه 
دارد.

هزینه بخش تولید محتوای 
کتاب قابلیت ارزیابی دقیق 

مالی ندارد
احمدونــد چاپ جملــه ای برای 

اطلاع رســانی درباره ایرانی بودن کتاب را الزامی ندانســت و 
توضیح داد: چاپ چنین جمله ای یا چاپ نشدن آن در کتاب 
در اختیار ناشر است؛ زیرا با توجه به رقابتی که در بازار وجود 
دارد، اگر بهای کتاب ناشــر پایین بیاید، این مساله حتما در 
تعیین قیمت مناســب تر لحاظ خواهدشد. باید توجه داشت 
فرآیند بهای تمام شــده کتاب صرفا مربوط به مواد اولیه 

مورد نیاز برای تولید آن نیست.
معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی با اشــاره به اینکه کاغذ بخشی 
از هزینه های تولید کتاب اســت، افزود: 
بخش عظیم قیمت کتــاب برای بخش 
تولید محتوا اســت، که قابلیــت ارزیابی 
دقیق مالی نــدارد. بنابراین طبق روالی که 
وجود دارد و به نظر من روال درستی است، 

قیمت گذاری باید توسط ناشــر انجام و توسط بازار نسبت 
به آن واکنش نشــان داده شــود. او تاکید کرد: اگر در جایی 
با قیمت غیرواقعی مواجه باشــیم، یا تسهیلاتی ارائه شود که 
توقع می رود در قیمت کتاب تاثیر داشته باشد وزارت فرهنگ 

و ارشاد در آن قسمت نظارت خواهدکرد.
علاقه مند به استفاده از ظرفیت های ظریفیان بودیم

احمدوند درباره تغییر مدیرکل دفتر توسعه کتاب و کتابخوانی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی توضیح داد: محمدحسین 
ظریفیــان به عنوان عضو هیات علمی بایــد فرصتی را برای 
دانشــگاه اختصاص می داد. طبیعتا لازم بود که فردی در آن 
جایگاه قرار بگیرد و بتواند برای این مســئولیت فرصت کامل 
بگذارد. معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه 
داد: علاقه مند به اســتفاده از ظرفیت های ظریفیان بودیم اما 
او ترجیــح داد که فرد دیگری کــه بتواند تمرکز اصلی اش را 
در دفتر توســعه کتاب و کتابخوانی بگذارد، این مسئولیت را 

برعهده بگیرد.
به گفته او ظریفیان به عنوان مشــاور وزیر فرهنگ و ارشــاد 

اسلامی منصوب شده است و از خدمات او استفاده می شود.

به بهانه بسته شدن یک برنامه فرهنگی

تندروی ها باعث مهاجرت هنرمندان و جوانان شد

معاون فرهنگی وزارت فرهنگ:

افزایش هزینه تولید کاغذ ایرانی

ترقی اقتصادی : وفاداری همیشــه مسئله ای 
مثبت ارزیابی می شود، اما وفاداری به سازمانی 
که در آن مشــغول به کار هستید لزوما چنین 
نیســت. مطالعات نشــان دهنده ایــن واقعیت 
هستند که در بسیاری موارد، پیشرفت با شکلی 

از بی وفایی میسر می شود.
مصاحبه های شغلی فرصت خوبی برای مشاهده 
تغییر وضعیت هستند. در ابتدای هر مصاحبه، 
فردی که به دنبال کار می گردد، مصاحبه کننده 
را با عنوان »شــما« خطاب می کند، اما به مرور 
زمان این »شــما« به »ما« تبدیل می شود. این 
تغییر کوچک، اولین گام این مســئله است که 
کارمند خود را بخشــی از این شــرکت جدید 
تصــور کنــد و هویتی جدید به خــود بدهد و 

رفته رفته به سازمان جدید وفاداری پیدا کند.
وفــاداری در عموم موارد یــک ویژگی مثبت 
در نظر گرفته می شــود: بین دوستان، خانواده 

و حتــی بین طرفــداران یک تیــم فوتبال. با 
این حــال، وفــاداری نیــروی کار پیچیدگی 
بیشــتری دارد. ایــن وفاداری بیش از ســایر 
شــکل های وفاداری قابل انتقال است و کمتر 
می توان آن را بازتولید کرد. یک کارگر می تواند 
به یک شرکت حس تعلق داشته باشد، اما آن 
شــرکت اصلا چیزی حس نکند و این مسئله 
اگر از ســطحی بیشتر شود، هزینه های زیادی 

به همراه خواهد داشت.
افزایش دستمزد و سابقه کار، معمولا در خلال 
تغییر مشــاغل ساخته می شــود. بنابر گزارش 
بانک فدرال رزرو آتلانتا، که رشد دستمزد را در 
آمریکا رصد می کنــد، افرادی که در ماه آوریل 
سال جاری شــغل خود را تغییر دادند، نسبت 
به یک ســال قبل از آن بــا افزایش حقوق ۷.۶ 
درصدی روبه رو شــدند. در عین حال، افرادی 
که در شــغل قبلی خــود مانده بودند تنها ۵.۶ 

درصد افزایش حقوق داشــتند. مطالعات دیگر 
هم نشــان دهنده این هســتند که در بازار کار 
استرالیا، نرخ بیشتری از تغییر شغل زیاد مرتبط 
بــا افزایش حقوق بود. به طــور خلاصه، گرچه 
وفاداری خوب است، قدرت چانه زنی هم مفید 

است.
وفاداری بیش از حــد می تواند مضرات دیگری 
هم برای نیروی کار داشــته باشــد. پژوهشی 
که اخیرا از ســوی دانشــگاه دوک منتشر شد، 
حس مدیران نســبت به نیــروی کار وفادار را 
سنجیده است. پژوهشگران از مدیران ارشد این 
سوال را پرســیده اند: تحت چه شرایطی حاضر 
هستید از یک کارمند خیالی خود به نام جان، 
بخواهید بدون دریافت حقوق اضافه کاری کند؟ 
اگر جان به عنوان یک نیروی کار وفادار توصیف 
می شد، مدیران بیشتر علاقمند بودند تا کار را 
سر او بریزند. عکس این مسئله هم صادق بود: 

کارمندانی که حاضر هستند بدون پاداش، کار 
بیشتری انجام دهند، از سوی مدیران با عنوان 

کارمند »وفادار« توصیف می شدند.
مسئله اخلاقی؟

مدیران درک شــفاف تر و صریح تری از چیزی 
دارند کــه تولیدکننده وفاداری اســت. همین 
که بابت ماندن در یک ســازمان پاداشــی داده 
شود، نشان دهنده این مسئله است که بهترین 
کارمندان نیازمند تلنگــری جدی برای ماندن 
هســتند. نیــروی کار حقیقتا وفــادار، معمولا 
پاداش های بی ارزش دریافت می کند، مثلا یک 
هفته مرخصی اضافه به ازای ۲۵ ســال خدمت 

کردن در یک سازمان.
البته بعضــی از صاحب کاران هــم به این ایده 
وفــاداری عادت کرده اند. در بعضی موارد، ترک 
سازمان از ســوی مدیران به عنوان »خیانت« 
تلقی می شود. با این حال، نباید فراموش کرد که 
تغییر محل کار نه امری غیراخلاقی اســت، نه 

خیانت به حساب می آید.
وفاداری نیروی کار می توان مسئله بسیار خوبی 
باشد. ســازمان ها به دنبال کارمندانی هستند 

که بــه آن ها حس تعهد کنند و آماده باشــند 
انرژی بیشــتری بگذارند، نه این که بلافاصله به 
تیم رقیب بپیوندند. کارمندان دوست دارند به 
یک سازمان حس تعلق داشته باشند و مطمئن 
باشــند آن ســازمان ضامن بخش عمده ای از 
زمان محدودی باشــد که در این زندگی دارند. 
این مسئله به هر لحاظ بهتر است، چه رضایت 
شــغلی، چه عملکرد. اگر کارمندان ســازمان 
کاری خود را تغییر ندهند، بهتر اســت به این 
دلیل باشــند که عمر خود را روی این سازمان 
ســرمایه گذاری کرده اند، نه بــه این خاطر که 
صرفا پیشنهاد شغلی بهتری دریافت نکرده اند. 
با این حال، وفاداری در محیط کار یک تصمیم 
مبتنی بر نفع شــخصی اســت، نه یک تصمیم 
اخلاقی. این تصمیم باید همراه با حس مثبتی 
از رفتار ســازمان با نیروی کار باشــد، نه یک 
عادت که از زمانی به بعد ترک آن بسیار دشوار 
می شــود. بنابراین، در جایــی که کار می کنید 
بمانید به این خاطر که این کار را دوست دارید، 
نه به این خاطر کــه به نظرتان ترک محل کار 

امری غیراخلاقی است.

مجله اکونومیست پاسخ می دهد:
آیا وفاداریِ کاری لزوما مثبت است؟


